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PROTOKÓŁ NR XLVI/2018 

XLVI zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

18 czerwca 2018 roku, godz. 11°° 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XLVI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XLVI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

mam przyjemność poinformować, że na wniosek Pani Marszałek Elżbiety Anny Polak, Prezydent RP 

Pan Andrzej Duda przyznał pracownikom Urzędu Marszałkowskiego medale za długoletnią służbę. 

Dzisiaj będziemy świadkami wręczenia tych medali, stąd obecność Pana Dyrektora Sondeja. Oddaję 

głos pełniącej obowiązki Sekretarza Województwa Lubuskiego Pani Partycji Górniak, która poprowadzi 

tą uroczystość. Bardzo proszę Pani Sekretarz. 

 

p.o. Sekretarza Województwa Lubuskiego Patrycja Górniak: Szanowni Państwo, zgodnie z ustawą 

z dnia 16 października 1992 roku o orderach i odznaczeniach, medale za długoletnią służbę są nagrodą 

za wzorowe i wyjątkowo sumienne wykonywanie obowiązków, wynikających z pracy zawodowej. 

Inicjatywa Pani Elżbiety Anny Polak, Marszałka Województwa Lubuskiego, uhonorowania tym 

odznaczeniem pracowników urzędu, jest także docenieniem kilkudziesięciu lat ich służby na rzecz 
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naszego województwa, również na rzecz Radnych Województwa Lubuskiego. Aktu dekoracji w imieniu 

Prezydenta RP dokona Pan Roman Sondej – Dyrektor Generalny Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego 

w Gorzowie Wielkopolskim. Przed wręczeniem odznaczeń proszę wszystkich Państwa o powstanie. 

Proszę o odegranie hymnu państwowego.  

 

odegranie hymnu państwowego 

 

p.o. Sekretarza Województwa Lubuskiego Patrycja Górniak: Szanowni Państwo, na podstawie  

art. 138 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej oraz ustawy o orderach i odznaczeniach, postanowieniem 

Prezydenta RP z dnia 9 maja 2018 roku, złotym medalem za długoletnią służbę odznaczone zostają: 

 Pani Monika Badowska z Departamentu Administarcyjno-Gospodarczego, 

 Pani Dorota Kuleszyńska z Gabinetu Zarządu, 

 Pani Elżbieta Ewa Smykał z Departamentu Ochrony Zdrowia. 

Proszę Pana Romana Sondeja – Dyrektora Generalnego Wojewódzkiego Urzędu Lubuskiego  

w Gorzowie Wielkopolskim i Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego  

o wręczenie odznaczeń. 

 

wręczenie odznaczeń i złożenie gratulacji 

 

p.o. Sekretarza Województwa Lubuskiego Patrycja Górniak: Dziękuję i proszę Państwa  

o pozostanie. Postanowieniem Prezydenta RP z dnia 9 maja 2018 roku, srebrnym medalem  

za długoletnią służbę odznaczeni zostają: 

 Pani Aneta Ilona Gawron z Departamentu Programów Regionalnych, 

 Pani Iwona Pawlak z Biura Sejmiku, 

 Pan Jarosław Antonii Rodziewicz z Biura Sejmiku, 

 Pani Małgorzata Jolanta Walkowska z Departamentu Ochrony Zdrowia, 

 Pani Iwona Izabela Zbroniec z Departamentu Finansów. 

Proszę Pana Romana Sondeja – Dyrektora Generalnego Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego  

w Gorzowie Wielkopolskim, Panią Marszałek o wręczenie odznaczeń. 

 

wręczenie odznaczeń i złożenie gratulacji 
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p.o. Sekretarza Województwa Lubuskiego Patrycja Górniak: Dziękuję i proszę o pozostanie. 

Postanowieniem Prezydenta RP z dnia 9 maja 2018 roku, brązowym medalem za długoletnią służbę 

odznaczeni zostają: 

 Pani Ewelina Beata Hajłasz z Departamentu Rozwoju Regionalnego, 

 Pani Angelika Krystyna Mokrzycka z Departamentu Programów Regionalnych, 

 Pan Daniel Jan Sobolewski z Departamentu Rozwoju Regionalnego, 

 Pani Justyna Joanna Szczepaniak z Departamentu Programów Regionalnych, 

 Pani Małgorzata Emilia Zasina z Departamentu Rozwoju Regionalnego. 

Proszę Pana Dyrektora i Panią Marszałek o wręczenie odznaczeń.  

 

wręczenie odznaczeń i złożenie gratulacji 

 

p.o. Sekretarza Województwa Lubuskiego Patrycja Górniak: Dziękuję i proszę wszystkich Państwa 

o ustawienie się do pamiątkowego zdjęcia. Bardzo dziękuję, gratuluję wszystkim odznaczonym. 

Wszystkich Państwa proszę o zajęcie swoich miejsc. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

o zabranie głosu Pana Dyrektora Romana Sondeja. 

 

Dyrektor Generalny Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Roman Sondej: Pani 

Marszałek, Panie Przewodniczący, Szanowni Radni. To duże wydarzenie dla pracowników Urzędu 

Marszałkowskiego. Przyznanie odznaczeń przez przedstawiciela Prezydenta RP Pana Andrzeja Dudy 

jest uhonorowaniem waszych zasług, waszej sumiennej pracy i waszego poświęcenia na czas pracy, 

który przyszło wam wykonywać dla dobra wspólnego, dla samorządu, dla administracji samorządowej, 

również rządowej. Chciałem, w imieniu Wojewody Lubuskiego Władysława Dajczaka, serdecznie 

Państwu pogratulować, życzyć dalszych sukcesów i wierzę, że waszą sumienną i dobrą pracą 

stworzyliście podstawy do tego, żeby każdy pracownik, który zasługuje na takie odznaczenie, takie 

odznaczenie otrzymał. Wszystkiego dobrego! Dziękuję Państwu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Ja, w imieniu Sejmiku, też Państwu gratuluję. Być może za tymi odznaczeniami pójdą nagrody od Pani 

Marszałek, nawet jeżeli potem znajdziecie się na liście tych z racji dociekliwości radnych, to pieniędzy  
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w życiu nigdy nie jest za wiele, tak jak i szczęścia. Szanowni Państwo, 28 maja br., w przededniu Dnia 

Dziecka, na sali Sejmiku Województwa Lubuskiego spotkali się radni dziecięcy, przygotowali relację  

z obrad dla swoich szkół i środowisk lokalnych. Relacje zostały przesłane do Urzędu Marszałkowskiego 

i ocenione. Trzy najlepsze dzisiaj nagrodzimy. Przypomnijmy, że obrady Sejmiku Dziecięcego odbywały 

się w ramach obchodów 100-lecia odzyskania przez Polskę niepodległości, pod hasłem „Jestem 

Polakiem – więc mam obowiązki polskie”. Radni dziecięcy wypracowali uchwałę zawierającą  

10 najważniejszych obowiązków i postaw. Mam nadzieję, że Państwo Radni się z nimi zapoznali,  

bo uchwała została doręczona. Nagrodę główną za autentyczność i dojrzałość treści, a także oryginalne 

podejście do tematu zdobyła Gabriela Matkowska ze Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza  

w Małomicach. Brawo! II miejsce zajęła Aleksandra Dudek ze Szkoły Podstawowej Nr 1 w Strzelcach 

Krajeńskich. Brawo! A III miejsce Maria Ziemek ze Szkoły Podstawowej Nr 2 im. Bohaterów 

Westerplatte we Wschowie. Proszę o wystąpienie, a Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak o wręczenie 

wspólne upominków. 

 

wręczenie upominków i złożenie gratulacji 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Gratulujemy i życzymy 

pasji dziennikarskiej. Dziennikarz ma proste zadanie, po prostu musi opisywać prawdę, być odważnym  

i znać dobrze język polski. Szanowni Państwo, trzecia okoliczność w tym jakże sportowym czasie. 

Wobec sukcesów naszych koszykarzy i naszych koszykarek, gościmy Pana trenera, jak mówiłem  

i wszyscy widzieliśmy, Pana Jacka Osińskiego wraz z młodymi podopiecznymi, bo gorzowski Klub 

Sportowy Alfa wywalczył w Łodzi awans do ekstraklasy. To wielki, można powiedzieć trochę 

zaskakujący, ale znając tradycję gorzowską, dobry sukces. Proszę o wystąpienie Pana Sebastiana 

Żabskiego – Prezesa Klubu oraz Pana Jacka Osińskiego – trenera piłkarzy wodnych wraz z grupą 

przybyłych zawodników. Zapraszamy tutaj. Panią Elżbietę Annę Polak i Pana Mirosława Marcinkiewicza 

– Wiceprzewodniczącego Sejmiku, który o to wnioskował – proszę o złożenie gratulacji i wręczenie 

upominków. I teraz musicie już zdobyć Mistrzostwo Polski. 

 

wręczenie upominków i złożenie gratulacji 

 

Trener piłkarzy wodnych Jacek Osiński: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, mili goście. Bardzo 

chcieliśmy podziękować za to zaproszenie. Jest to dla nas oczywiście wyróżnienie. Nasz młody zespół 

młodego klubu uzyskał awans po niesamowitej walce do ekstraklasy. Może to by nie było nic 
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szczególnego gdyby nie fakt, że ten zespół tworzą zawodnicy 17-letni czyli w kategorii juniora 

młodszego, a ogrywają już zespół seniorski. Dlatego, jeszcze raz dziękując, chciałbym podkreślić ich 

niesamowity wkład i powiedzieć, że warto w nich inwestować. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Życzymy sukcesów, zwłaszcza, że od wielu lat nie odnosiliśmy na olimpiadzie żadnych sukcesów w tej 

dyscyplinie. Niech to będzie za przyczyną naszych zawodników – tego wam z serca życzymy.  

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

na 30 radnych obecnych jest na sali 29, a zatem Sejmik jest władny do tego by podejmować obrady. 

Może jeszcze przed tym porządkiem przypomnę, że w czasie przerwy odbędą się posiedzenia trzech 

komisji: Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich w sali 140, Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska i Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. Bardzo prosiłbym, by po ogłoszeniu przerwy 

od razu stosownie udać się na posiedzenia tych komisji. Panie i Panowie otrzymali zaproszenie  

na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa proponuję rozszerzenie 

porządku obrad o: 

 Punkt 7a – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Analizy stanu realizacji Strategii Energetyki 

Województwa Lubuskiego wraz z prognozą rozwoju sektora energetycznego na terenie 

województwa lubuskiego do 2030 roku – druk nr 760/18. 

 Punkt 10a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu 

Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 761/18. 

 Punkt 10b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów 

Wielkopolski – druk nr 762/18. 

 Punkt 10c – Podjęcie uchwały w sprawie połączenia Wojewódzkiego Ośrodka Terapii 

Uzależnień i Współuzależnienia w Zielonej Górze z Wojewódzkim Szpitalem Specjalistycznym 

dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnym Publicznym Zakładem Opieki Zdrowotnej  

w Ciborzu – druk nr 763/18. 
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 Punkt 10d – Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Samodzielnego Publicznego Szpitala 

dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu – druk nr 765/18. 

Proponuję też rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem 

Rady Ministrów projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu 

Województwa Lubuskiego – druk nr 764/18. 

I proponuję również wprowadzenie do porządku: 

 Punktu 16b – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie podjęcia działań 

minimalizujących skutki suszy w województwie lubuskim w uprawach rolnych. 

Wszystkie materiały Państwu zostały dostarczone. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze jakieś 

propozycje czy też uwagi do zgłoszonych propozycji? Pan Przewodniczący Łukasz Mejza. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowny Panie Przewodniczący, Drogi Zarządzie, 

Wysoki Sejmiku. W imieniu Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy chciałbym wnieść  

o rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt dotyczący przyjęcia stanowiska Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie podziału środków w ramach Rządowego Programu na rzecz 

Rozwoju oraz Konkurencyjności poprzez wspieranie lokalnej infrastruktury drogowej. Stanowisko, które 

proponujemy, zostało przedłożone wszystkim radnym. Stanowisko to dotyczy w naszym przekonaniu 

podziału, który stoi niestety w poprzek zrównoważonemu rozwojowi województwa lubuskiego, premiując 

w znaczny sposób część północną naszego regionu. Chcielibyśmy, aby nasz region rozwijał się 

wspólnie, abyśmy – szczególnie w roku 20-lecia podpisania Umowy Paradyskiej – troszczyli się  

o spójność i o konkurencyjność naszego regionu na arenie ogólnopolskiej, a nie możemy tego robić 

jeżeli będziemy podzieleni. A podzieleni jesteśmy właśnie przez takie decyzje, które krzywdzą jedną  

z części naszego województwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy jest jakiś głos przeciw? Bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: W imieniu 

Klubu Platformy Obywatelskiej chciałbym nie zgodzić się i proponować aby nie wpisywać tego  
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do porządku obrad z przyczyny takiej, iż stanowisko, które zostało wstępnie zaprezentowane dzieli,  

a nie łączy. Ja nie chciałbym słuchać kolejny raz o tym, że 2/3 województwa i 1/3 województwa. To jest 

jedno województwo – to jest Województwo Lubuskie! Od wielu lat staramy się tworzyć taką atmosferę 

poprzez rozwój inwestycji, poprzez zrównoważony rozwój i myślę, że jesteśmy na etapie kiedy jest  

to województwo jedno. To po pierwsze. Po drugie: tzw. „schetynówki” czyli budowa dróg z takich 

środków toczy się od lat i podział, który jest dokonywany w jednym, konkretnym roku nie odzwierciedla 

pewnej strategii, bo trzeba by na to patrzeć przez pryzmat wielu lat. Podobnie jak w naszym budżecie, 

różne drogi są remontowane, modernizowane i patrzenie na to w taki sposób, że mielibyśmy 2/3, 1/3 - 

nigdy w życiu byśmy niczego nie wyremontowali. Jesteśmy przeciw. Jest to stanowisko, które nie służy 

niczemu dobremu, na pewno nie służy rozwijaniu naszego województwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rozstrzygniemy zatem 

w głosowaniu. Był głos za, jest głos przeciw. Przechodzimy zatem do głosowania porządku obrad. 

Szanowni Państwo, zatem przystępujemy do rozpatrywania poszczególnych punktów. Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 7a - Podjęcie uchwały w sprawie 

przyjęcia Analizy stanu realizacji Strategii Energetyki Województwa Lubuskiego wraz z prognozą 

rozwoju sektora energetycznego na terenie województwa lubuskiego do 2030 roku – druk nr 760/18. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7a, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

25 głosów za, 3 głosy przeciwne, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 7a został wprowadzony do porządku dzisiejszej sesji. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 10a – Podjęcie 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 

dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 761/18. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

26 głosów za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 10a. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 10b – Podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski – druk nr 762/18.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 10b, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został o ten punkt rozszerzony. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 10c – Podjęcie 

uchwały w sprawie połączenia Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień i Współuzależnienia  

w Zielonej Górze z Wojewódzkim Szpitalem Specjalistycznym dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 

Samodzielnym Publicznym Zakładem Opieki Zdrowotnej w Ciborzu – druk nr 763/18. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 10c, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

18 głosów za, 8 przeciwnych, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że porządek dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 10c. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 10d – Podjęcie 

uchwały w sprawie zmiany statutu Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych w Międzyrzeczu – druk nr 765/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 10d, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

28 głosów za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 10d. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a – Podjęcie 

uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem Rady Ministrów projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego – druk nr 764/18.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16a, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  
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W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek sesji został rozszerzony o punkt 16a. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16b – Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie podjęcia działań minimalizujących skutki suszy  

w województwie lubuskim w uprawach rolnych. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 16b, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 16b. 

Poddaję pod głosowanie punkt 16c – Stanowisko w sprawie podziału środków w ramach Rządowego 

Programu na rzecz Rozwoju oraz Konkurencyjności poprzez wspieranie lokalnej infrastruktury 

drogowej. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16c, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

9 głosów za, 12 głosów przeciwnych, 8 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik nie rozszerzył porządku obrad o punkt 16c. 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi 

zmianami, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

27 głosów za, 1 głos przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik przyjął porządek obrad wraz z przegłosowanymi zmianami. 

 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
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Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W okresie 

międzysesyjnym dnia 24 maja do Biura Sejmiku wpłynęła interpelacja Pana Grzegorza Grabarka – 

Radnego Województwa Lubuskiego w sprawie udzielenie dofinansowania szpitalowi w Międzyrzeczu. 

Proszę o zgłaszanie dodatkowe, lista już tutaj powstaje. Pierwszy głos zabierze Pan Radny Grzegorz 

Grabarek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Składam interpelację w imieniu 

mieszkańców ul. Długiej w Obrzycach, byłych pracowników szpitala dla nerwowo chorych, którzy 

zwrócili się z prośbą o interwencję w sprawie wypowiedzenia dzierżawy ogródków działkowych i ich 

sprzedaży, których byli wieloletnimi dzierżawcami. Stąd też ich prośba do Zarządu Województwa 

Lubuskiego o przeprowadzenie przetargu ograniczonego dla wszystkich użytkowników ww. 

nieruchomości, co umożliwi zakończenie istniejącego problemu oraz zrekompensuje działkowcom ich 

długoletnią troskę o ten teren. Jak już wiemy ten problem trwa przez powstanie Województwa 

Lubuskiego i przejęcie pod swoje skrzydła szpitala dla nerwowo chorych, gdzie te działki były 

niezbędną, naturalną regeneracją stresów dla tych ludzi, którzy te działki uprawiali . I teraz, którzy 

przez nieudolność może i urzędników, wpisując, że nie było przepisów prawnych, żeby  

im to sprzedać, ale ograniczając właśnie przetarg umożliwimy im po prostu tą rekompensatę. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O zabranie głosu i zgłoszenie interpelacji proszę Pana Radnego Edwarda Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. 

Dokładnie w tej samej sprawie również do mnie zwrócili się mieszkańcy w Obrzycach argumentując, 

że włożyli tam dużo swojej osobistej pracy i serca. I faktycznie, trzeba by rozważyć takową 

możliwość, aby zbyć – jeśli te grunty są zbędne dla Samorządu Województwa – na zasadzie 

pierwokupu poprzez właśnie długoletnią dzierżawę. Ja nie wiem czy tutaj z prawnego punktu 

widzenia takie rozwiązanie jest możliwe, ale warto by było, aby Zarząd się nad tym pochylił  

i faktycznie zrealizował, czy dał szansę nabycia tych ogródków, które od 40 lat niektórzy dzierżawią  
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i są z tym, że tak powiem, związani. Także proszę o przeanalizowanie tej sytuacji i podjęcie 

stosownych decyzji. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Wysoka Rado. Składam interpelację związaną z naprawą ronda Zesłańców Sybiru w Krośnie 

Odrzańskim. Od dłuższego czasu rondo Zesłańców Sybiru pozostaje uszkodzone. Miejsce 

uszkodzenia zabezpieczono barierkami. Jest to rondo u zbiegu drogi krajowej nr 29 z drogą 

wojewódzką 276. I od dwóch miesięcy nie podejmuje się żadnych działań w celu naprawy tego 

niebezpiecznego miejsca. Dlatego bardzo proszę o podjęcie stosownych działań. Następna sprawa 

dotyczy też tej drogi wojewódzkiej wyjazdowej z Krosna Odrzańskiego w kierunku Świebodzina. Jest 

to jedna z najgorszych dróg wyjazdowych, jej stan techniczny pozostawia bardzo dużo do życzenia. 

Tu chodzi mi szczególnie o wyjazd z Krosna na odcinku od ronda Zesłańców Sybiru do sklepu 

Meblostyl. To jest krótki odcinek ok. 750 m. Zwracam się z prośbą o pilne podjęcie prac remontowych 

na ww. odcinku. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pan Przewodniczący Marek Surmacz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Złożyłem  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Przewodniczący 

złożył do protokołu. Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, chciałem zgłosić dwie sprawy. Jedna, dość 

zaskakująca, dotycząca naszego klinicznego szpitala. Dowiedziałem się, że na wniosek Rektora Pana 

prof. Kuczyńskiego, ma być przeniesiony kliniczny oddział hematologii ze szpitala w Zielonej Górze  

do szpitala w Gorzowie. Oczywiście, jestem mocno związany tym, by nie było takich podziałów  

w naszym województwie, ale ten pomysł Pana Rektora Kuczyńskiego jest z kategorii takich, że coś  

ma się wydarzyć w Gorzowie kosztem szpitala w Zielonej Górze, gdzie pracuje pięciu hematologów  

i ordynatorem miał zostać jeden z autorytetów hematologii w Polsce, profesor – nie chcę wymieniać 

jego nazwiska, ale on jest powszechnie znany. A zatem mielibyśmy świetnego profesora i świetny 
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oddział hematologii, który miał zamiar przeprowadzać w Zielonej Górze przeszczepy, który ma świetną 

bazę dla naszego uniwersytetu i wydziału medycznego. I jakaś aktywność tutaj została stworzona, która 

podważa szansę dalszego istnienia tego klinicznego działu hematologii w Zielonej Górze, który  

ma bardzo wysokie notowania i jest nieporównywalnie silniejszy. Ja rozumiem, że potrzebny jest silny 

szpital w Gorzowie Wielkopolskim i trzymam kciuki za jego rozwój i cieszę się, że to ma miejsce,  

ale nigdy się nie może to odbywać kosztem naszego szpitala w Zielonej Górze. I chciałbym prosić Panią 

Marszałek, by zwróciła się do Rektora Kuczyńskiego dlaczego on, jako prowadzący ten szpital, chce 

uderzyć w tak czuły, tak ważny oddział hematologii w Zielonej Górze, co będzie rzutowało nie tylko  

na działalność tego oddziału, również Wojewódzkiej Stacji Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa. Wszystko 

staje pod wielkim znakiem zapytania i też ten plan, który mówił o możliwości prowadzenia 

przeszczepów w Zielonej Górze stanął też pod wielkim znakiem zapytania. Mam nadzieję,  

że to są jakieś tylko złe pomysły i niepotrzebny chaos. Mam nadzieję, że nic nie zmieni roli klinicznego 

oddziału hematologii w Zielonej Górze. On zostanie tak, jak dotychczas był przez wiele lat tworzony. 

Druga moja propozycja dotyczy wykorzystania wyjątkowej szansy jaką mamy, w związku  

z przygotowaniem nowego okresu unijnego na lata 2021-2027. Poza tą różną krytyką, która się odbywa, 

mamy szansę w sposób wyjątkowy przygotować się w Województwie Lubuskim do nowej perspektywy 

poprzez stworzenie zespołu, który będzie rzeczywiście interdyscyplinarny, będzie w nim miejsce dla 

najlepszych specjalistów od funduszy unijnych. Taki niepolityczny, a bardzo merytoryczny, czyli bez 

prezydentów, bez burmistrzów, bez wójtów, bez polityków, a najlepszych urzędników. Wymienię tutaj 

miasto Gorzów, miasto Zieloną Górę, Urząd Wojewódzki i kilka innych instytucji, które w tym procesie 

uczestniczą i z imienia i nazwiska te osoby są znane. W poprzednim okresie za przygotowanie 

odpowiadała Pani Drożak, wskazana przez Panią. Nie chcę wymieniać nazwisk tych najważniejszych 

urzędników, którzy mówią o tym, że nawet oni, jako urzędnicy Urzędu Marszałkowskiego, nie byli 

konsultowani, nie mieli możliwości wpływu na kształt tego programu operacyjnego. I on zawiera jednak 

wiele mankamentów, których doświadczamy dzisiaj. I zresztą czasami słyszeliśmy też w publicznych 

wypowiedziach o tym, że jeśli coś jest nie tak, to winną była jedna osoba – Pani Drożak. Mnie się 

wydaje, że znamy różnego rodzaju problemy, niedostatki, wiemy co inne województwa zrobiły lepiej, jak 

można się lepiej przygotować i musimy stworzyć taki zespól – niech on będzie 10, 15-osobowy, bardzo 

merytoryczny, który pokaże, co należy w tym programie operacyjnym na przyszłą perspektywę zrobić 

inaczej, jak go przygotować inaczej, poddać pod taki dopiero polityczny, publiczny osąd, a potem 

rozpocząć przygotowania wewnętrzne i z Ministerstwem Rozwoju i Inwestycji, i przygotować naszą 

propozycję do Brukseli. Zatem chciałbym prosić o to, by po raz pierwszy stworzono taką możliwość 

przygotowania, poprzez zespół merytoryczny, możliwie najlepszego Programu Operacyjnego 
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Województwa Lubuskiego, byśmy w ten sposób mogli bronić tych racji w Brukseli i w Warszawie,  

i byśmy wszyscy byli przekonani o tym, że taki zespół powstanie. Tak jak mówię: bez nas, bez 

prezydentów, tylko urzędnicy z imienia i nazwiska znani w Województwie Lubuskim, którzy powiedzą  

w jakim kierunku nasz Program Operacyjny Województwa Lubuskiego w przyszłej perspektywie 

powinien iść. Dziękuję bardzo. Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeśli Państwo pozwolicie, bo chciałem 

zapytać o ten wydział hematologii. Tutaj Pan Przewodniczący uprzedził mnie i bardzo się cieszę,  

że jest takie zainteresowanie, ale my jeszcze dzisiaj na sesji będziemy likwidowali Wojewódzki 

Ośrodek Terapii Uzależnień, będziemy likwidowali, zostanie wykreślony z rejestru podmiotów 

świadczących usługi zdrowotne. I w zasadzie, Pani Marszałek, pytanie sprowadza się do tego czy 

przez przypadek takim celem, nie najistotniejszym, funkcjonowania naszego województwa , jest 

wydział lekarski Uniwersytetu Zielonogórskiego? A mówię to z takiej perspektywy, że w zasadzie nie 

ma sesji, żebyśmy nie próbowali się zajmować problemami tego wydziału lekarskiego. A jak 

pamiętam parę lat temu, jak ten wydział był uruchamiany, to Państwo – bo ta sama ekipa polityczna 

rządziła – twierdziliście, że wszystko jest gotowe, że jest bilansowane, że środki są zapewnione,  

że ta swoista mapa drogowa do absolwenta jest jakby gotowa, itd. Moje pytanie sprowadza się  

do tego jak długo będziemy na zasadzie takich trochę „wariackich papierów”, bo ta uchwała dzisiaj 

wchodzi jako swoista nadzwyczajna, wprowadzana w trybie uzupełnienia porządku  obrad. Jak długo 

jeszcze będziemy tworzyć z tego wydziału lekarskiego, nie wiem, jakiegoś takiego cielca, 

funkcjonującego w tym województwie? Ja i tak mam przekonanie, że większość absolwentów tego 

wydziału nawieje z tego województwa. Tylko na miły Bóg, trochę po prostu pewnego rodzaju 

dystansu do tego, co się dzieje w tym województwie, bo mam przekonanie, że działamy trochę  

po omacku. Przekształciliśmy szpital, teraz mówi się o hematologii, za chwilę Wojewódzki Ośrodek 

legnie, bo wydział lekarski chce budynek. Pani Marszałek, apel jest prosty: nie mamy w tym 

województwie tylko jednego wydziału lekarskiego, nie mamy 60-ciu studentów na każdym roku. 

Mamy cały też Uniwersytet Zielonogórski i chciałem zapytać czy Pani ma w ogóle pomysł  

na funkcjonowanie tego wydziału lekarskiego, czy dalej będziemy „bo dziekan chce, bo rektor chce”, 

przekształcać swoje jednostki, czy likwidować, bo musi dostać budynek? Też mógłbym powiedzieć, 

Pani Marszałek – a jak absolwenci innych kierunków? To nie jest 60-ciu studentów na jednym roku  

i wokół tego całe województwo szaleje, bo trzeba zapewnić teraz budynek w tym wojewódzkim 

ośrodku. Pytanie o to czy Państwo się nie myliliście tych parę lat temu twierdząc, że wszystko jest 
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zapięte, że finansowanie jest gotowe, że pomysł na funkcjonowanie tego wydziału jest po prostu 

przeanalizowany, że co trzeba stworzyć to stworzymy, zbudujemy, itd. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. Mam trzy interpelacje. Pierwsza jest 

związana z posiedzeniem Komisji Gospodarki, która ostatnio się odbyła w Szprotawie, a mianowicie 

dotyczy funkcjonowania i planowanego zamknięcia – jak już wiemy – Regionalnej Instalacji 

Przetwarzania Odpadów Komunalnych w Kartowicach. W związku z tymi problemami, z którymi tam 

się zetknęliśmy podczas posiedzenia tej komisji, chciałabym prosić o wyjaśnienie – jednocześnie tutaj 

też wyrażam tą interpelacją niepokoje mieszkańców. Są one związane z artykułowanym zagrożeniem 

zdrowia i niebezpiecznym oddziaływaniem instalacji na środowisko. W związku z tym proszę  

o ponowne wniesienie przez Marszałka Województwa i zobligowanie właściciela instalacji  

do wykonania przeglądu ekologicznego. Według mieszkańców istnieje podejrzenie możliwości 

negatywnego oddziaływania instalacji na środowisko. Ze względu na informację o planowanym 

zamknięciu tej instalacji i planie rekultywacji, uzyskanie tego przeglądu ekologicznego czy też decyzji 

środowiskowej wydaje się - według mieszkańców gminy Szprotawa - niezbędnym do właściwego 

planu rekultywacji. Kolejna interpelacja wiąże się z już wielokrotnymi zapytaniami o promocję 

Województwa Lubuskiego poprzez organizację misji gospodarczych. Zwracam się z prośbą  

o udostępnienie informacji związanej ze zmianą planu dotyczącego misji gospodarczych i promocji 

Województwa Lubuskiego za granicą. Według przedstawionego wcześniej planu, mającego 

odzwierciedlenie w uchwale budżetowej, przewidującego wyjazdy w I kwartale 2018 roku – Las 

Vegas w USA, w II kwartale Dubaj - Zjednoczone Emiraty Arabskie, proszę o przedstawienie 

pierwotnego planu misji na rok 2018, aktualnego planu na rok 2018, uzasadnienia wprowadzonych 

zmian, na czyj wniosek te zmiany zostały wprowadzone, kopię protokołu z właściwej komórki 

organizacyjnej, która wprowadziła zmiany, jaki wpływ one mają na realizację budżetu, przedstawienie 

danych eksportowych Województwa Lubuskiego w latach 2014-2018 z podaniem źródeł. Proszę  

o informację dotyczącą kosztów organizacji misji gospodarczych w roku 2017 oraz 2018,  

z uwzględnieniem szczegółów: miejsca docelowego, osób uczestniczących reprezentujących 

Województwo Lubuskie: Zarząd, pracownicy oraz Radni, przynależność do klubu, koszt osobowy  

i całkowity przedsięwzięcia. Ponadto proszę o wprowadzenie zasady dotyczącej organizacji pracy 



15 

 

Komisji Gospodarki i wprowadzenie stałego elementu, a mianowicie  sprawozdania z uczestnictwa 

Radnego w misji gospodarczej na kolejnym, najbliższym posiedzeniu komisji, po odbytej misji 

gospodarczej. I ostatnia interpelacja dotyczy wydatków związanych z promocją Województwa 

Lubuskiego w związku ze zwiększeniem planu wydatków dotyczących działań promocyjnych Portu 

Lotniczego Zielona Góra/Babimost. Proszę o informację związaną z planem oraz ze zmianami planu 

wydatków dotyczących zabezpieczenia środków na pokrycie kosztów działań promocyjnych Portu 

Lotniczego Zielona Góra/Babimost w latach 2014-2018, wskazanie kwot, celu i uzasadnienia 

wydatków szczegółowych. Proszę o wyjaśnienie szczegółowe związane z planowanym wydatkiem 

58 850,00 zł. – to jest ponad plan, który ma być dzisiaj według uchwały podjęty przez Sejmik. Proszę 

mi wyjaśnić jakie są cele szczegółowe tego wydatku, w jaki sposób one będą rozliczane i proszę  

o przedstawienie sprawozdania, oczywiście już po wykonaniu tego wydatku. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Ja dla odmiany 

chciałbym taką bardzo praktyczną interpelację złożyć. Zwróciły się do mnie osoby, które sporo 

podróżują koleją. W Krzyżu jest taki stały problem przesiadki z jednego peronu na drugi. Kiedy matka  

z dzieckiem i z ogromną torbą musi to zrobić, to trzeba wejść na wysokie, strome schody, przejść długi 

kawał drogi na kolejny peron. I tak jest od lat i do tego się prawie wszyscy przyzwyczailiśmy. Jest 

jednak XXI wiek, wiem, że to jest jedna ze spółek, PKP tym zarządza, ale prosiłbym o wystąpienie,  

bo takich głosów jest wiele, by odpowiednia spółka PKP w swych planach inwestycyjno-remontowych 

uwzględniła wykonanie windy po prostu. Dla wielu osób przesiadka jest tam koszmarem. Ci spośród 

nas, którzy z tego korzystali, wiedzą dokładnie o czym mówię. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Pierwsza kwestia dotyczy chodnika  

w miejscowości Świerkocin przy drodze 131. W 2017 roku samorząd w Witnicy i Pani Radna Miejska 

Izabela Araszczuk, działając w imieniu mieszkańców złożyła wniosek o wybudowanie w tej 

miejscowości, przy drodze wojewódzkiej 131, chodnika. Droga jest drogą tranzytowo-łącznikową,  

bo to jest droga do Słubic, przejeżdża nią wiele samochodów osobowych i ciężarowych w kierunku 
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granicy. Stanowi też element objazdu Gorzowa od północy, z którego korzysta wiele samochodów  

i powoduje to określone problemy, nie tylko dla mieszkańców Świerkocina, ale także dla tych 

wszystkich, którzy tam przyjeżdżają, a mamy tam nasz regionalny Park Dinozaurów, jest planowana 

budowa mariny, przebiega tędy ponadregionalna trasa rowerowa TRWN. Generuje to zwiększony 

ruch turystyczny pieszy i rowerowy. Według informacji ZDW w ubiegłym roku wykonano wznowienie 

linii granicznych pasa drogowego, co pozwala podjąć działania w kierunku wybudowania 

wnioskowanego chodnika. Proszę o informację na jakim etapie są przygotowania do realizacji tego 

zadania i kiedy mieszkańcy Świerkocina mogą liczyć na wykonanie tego chodnika. Druga sprawa 

dotyczy drogi wojewódzkiej 132. W ubiegłym roku, na jesień, wykonano tzw. powierzchniowe 

utrwalenie tej drogi, co było oczekiwane i bardzo potrzebne, bo droga – mimo, że była robiona  

ok. 10 lat temu – to już zaczęła się mocno degradować. Niestety w tym roku ta droga zaczyna być 

zwijana przez te samochody. Krótko mówiąc, ta cała masa smołowa razem z tym grysem nawijała się 

na koła i uszkadzała i zabrudzała karoserię. I dlatego zaczęto zgłaszać te problemy, również  

do radnych wojewódzkich, w tym do mnie. I rozumiem jakby tutaj pewien problem, bo to z jednej 

strony jest problem tych, którzy korzystają z drogi, z drug iej strony jest to obawa czy prace wykonane 

w tamtym roku na jesień nie pójdą na marne. Dlatego prosiłbym o informację jakie działania w tym 

względzie podjęto i czy nie wpłynie to negatywnie na stan nawierzchni i użytkowanie drogi. Trzecia 

kwestia dotyczy wykonania na drodze wojewódzkiej 151 w Kłodawie elementów ograniczających 

prędkość przy wjeździe do tej miejscowości. To jest droga, która prowadzi do zachodniopomorskiego. 

To jest prosty odcinek drogi, który powoduje, że większość pojazdów przekracza isto tnie prędkość 

przy wjeździe do miejscowości i akurat to się tak dzieje, że jest to z jednej strony w pobliżu 

istniejącego kąpieliska, terenów rekreacyjnych. Tędy też biegnie i przechodzi przez drogę 

wojewódzką ścieżka rowerowa do Barlinecko-Gorzowskiego Parku Krajobrazowego, powstaje tam też 

w tej chwili strefa gospodarcza, nowe osiedla. Wszystko to razem powoduje, że z jednej strony trudno 

jest bezpiecznie przejść przez przejście jak również problem mają samochody wyjeżdżające z dróg 

powiatowych od strony północnej. Dlatego jest niezbędne tam albo postawienie wzbudzanego 

sygnalizatora świetlnego – taki, który już funkcjonuje przy naszych drogach i on bardzo dobrze się 

sprawdza, bo za szybko jadące pojazdy wzbudzają czerwone światło albo wybudowanie, bo jest   

na to miejsce, wyspy spowalniającej, które ograniczą prędkość wjeżdżających samochodów  

do Kłodawy. I ostatnia kwestia dotyczy połączeń kolejowych Zielonej Góry i Gorzowa Wielkopolskiego 

z regionami sąsiednimi oraz Brandenburgią i Berlinem. Od kilku lat Zielona Góra ma kolejowe 

połączenia międzyregionalne z sąsiednimi regionami: dolnośląskim i zachodniopomorskim, które 

Samorząd Województwa każdego roku dofinansowuje. Mamy też połączenia kolejowe z Niemcami. 
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Niestety ich ilość oraz godziny połączeń nie satysfakcjonują mieszkańców naszego regionu. Ostatnio 

podano informację, że w nowym rozkładzie jazdy pojawi się nowe połączenie kolejowe Ber lin-Zielona 

Góra-Wrocław. Jest to dobra informacja dla regionu, ale przede wszystkim dla mieszkańców 

południowej części naszego województwa. Niestety, w zakresie połączeń kolejowych Gorzów  

ma zdecydowanie gorszą sytuację, chociaż od początku tej kadencji część radnych z północy regionu 

wnioskuje o zmianę tej sytuacji. Chcę powiedzieć, że pomimo tego, co Pan Przewodniczący  

Marcinkiewicz wnioskował – to jest jakby słuszny wniosek – ale de facto większość ludzi, którzy jadą 

do Poznania nie narzeka, bo się w Poznaniu przesiada na elegancki wielkopolski szynobus, który 

sobie bardzo chwalą, chociaż to jest niby bezpośrednie połączenie, ale wymaga przejścia, zmiany 

pociągu i przejścia tym niestety niewygodnym przejściem nad torami. Proszę o informację jakie 

działania podjął Zarząd Województwa w celu zmiany tej sytuacji, czy podjęto inicjatywę 

międzyregionalnych połączeń kolejowych Gorzowa z regionami sąsiednimi, w tym z województwem 

zachodniopomorskim czy kujawsko-pomorskim, a także czy wzorem nowego połączenia Berlin-

Zielona Góra-Wrocław podjęto działania w kierunku połączenia Berlin-Gorzów-Piła-Bydgoszcz? 

Statystyki wskazują, że z obecnych połączeń z Berlinem w lubuskim zdecydowanie najwięcej 

pasażerów korzysta z połączenia Gorzów-Berlin. Proszę też o informację ile Województwo Lubuskie 

dopłaca do obecnych poszczególnych połączeń międzyregionalnych i transgranicznych oraz jaki 

będzie koszt nowego połączenia z Berlinem? Obecna dysproporcja w ilości połączeń kolejowych 

obydwu stolic w lubuskim stawia Gorzów w zdecydowanie gorszej sytuacji, a dotychczasowe 

działania Zarządu Województwa pogłębiają tę sytuację. Celem nadrzędnym powinien  być 

zrównoważony rozwój naszego regionu, a w przypadku kolei i linii nr 203 Kostrzyn-Gorzów-Krzyż, 

którą przejeżdża największa liczba pasażerów w regionie, widzimy ewidentnie brak działań 

nakierowanych na jej rozwój. Potwierdza to także fakt, że nie planuje się, pomimo zapisów w planach 

finansowych RPO, działań inwestycyjnych na tej linii w perspektywie finansowe j 2014-2020  

na odcinku Gorzów-Krzyż, a tylko rozpoczęcie prac projektowych podczas, gdy na linii Zbąszynek-

Czerwieńsk mają być wykonane prace projektowe i wykonawcze. To jest informacja na odpowiedź  

z interpelacji. Podjęte działania zmierzające do elektryfikacji linii nr 203 nie wykluczają potrzeby 

wykonania części robót modernizacyjnych, które umożliwią szybsze kursowanie pociągów na odcinku 

Gorzów-Krzyż. Dlatego proszę o weryfikację przyjętych planów i pilne podjęcie decyzji, na które 

oczekują mieszkańcy Gorzowa i północnej części naszego województwa. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Maciej Nawrocki. Trochę głośniej do mikrofonu, bo tak momentami słabo słyszymy. 
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Radny Województwa Lubuskiego Maciej Grzegorz Nawrocki: Bardzo proszę Panie 

Przewodniczący. Szanowny Panie Przewodniczący, w dniu dzisiejszym użył Pan na sesji sformułowania 

„szpital gorzowski ograbia szpital zielonogórski”. Oczywiście nie zgadzam się z tym stwierdzeniem. 

Uważam, że jest zupełnie odwrotnie, że to szpital zielonogórski ograbia z pieniędzy szpital gorzowski.  

Z czego to wynika? Wynika to z zaplanowanych środków na rozwój szpitala gorzowskiego  

i zielonogórskiego. Ta różnica wynosi ok. 100 mln zł, dlatego uważam, że te różnice powinny zostać 

zniwelowane. Podobną kwotę Zarząd Województwa powinien przeznaczyć na rozwój szpitala  

w Gorzowie i Zielonej Górze. Dotyczy to środków zarówno budżetowych jak i pozabudżetowych. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie użyłem słowa 

„okrada”, tylko powiedziałem, że „kosztem”. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Maciej Grzegorz Nawrocki: Użył Pan, że „ograbia”. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Łukasz 

Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, 

chciałbym złożyć dwie interpelacje. Jedna dotyczy zwiększenia bezpieczeństwa na drodze krajowej  

nr 29. Druga dotyczy wsparcia dla młodych przedsiębiorców. Dziękuję serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Rozumiem, że ten punkt mamy zamknięty.  

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

Elżbieta Anna Polak i odpowie zapewne w miarę mozliwości na zgłoszone dzisiaj problemy. Bardzo 

proszę o zabranie głosu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Dostojni Radni, 

Szanowni Goście. W okresie międzysesyjnym Zarząd Województwa podjął decyzję w sprawie 

dofinansowania projektu własnego w zakresie modernizacji bazy dydaktycznej na potrzeby szkolnictwa 

zawodowego oraz w sprawie dofinansowania projektu ZIT-u Gorzów Wielkopolski i Gminy Santok,  

a w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego mamy możliwość teraz aplikowania do konkursu  

w działaniu „Równość szans kobiet i mężczyzn” z alokacją 13 mln oraz „Profilaktyka i rehabilitacja 

zdrowotna osób pracujących i powracających do pracy”. Nabór rozpoczyna się 29 czerwca do 6 lipca, 

alokacja blisko 9 mln. To też okazja, żeby zwiększyć kontrakty dla naszych szpitali tam, gdzie jest 

realizowana rehabilitacja. I tak szybciutko, ponieważ dzisiaj będziemy procedować nad sprawozdaniem 

finansowym, także skrócę to wystąpienie. Odbyło się wspólne posiedzenie zarządów: Lubuskiego  

i Brandenburgii. Dominował temat kolei, podobnie jak na szczycie kolejowym w Poczdamie. 

Rozmawialiśmy właśnie o konieczności zwiększenia liczby połączeń – to już odpowiadając trochę  

na interpelację. Będą dodatkowe połączenia kolejowe, nie tylko na tej linii Berlin-Zielona Góra-Wrocław, 

ale również Berlin-Żary-Wrocław. Na południu to pociąg do kultury, weekendowe połączenia, ale też  

na północy kontynuacja połączenia Berlin-Gorzów-Krzyż, do którego dofinansowujemy rocznie  

400 tys. zł. Nasze Przewozy Regionalne też prowadzą rozmowy z Przewozami Regionalnymi 

Województwa Dolnośląskiego, Zachodniopomorskiego i Wielkopolskiego w celu również uatrakcyjnienia 

połączeń i wprowadzenia już do nowego rozkładu jazdy tych dodatkowych. I muszę powiedzieć,  

że widzę dobrą zmianę w Przewozach Regionalnych dla naszego województwa, które wprowadza  

na przykład na okres wakacji teraz też takie połączenia turystyczne, które są już promowane. 

Wojewódzka Rada Dialogu Społecznego: rozmawialiśmy o rynku pracy, ale również o możliwości 

wydobycia kopalin. W tym posiedzeniu uczestniczył również radca handlowy ambasady Kanady, 

właściciel firmy Miedzi Copper. Jutro odbędzie się spotkanie z geologiem kraju i będziemy na ten temat 

rozmawiać w Sulechowie. Mam nadzieję, że uzyskamy jakieś pozytywne informacje dla Województwa 

Lubuskiego. Jeżeli chodzi o podsumowanie misji gospodarczych i te projekty, które realizujemy  

w tej chwili „Lubuskie otwarte na świat”: po każdej misji odbywa się takie spotkanie podsumowujące  

i są otwarte, także zapraszam wszystkich radnych. My też jesteśmy rozliczani w ramach tego projektu  

z rezultatów konkretnych, które są założone w projekcie. Takie są zasady projektów unijnych, jak 

również szczegółowo na wniosek dotyczący Pani pytania też udzielimy odpowiedzi pisemnie. Ja z tego 
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co pamiętam, to ograniczenie zmiana „Projektu do Europy”, to m.in. były takie postulaty radnych, 

dlatego też te zmiany wprowadziliśmy. Zrezygnowaliśmy z Las Vegas, Dubaju na rzecz Europy. Teraz 

odbyła się ostatnio misja do Rumunii, bo było takie wskazanie, żeby takie misje również odbywały się 

do Europy Wschodniej. Zarząd 24 maja milion zł skierował na scalanie gruntów. Rozmawialiśmy  

z Wiceprzewodniczącym Komisji Europejskiej Timmermansem we Frankfurcie nad Odrą. Spotkanie 

cieszyło się bardzo dużym zainteresowaniem, bo dotyczyło m.in. właśnie planowania tego 

perspektywicznego 2021-2027. Chcę również odpowiedzieć Panu Przewodniczącemu, że nigdy ani 

Pani Drożak, ani Elżbieta Polak samodzielnie nie opracowywałyśmy programu. Na tą perspektywę, 

którą wdrażamy, jak również na tą następną, zawsze program przygotowuje zespół interdyscyplinarny. 

Ja poprosiłam o skład tego zespołu, który pracował nad tą perspektywą. Tam jest 40 osób. Wkład 

merytoryczny do Regionalnego Programu wnosili dyrektorzy odpowiedzialni za działania merytoryczne. 

Także nie mogła Pani Drożak dowolnie kształtować tego programu. Ona pilnowała procedury  

i ukierunkowania polityki europejskiej, bo też w pewnych ramach musieliśmy ten program napisać, 

żaden region nie miał swobody. Natomiast wkład merytoryczny przygotowywali dyrektorzy i pracownicy 

departamentów merytorycznych, ale nie tylko urzędu, też organizacje zewnętrzne. Także ja przekażę 

skład tego zespołu, który odpowiadał za tą perspektywę i podobnie będziemy pracować nad następną 

perspektywą, również to będzie szeroki zespół taki interdyscyplinarny, bo tylko wtedy możemy liczyć się 

z powodzeniem. Dlatego już rozmawiamy o tej przyszłości. Wiemy jakie jest ukierunkowanie Unii 

Europejskiej. Taka debata się wcześniej odbyła tutaj w Urzędzie Marszałkowskim z Dyrektorem Polityki 

Regionalnej Panem Münchem. Przeznaczyliśmy kolejne miliony na rozbudowę dróg. Tym razem 

wartość projektów wynosi 56 mln, a dofinansowanie z naszego regionalnego programu ponad 45. Prace 

jeszcze w  tym roku rozpoczną się, będą prowadzone na drodze 137 Słubice-Sulęcin-Międzyrzecz,  

na odcinku Sulechów-Konotop, Drezdenko-Międzychód i w miejscowości Sycowice. Lubuska delegacja 

gościła na Białorusi. Również będziemy gościć tutaj delegacje z regionów partnerskich podczas Święta 

Województwa. Bardzo serdecznie Państwa zapraszam do udziału, nie tylko 23-ego w sobotę,  

ale również 22-ego podczas uroczystej kolacji z udziałem delegacji zagranicznych. Szpital w Zielonej 

Górze otworzył salę hybrydową, kosmiczny wygląd wszyscy podkreślali. Wartość tej hali 9,5 mln  

z rządowego programu, część środków również z Samorządu Województwa – kwota 2 mln 700 tys.  

W ubiegłym roku szpitale wsparliśmy wiodące kwotą 12 mln, po równo, zarówno Gorzów jak i Zielona 

Góra. Te środki finansowe zostały już rozliczone. Pracujemy nad projektem w zakresie budowy ścieżek 

rowerowych. Lubuskie jest nagradzane za bardzo dobrą promocję, również na Targach Turystycznych 

w Opolu kolejna nagroda. 25 maja dofinansowanie otrzymały 22 projekty na łączną kwotę 436 tys. zł  

w ramach PROW-u. Delegacja z Murcji, którą wizytowaliśmy podczas misji gospodarczej to szpital 
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dziecięcy, odwiedziła Polskę w Krakowie podczas Światowego Kongresu Zdrowia, na który przyjechało 

4 tys. lekarzy ze stu państw. Także widać, że są zainteresowani Polską. My też obserwujemy w jaki 

sposób w Polsce zostały zbudowane szpitale. Szpital dziecięcy w Krakowie przeszedł teraz 

modernizację bardzo gruntowną, gdzie są nowe rozwiązania, a w Murcji jesteśmy partnerem i możemy 

w każdej chwili również wysyłać nasze dzieci, ale też lekarzy i studentów na praktyki, staże, podobnie 

jak do Francji. W Paryżu też wizytowaliśmy szpital Matki i Dziecka, najstarszy na świecie, który 

zbudował nowy obiekt i tam też się leczą dzieci z Polski, ponad setka dzieci przeszła skomplikowane 

operacje, 34 przeszczepy wątroby. Także również dzieci z regionu lubuskiego mogą korzystać z tych 

szpitali na świecie. Zawsze staramy się podczas misji gospodarczych, również mam taki program 

samorządowy, gdzie zgodnie z naszymi priorytetami mamy też spotkania i nawiązujemy kontakty  

i relacje dla naszych szpitali, naszych jednostek kultury i dla naszych uczelni. Bardzo mocno stawiam 

akcenty na kontynuację współpracy dla młodych. Także zawsze staramy się nawiązać takie relacje, 

żeby młodzi ludzie z naszego regionu, studenci, mogli odbywać staże, praktyki, żeby była kontynuacja 

tej współpracy, podobnie jak z Murcją. I właśnie z młodymi o przyszłości samorządu rozmawialiśmy przy 

okazji Święta Samorządu. Zorganizowaliśmy w tym roku tak inaczej obchody, debatując o roli 

samorządu nie tylko wojewódzkiego, również samorządu gminnego. Zorganizowaliśmy też już VI 

Lubuski Sejmik Dziecięcy. Odbył się też Sejmik Młodzieżowy. Samorząd z pewnością jest przyszłością 

Polski, Wolnej Polski – o tym też mieliśmy okazję porozmawiać podczas kolejnego Święta Samorządu 

28 maja z wójtami, burmistrzami naszego regionu. Lubuskie nie tylko radzi sobie doskonale  

z wdrażaniem Regionalnego Programu Operacyjnego, ale również potrafimy korzystać z programów 

krajowych. Pod tym względem wykonaliśmy taki monitoring, sprawdzaliśmy jak to się dzieje i w ramach 

programu operacyjnego „Infrastruktura i środowisko” – Lubuskie jest na 4 miejscu, a z programu 

„Cyfrowa Polska” jesteśmy na 3 pozycji. Kolejne duże projekty, które są u nas realizowane w ramach 

tego programu, już kończą swoje wdrażanie. Na przykład w Skwierzynie we wtorek będzie zakończona 

realizacja projektu w ramach programu „Cyfrowa Polska” – ostatnia mila, przyłączenie szkoły. Orange 

przyłączy w naszym województwie w ramach swoich projektów 430 szkół do szybkiego internetu  

i za kilkaset milionów realizuje w tej chwili w Powiecie Gorzowskim, Nowosolskim, Zielonogórskim  

i Krośnieńskim bardzo duże projekty, także dzięki temu, że mamy szerokopasmowe Lubuskie. To jest 

rok kobiet, to jest rok Odry i to jest 100-lecie Niepodległości. Mamy w związku z tym bardzo dużo 

ciekawych propozycji dla mieszkańców. Włączyliśmy zarówno seniorów, ludzi młodych, którzy napisali 

już projekty, dla młodych są w tej chwili w ocenie. Odbywają się Kongresy Kobiet w każdym powiecie. 

Byliśmy już w Żarach, w Krośnie Odrzańskim. Kolejny kongres w Łagowie 24-ego. Za nami też pikniki 

zdrowia w Żarach i w Drzonkowie. Naprawdę tłumy uczestniczą w tych wydarzeniach, także warto 



22 

 

spotkać się z mieszkańcami. Ale też spotykamy się ze studentami, nie tylko kierunku lekarskiego.  

30 maja rozmawialiśmy ze studentami o zasadach wprowadzenia stypendiów. Zgłosiło się 62 studentów 

z całej Polski, którzy chcą pracować w naszych szpitalach. Myślę, że to był świetny pomysł, a dzięki 

środkom samorządu, przeznaczonym na stypendia, pozyskaliśmy, już można w tej chwili powiedzieć, 

znakomitą kadrę do naszych szpitali. Pan Radny Kościk z wielkimi emocjami podchodzi do tego tematu, 

co przyznaję bardzo mnie denerwuje, bo też z emocjami podchodzę do tego tematu, ponieważ 

kosztowało nas to nie tylko dużo pieniędzy, ale trudu i czasu, żeby powstał kierunek lekarski.  

I nie chciałabym, żebyśmy zawracali Wisłę kijem. Bo naprawdę warto było. Mamy 300 studentów,  

120 przyjmiemy teraz od 1 października. Dzięki temu mamy szpital kliniczny uniwersytecki i to nie moja 

wina, że Rząd PiS-u zmienił prawo w tej chwili, przez które nie dostaliśmy 120% kontraktu dla Szpitala 

Uniwersyteckiego. Mamy to na piśmie od Ministra Zdrowia, że Szpital Kliniczny Uniwersytecki  

w związku z tym, że będzie pełnił nie tylko funkcję leczniczą, statutową, ale również badawczą, 

naukową, kształcił studentów, będzie miał kontrakt o 120% wyższy. Niestety doświadczyliśmy reformy 

finansów jednostek ochrony zdrowia, bardzo niekorzystnej dla naszych szpitali, bo nikomu się teraz nie 

opłaca pracować na nadwykonania, bo jest ryczałt, a jakie będą skutki tych ryczałtów to już niedługo się 

dowiemy, oceniając bilansy po tej reformie. To nie tylko jeden powód, że musimy weryfikować nasze 

plany i podejście, i wracać do tematu, ale jest tych powodów znacznie więcej, a mianowicie reforma 

również szkolnictwa wyższego, która bardzo mocno uderzy właśnie małe uniwersytety, młode szkoły, 

szczególnie w naszym regionie, dotkliwie wszystkie nasze uczelnie. Zarząd Województwa takie 

stanowisko podjął przeciwko takiej reformie, która uderza w małe województwa, które wcale nie  

są gorsze od innych i dlatego ten temat wraca. I musimy zmieniać podejście, modyfikować  

i wprowadzać pewne zmiany. To nie jest wina ani Zarządu ani moja. Jeżeli chodzi o WOTUW  

to uzasadnienie przedstawimy w tym punkcie. To też Rząd Polski, PiS-u tworzy centra psychiatrii i my 

musimy dostosować warunki funkcjonowania naszych jednostek do zmian w ustawie. I teraz 

kontynuując: podobnie misja do Hiszpanii, samorządowa część i część gospodarcza, również efekty 

zostały przedstawione na podsumowaniu publicznym, też prasa o tym pisała, ale jeszcze raz możemy 

też napisać. Ośrodek radioterapii jest praktycznie już na ukończeniu. Wizytowałam niedawno budowę, 

w październiku będzie ośrodek oddany już do użytku. Szpital podpisał umowę na akceleratory.  

We wtorek również uruchomiony będzie PET, który jest gotowy. Cały również zakład medycyny 

nuklearnej jest też gotowy do działania. 13 mln przeznaczamy ze środków unijnych na stworzenie 

nowych miejsc w żłobkach i klubach dziecięcych. Nabór wniosków rozpocznie się 25 czerwca i potrwa 

do 1 lipca. Dni otwartych farm to również jest okazja, żeby pokazać nasze produkty regionalne,  

bo to jest nasza silna strona. Mamy już ponad 70 takich produktów regionalnych. A to jest wizyta  
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w szpitalu pediatrycznym w Paryżu i w Parku Naukowo-Technologicznym, to jest miasto przyszłości. 

Taki park powinien też u nas powstać. Jest to szkoła przyszłości, szkoła kreatywnego myślenia, a pani 

konsultant chce do nas też przyjechać, żeby doradzić teraz na etapie budowy Instytutu Kreatywności  

i Designu w Regionalnym Centrum Animacji Kultury, żeby skorzystać właśnie z tych doświadczeń. Nie 

ma dzisiaj czasu, żeby to szczegółowo omawiać, ale nasi przedsiębiorcy chcą partycypować w takim 

parku kreatywności, bo tych uczestników misji już się zapytałam i są bardzo chętni również zbudować 

na przykład statek kosmiczny, bądź statek pasażerski z własnych środków dla dzieci i młodzieży, żeby 

pokazać jak to działa, a też to dla nich będzie promocją. W ramach Interregu Polska-Saksonia Lubuskie 

otrzymało 1 mln 200 tys. euro na budowę parkingów w Gminie Żary. We Wrocławiu odbywa się w tej 

chwili promocja naszego regionu. Jeżeli Państwo będziecie we Wrocławiu to można jeszcze odwiedzić 

do końca chyba sierpnia. Związana z 10-leciem współpracy Województwa Lubuskiego i Wolnego 

Państwa Saksonia. I sławny nosorożec w Gorzowie, jest szansa go odzyskać. Takie porozumienie – list 

intencyjny – podpisaliśmy 8 czerwca z Panią Prorektor ds. Nauki Uniwersytetu Wrocławskiego, która 

przyrzekła, że nosorożec wróci, na pewno jego kopie. Tak na razie to wygląda, ale jest szansa, żeby 

stworzyć takie miejsce, park kenozoiczny, ponieważ tych skarbów mamy z tego okresu sporo. 

Dodatkowe pieniądze dla obszarów wiejskich, dzięki działaniu „Lubuska odnowa wsi”. Trafią kolejne 

środki. Zarząd przeznaczył 650 tys. na kolejne projekty. Słubice zainaugurowały budowę nowej hali 

sportowej. Przekazaliśmy milion zł. Przekazuję Państwu podziękowanie, ponieważ do tej pory zajęcia 

tam odbywały się w takich warunkach dosyć prymitywnych. Młodzież bardzo się z tego cieszy, Pani 

Dyrektor też. Święto Województwa Lubuskiego już promujemy. 23-ego czerwca, rozpoczniemy startem 

wyścigu rowerowego z Gorzowa do Zielonej Góry czyli 100 km na stulecie, ale też koncerty gwiazd, 

strefa kosmosu, namiot Nationale Geographic. Tradycyjnie promujemy region jako Zieloną Krainę 

Nowoczesnych Technologii. Byłyśmy też z kobietami z ikrą na Rybobraniu. Kto nie był niech żałuje.  

A nasi przedsiębiorcy również odwiedzili Rumunię, Bukareszt. Bardzo dobry szczyt polsko-niemiecki, 

szczyt kolejowy, na którym właśnie mogliśmy rozmawiać o tych dodatkowych połączeniach. Mam 

nadzieję, że już w nowym rozkładzie jazdy zobaczymy przynajmniej część z nich. Sprawa składowiska 

odpadów w Kartowicach: spotkałam się w Szprotawie ze wszystkimi mieszkańcami zainteresowanymi 

tym problemem i w piątek, tak jak zapowiadaliśmy, 15 czerwca firma SUEZ złożyła wniosek  

o zamknięcie oraz harmonogram zamknięcia, docelowo 30 listopada będzie zakończona rekultywacja. 

12 czerwca Wicemarszałek Tomczyszyn podpisał kolejne umowy w ramach PROW-u na budowę placu 

zabaw we wsi Rokitno, w Tarnawie Rzepińskiej i przebudowę świetlicy wiejskiej we wsi Bobrówko. 

Wspieramy finansowo nie tylko kierunek lekarski. Można policzyć sobie proporcjonalnie do liczby 

studentów, sprawiedliwie. Kolejne środki trafiły do Akademii Wychowania Fizycznego, gdzie została 
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uruchomiona dietetyka i fizjoterapia – 200 tys. i 0,5 mln dla Akademii Jakuba z Paradyża w Gorzowie. 

Rozpoczęliśmy dużą kampanię na temat promocji gospodarczej. Odbędzie się również w tym roku 

kongres gospodarczy – już dzisiaj Państwa zapraszam. 11 i 12 października w ubiegłym roku 

przyjechało do nas ponad tysiąc przedsiębiorców czyli mamy tą moc przyciągania. Zresztą widać  

po naszych wskaźnikach ekonomicznych. W ciągu 10 lat podwoiliśmy PKB średnią płacą z kwoty 

2.200,00 na 4.400,00 zł i mamy najniższe bezrobocie w historii województwa 6,5%, 3 tys. ha 

uzbrojonych więc powstały tereny inwestycyjne, doskonała dostępność transportowa, ale świat się musi 

o tym dowiedzieć. Jak promujemy zdrowie, zdrowy styl życia mogliśmy się przekonać wczoraj. Tłumy 

mieszkańców województwa odwiedziło Drzonków. Znakomita promocja również naszych szpitali,  

bo muszę podziękować naszym wszystkim jednostkom, dyrektorom i prezesom, którzy osobiście też 

zachęcali Lubuszan, przedstawiając swoją ofertę. Krótko jeszcze jeżeli chodzi o interpelacje te, na które 

mogę już odpowiedzieć Państwu. Sprawa Obrzyc: wypowiedzenie dzierżawy i sprzedaż. Rozpatrzymy 

ten wniosek. Jeżeli jest możliwe ograniczenie przetargu do dzierżawców. Ja osobiście uważam, że tak – 

to uzasadnienie, które Panowie przedstawiliście jest słuszne. Drogowe, jeżeli Państwo pozwolicie,  

bo jest ich tutaj sporo – odpowiemy na piśmie. Szpital Kliniczny, przeniesienie oddziału hematologii: nie 

ma takiej decyzji, żeby przenosić oddział hematologii. Oddział hematologii jest w Zielonej Górze  

i oddział hematologii jest w Gorzowie i oba są potrzebne. Są nam bardzo potrzebne. Natomiast jeżeli 

chodzi o status kliniczny, to właśnie w tej sprawie dzisiaj w przerwie sesji chce się ze mną spotkać Pan 

Rektor, bo jest jakiś problem z zatrudnianiem kadry profesorskiej w szpitalu w Zielonej Górze, o czym 

chce mnie poinformować. Ten status kliniczny w Gorzowie został przyznany z uwagi na spełnienie 

standardów, zatrudnienie profesorów, lekarzy z tytułami doktorów – takie są uwarunkowania. Z tego  

co wiem Zielona Góra nie spełniała takich standardów, podobnie jak reumatologia i wewnętrzny  

w Nowej Soli. I takie decyzje zapadły jakiś czas temu, ale w żaden sposób hematologia w Zielonej 

Górze nie jest zagrożona. Taka promesa musiała być przedstawiona w Ministerstwie Zdrowia Nauki 

Szkolnictwa Wyższego, że jesteśmy gotowi do przyjęcia studentów na te oddziały w celu zajęć 

praktycznych. Ale będę wiedziała więcej po rozmowie z Panem Rektorem. Jeżeli chodzi o nową 

perspektywę to na pewno zespół interdyscyplinarny. Jeżeli chodzi o przegląd ekologiczny: skoro mamy 

już harmonogram zamknięcia składowiska, nie wydaje się zasadne zlecanie teraz przeglądu 

ekologicznego, co by wydłużyło proces zamknięcia co najmniej o rok. A my zleciliśmy badania, mamy 

już te badania dotyczące odcieków składu gruntu również i w formie pisemnej one zostały już 

opracowane. Natomiast prezentacja tych badań odbędzie się tutaj w urzędzie 20 czerwca o godzinie 

12:00, także wszystkich zainteresowanych zapraszam. Jest to spotkanie otwarte, również dla 

mieszkańców Szprotawy, których też zaprosiłam, żeby można było się zapoznać. Ja Państwu powiem, 
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że jest dobra wiadomość taka, że w tych odciekach nie ma szkodliwych substancji, które by zagrażały 

życiu lub zdrowiu. Zdarzały się w tych miejscach, gdzie były awarie w ubiegłym roku, gdzie część tego 

składowiska się obsunęła. Ale jaki to jest zakres oddziaływania szkodliwego, na tym spotkaniu firma, 

która sporządziła raport, przedstawi. Jeżeli Państwo pozwolicie, to pozostałe tematy na piśmie.  

Ja chciałabym odnieść się również, bo wciąż wracają te animozje rozliczenia pomiędzy szpitalem 

zielonogórskim a gorzowskim. Nie chciałabym tego dzisiaj komentować, ale my mamy na piśmie 

przygotowane takie rozliczenie z 10 lat i to po prostu możemy wszystkim radnym, Panie Dyrektorze, 

przekazać. Jasno z tego rozliczenia wynika ile z samorządu przekazaliśmy środków finansowych dla 

jednego i drugiego szpitala, ile z projektów unijnych, ile udało się też pozyskać dzięki naszym wspólnym 

staraniom z programów krajowych, tak żeby już nie przedłużać. Dziękuję bardzo. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Dziękuję za tą odpowiedź w sprawie hematologii, ale jestem żywo tym zainteresowany, tak jak  

i wszyscy. Natomiast uwaga tylko, Pani Marszałek, do tego programu, do naszego programu 

operacyjnego: nic nie jest doskonałe i my też nie jesteśmy doskonali. Ja mówię o szansie, jaką możemy 

wykorzystać. 40-osobowy zespół nie jest w stanie utworzyć niczego korzystnego, maksymalnie  

10-osobowy. Natomiast, kiedy przygotowywaliśmy poprzednią perspektywę, jako radny zwracałem się  

o możliwość uczestniczenia też, uczestniczenia w nich specjalistów i dostawałem tylko odpowiedź taką, 

że mogę maile zgłaszać do Pani Dyrektor. I to była jedyna forma konsultacji. Niestety to nie było aż tak 

doskonałe. Chcę powiedzieć wyraźnie, że są województwa, które mają inną strukturę programów 

operacyjnych, a ja słyszałem, że my tego nie możemy zaprojektować w naszym programie 

operacyjnym. Inne województwa jednak to uzgodniły z Brukselą. Chodzi o to, by zebrać te informacje, 

praktyczne zwłaszcza. Tutaj, na tej sali, dopominałem się o odbiurokratyzowanie tego programu i Pan 

Münch wykazał tutaj się dużą zdolnością. Na ten temat też rozmawiałem w Poczdamie. Otóż od tych 

praktyków – i myślę, że to grupa maksymalnie 10 osób, osób znanych – taką elitę od funduszy unijnych 

można by zebrać, by taki być może 40-osobowy zespół potem mógł to zebrać. Także naprawdę to jest 

szansa taka wyjątkowa, bo musimy bronić się przed zakusami też osłabiania programów operacyjnych 

regionalnych i w związku z tym musimy być do tego dobrze przygotowani. Ja o to po prostu proszę i nie 

chodzi o udział jakiś osób, które z tym nie mają nic do czynienia, tylko najlepszych specjalistów  

od funduszy unijnych. Takim przykładem jest Paweł Sługocki, który był Dyrektorem Departamentu, jest 
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dzisiaj po stronie pracującego. To jest człowiek o wielkim doświadczeniu i raz jeszcze podkreślam: nie 

chodzi mi o rozliczanie przeszłości, chodzi mi o to, by wyciągnąć wnioski takie i stworzyć taki zespół, 

który rzeczywiście przygotuje szerokie propozycje. Bardzo dziękuję za ten punkt. Przypominam 

Państwu, że na serwerze dla radnych zostały umieszczone informacje na temat wdrażania programów 

operacyjnych współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej na lata 2014-2020. I do tych możemy 

powrócić chyba, że Państwo macie jakieś pytania? Jeśli ich nie ma, to przechodzimy do kluczowych 

rzeczy podczas dzisiejszej sesji, czyli do tych kwestii dotyczących roku 2017, udanego roku 2017. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w  województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok, sprawozdanie 

finansowe i informacja o stanie mienia Województwa Lubuskiego 

     podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego za 2017 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2017 rok – druk nr 747/18, 

     podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego – druk nr 748/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli Pani pozwoli, 

zgodnie z porządkiem, to chciałbym Pani udzielić głosu, Pani Marszałek, by przedstawić sprawozdanie 

roczne z wykonania budżetu w roku 2017, po czym będziemy odczytywali dokumenty Regionalnej Izby 

Obrachunkowej. Bardzo proszę.  

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego  

za 2017 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok 

stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Dostojni Radni. 

Plan na 2017 rok po zmianach tj. stan na 31 grudnia 2017 roku. Taki właśnie stan był oceniany przez 

Regionalną Izbę Obrachunkową, wynosił 442 mln zł, a wykonanie 440,7 czyli 99,6%. Jak Państwo 

widzicie dochody pokazujemy w tej kadencji od 2014 roku, zarówno plan jak i wykonanie rosną, chociaż 

było tutaj zachwianie. Związane to jest oczywiście z realizacją projektów unijnych i w zależności  

od natężenia siły wielkości projektów, tak również wygląda nasz budżet. Zachwianie też spore było  

w ubiegłym roku, ponieważ bardzo duże zadania, które stanowiły spory dochód – ponad 100 mln jedna 

tylko inwestycja: zabezpieczenie Słubic. Już to nie są nasze zadania. W ubiegłym roku były jeszcze 

niewielkie wydatki związane z zabezpieczeniem Słubic, Nowej Soli i Przewóz – tych miejscowości, ale 

zadania już od nowego roku przeszły do Wojewody, do Wód Polskich. Czyli na 2017 rok po zmianach 

plan dochodów 442,4, a wykonanie 440,7. Dochody z PIT-ów też pokazujemy, ponieważ nieraz są 

różne, różnymi danymi Państwo dysponujecie, ale zarówno plan, tak samo wykonanie  

w tym zakresie rośnie. W tym roku też mamy ładne wykonanie dochodów z PIT-u. Wygląda  

na to, że będziemy też zwiększać plan w tym zakresie. Na koniec 2016 roku wykonanie wynosiło prawie 

30 mln, a w 2017 już 32,1 mln. Podobnie dochody z CIT-u, też od 4 lat spory wzrost. Planujemy dobrze 

jak widać i wykonanie też rośnie. Wzrosło, jeżeli chodzi o CIT-y, o prawie 10 mln. Wydatki: 

proporcjonalnie – był deficyt więc kredyt zaciągnięty na wydatki, jest to czas inwestycyjny. 

Przeznaczyliśmy 160 mln na wydatki majątkowe, inwestycyjne czyli też częściowo z kredytu, dlatego 

mamy wykonanie pod względem wydatków wyższe jak Państwo porównacie do dochodów,  

a mianowicie wynosiło 477 ponad mln, tj. 96,28% planu. I tak jak mówiłam wydatki majątkowe 160 mln 

prawie, bez dwóch dziesiątych, a na koniec 2016 - 93,4% czyli już wchodzimy w tą wielką aktywność, 

taki bum inwestycyjny, związany z absorbcją środków unijnych, głównie jeżeli chodzi o drogi. Bardzo 

dużo umów już jest podpisanych, szkoda tylko, że chociaż jesteśmy po przetargu na budowę mostu  

w Milsku, wciąż nie mamy opinii i ta inwestycja będzie rzutowała na wykonanie w tym roku. Deficyt 

udało się w niewielkim zakresie zmniejszyć z 37 do 36,4 mln. Rezerwa nie została wydana w całości, 

oszczędzaliśmy tak, żeby zgodnie z WPF-em i z Wieloletnim Planem Inwestycyjnym mieć wkład 

również w tym roku i w następnych latach. I Departamentami: Biuro Sejmiku: 1mln zł, zgodnie z planem. 

Departament Administracyjno-Gospodarczy: nie wydał wszystkich środków z uwagi na przesunięcia  

w termomodernizacji, ale teraz już idziemy pełną parą. Najważniejsze zadania realizowane w ubiegłym 

roku w administracji to wymiana sprzętu komputerowego za 0,5 mln, wymiana samochodów też prawie 

0,5 mln, przebudowa pomieszczeń magazynowych 327 tys. i te rolety, które tutaj lepszą funkcję pełnią 

w tej sali niż zasłony wcześniej. Departament Geodezji, jeżeli chodzi o Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego mamy już przyjęty i wydatki w tym departamencie głównie dotyczyły przygotowania 
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ekspertyz i przedłożenia do uchwalenia planu. Biuro Projektów Własnych: tu realizujemy duże 3 projekty 

w zakresie urzędu, e-Zdrowia i termomodernizacji. I tak sukcesywnie środki finansowe niewielkie 

jeszcze w ubiegłym roku, ale w tym roku już projekty są realizowane pełną parą. Na razie 

termomodernizacja idzie na budynku Starostwa Powiatowego, ale u nas już też wewnątrz jest 

realizowana wymiana instalacji. Departament Infrastruktury i Komunikacji: wykonanie prawie 100%. 

Najważniejsze zadania w tym zakresie to ponad 45 mln do Przewozów Regionalnych, to są dopłaty, 

które realizujemy nie tylko z funduszu kolejowego, ale przede wszystkim z własnych środków,  

z naszego budżetu. I dopłaty do autobusów, tj. do tych biletów ulgowych – zwykle to było 25 mln,  

w 2017 trochę mniej wydaliśmy 24,3. I połączenia lotnicze: promocja województwa poprzez połączenia 

6,7 mln poszło z naszego budżetu wyłącznie, bo Prezydent te 2 mln to wciąż gdzieś ma wirtualne, nie 

przekazał tych środków. W tym roku zobowiązał się do przekazania, ale póki co ich nie ma. Największe 

środki w tym obszarze na poprawę dostępności drogowej i transportowej – 120 mln zł, w 100% można 

powiedzieć wykonany plan. I to w ubiegłym roku zakończyliśmy obwodnicę Drezdenka, Rzepina, droga 

również Krosno Odrzańskie-Radnica i z takich większych też droga w Iłowej Żagańskiej. Departament 

Rolnictwa: plan po zmianach prawie 60 mln. I tutaj były realizowane nie tylko takie wydarzenia jak Targi 

Żywności, nasze kulinarne dziedzictwo, dożynki, ale również dotacje na scalanie gruntów. I Lubuski 

Zarząd Melioracji, z którym się żegnamy, to ostatnie sprawozdanie, gdzie te zdania figurują. Słubice: 

największy projekt, w przetargu 105 mln. Trochę żal, bo olbrzymia praca została wykonana, ale też 

olbrzymie środki finansowe, które poszły z naszego budżetu na zespół projektowy, to rocznie chyba ok. 

9 mln, Pani Skarbnik, dofinansowywaliśmy Lubuski Zarząd Melioracji plus Nowa Sól – zabezpieczenie 

przeciwpowodziowe. Przewóz – zakończone zadanie, ale jeszcze szereg zadań, które 

przygotowywaliśmy, zostały przekazane. Takie mamy informacje, że inwestycje stanęły. Departament 

Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich: tak jak w tym sprawozdaniu przekazywałam, też umowy 

zgodnie z planem były realizowane. Jak widać prawie 100%, 3 mln 600 tys. zł. PROW ma znacznie 

mniejsze środki finansowe, jak Państwo widzicie, ponieważ wiele działań w obszarach wiejskich jest 

finansowanych w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, gdzie 14% środków jest dedykowana 

specjalnie obszarom wiejskim. I w tym zakresie też te zdania, które założyliśmy były wykonane. 

Departament Środowiska: wykonanie 1mln 200 tys. zł. Departament Programów Regionalnych: mamy 

plan wykonany tak, jak został ustalony. Budżet państwa nie przekazał nam wszystkich środków, które 

planowaliśmy. Związane jest to również z certyfikacją i z opóźnieniami, które były związane – 

niezależne od nas – ale ze zmianami wprowadzanymi do Regionalnego Programu Operacyjnego. Jak 

Państwo wiecie, rozpoczęły się w ubiegłym roku renegocjacje programu. Komisja Europejska przyjęła 

już zmiany do naszego programu, ale wciąż jeszcze nie mamy decyzji Rządu, czekamy, chociaż 
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Komitet Monitorujący przyjął na początku maja te zmiany. Mamy podpisanych ponad 630 umów, 55% 

naszego programu w umowach. 2 mld 15 mln zakontraktowane. W ramach Europejskiego Funduszu 

Społecznego na plan 12 mln 400 tys., wykonanie ponad 8 mln zł. Na bieżąco też informujemy jakie 

konkursy się odbywają, jakie umowy są dotyczące rynku pracy, przeciwdziałania wykluczeniu 

społecznemu czy też zrównoważonemu rozwojowi. W zakresie Departamentu Ochrony Zdrowia, jak 

Państwo widzicie, nie jest 100% wykonanie. Jest to związane z nieudanym przetargiem na budowę 

Centrum Matki i Dziecka. Te środki były wykonane już na początku tego roku i zwiększone nawet 

decyzją Sejmiku o 20 mln. To nie tylko utworzenie pracowni cytostatycznej w Zielonej Górze,  

w Gorzowie też powstała taka pracownia, zakup aparatu PET w Gorzowie, do którego 

dofinansowaliśmy spore środki finansowe. Ale też zakup urządzeń do pracowni bronchoskopii  

w Torzymiu, gdzie działa Centrum Pulmonologii. Wkład nasz do radioterapii 8 mln. Przekazaliśmy  

na kierunek lekarski 2 mln 600 tys. zł i też realizujemy duży projekt w naszym Departamencie – 

profilaktyki trzech raków. Departament Infrastruktury Społecznej wykonał ponad 77 mln 500 tys. W tym 

Departamencie inwestycja zakończona, rozliczona w Drzonkowie. To jest obiekt jeździecki i hala 

jeździecka, ale również przekazaliśmy dron, który obiecywaliśmy dla policji i skutery dla wodnej policji, 

narkotesty. Została też wyremontowana Sala Dębowa w Zielonej Górze w naszej bibliotece i też 

odbywały się konkursy na granty dla również seniorów, organizacji pozarządowych. Ten departament 

rozlicza program współdziałania z organizacjami pozarządowymi i też ocenia wnioski stypendialne, 

przyznajemy stypendia nie tylko artystyczne, ale również w zakresie kompetencji kluczowych. I nasz 

program w zakresie współfinansowania prac remontowych, konserwatorskich i obiektów zabytkowych 

na kwotę 1 mln 200 tys. Wspieranie również uczelni. Również w ubiegłym roku 0,5 mln na Akademię 

Jakuba z Paradyża oraz na Akademię Wychowania Fizycznego 200 tys. zł. Departament 

Przedsiębiorczości i Strategii Marki realizuje duże projekty unijne w zakresie misji gospodarczych  

na świat, o czym tutaj dużo mówimy więc nie będę już teraz szczegółowo omawiać. Łącznie wykonał  

6 mln 300 tys., ale też departament prowadzi kampanie promujące Szlak Wina i Miodu, Szlak kościołów 

drewnianych, Szlak zamków, pałaców i dworów – to w ubiegłym roku robiliśmy. Lubuskie jest obecne  

na Targach Turystycznych w Katowicach, Poznaniu, Warszawie, Opolu, Berlinie, gdzie wszędzie 

zdobywamy nagrody, jesteśmy nr 1 jako najlepsze stoisko i dzisiaj też przedstawiałam taką nagrodę  

na Targach Turystycznych w Opolu, również otrzymaliśmy. Jesteśmy też obecni co roku na Przystanku 

Woodstock. Święto Województwa, finansujemy Festiwal „Muzyka w Raju”, finansujemy Lubuską 

Akademię Rozwoju, Lubuskie Lato Filmowe więc mamy takie markowe też wydarzenia, do których się 

dokładamy. Promocja gospodarcza: w ubiegłym roku takim hitem to był na pewno Kongres 

Przedsiębiorczości z wielką liczbą uczestników – ponad tysiąc przedsiębiorców, ale nie tylko. Również 
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byliśmy obecni w gospodarczych wydawnictwach, w mediach ogólnopolskich. W tym roku rusza też 

kampania, która będzie realizowana w mediach międzynarodowych. Departament Współpracy 

Zagranicznej i Europejskiej wzbogaci nasz region o dwie umowy, nowych partnerów. Umowy będą 

podpisane w tym tygodniu 21-ego oraz podczas Święta Województwa. Departament również odpowiada 

za wdrażanie programu Polska-Niemcy, z powodzeniem to realizuje w ramach Interregu, dzięki temu  

w regionie lubuskim również możemy realizować projekty w zakresie nie tylko infrastruktury drogowej, 

ale również miękkich projektów, które służą wymianie doświadczeń. Departament obsługuje również 

obrady Komitetu Współpracy Międzyregionalnej w ramach komisji międzyrządowej Polska-Niemcy. Już 

prawie 10 lat współprzewodniczę tej komisji i ostatnie posiedzenie odbyło się w Berlinie, w ubiegłym 

roku też po stronie polskiej w Mierzęcinie, cieszyło się olbrzymim zainteresowaniem. To też jest szansa 

na promocję naszego regionu. Ale również w ubiegłym roku Departament organizował Dni Mediów 

Polska-Niemcy i w ubiegłym roku przyjechali do nas dziennikarze, nie tylko z czołówek medialnych 

polskich, ale również niemieckich, z Brandenburgii, z Landu Berlińskiego i z Saksonii. I Biuro Rozwoju 

Regionu: Biuro Rozwoju współpracuje z gminami w zakresie przygotowania programów rewitalizacji,  

to chyba już finisz, kończymy rozliczać dotacje oraz prowadzi sieć punktów informacyjnych. Jest  

to zadanie nam zlecone, współfinansujemy to zadanie i jak widać te punkty informacyjne działają u nas 

bardzo dobrze, skoro tak udaje nam się też dobrze sięgać po fundusze z programów krajowych, 

zwłaszcza z programu „Cyfrowa Polska” i z Programu Operacyjnego „Infrastruktura i Środowisko”. 

Departament prowadził już w ubiegłym roku i przygotowuje też nas do nowego wyzwania czyli 

aktualizacji Strategii Rozwoju Województwa. Wykonujemy w tej chwili ewaluację oraz pracujemy nad 

kierunkami rozwoju szkolnictwa wyższego. W ubiegłym roku departament przygotował diagnozę, która 

wyraźnie pokazuje, że potrzeba większego zaangażowania. W tym obszarze na pewno to są nasze 

słabe strony jeżeli chodzi o szkolnictwo wyższe. Podsumowując, Panie Przewodniczący, Szanowni 

Radni, budżet został wykonany zgodnie z uchwałami, dlatego też są pozytywne opinie co do realizacji 

pod względem finansowym tych zadań. Oczywiście przyznanie absolutorium i rozliczenie Zarządu  

za 2017 rok to jest też okazja do podsumowania całej działalności. Myślę, że ten 2017 rok był 

niesłychanie dynamiczny, ponieważ wprowadziliśmy nowe też rozwiązania: program „Młodzi On-Life”, 

Budżet Inicjatyw Obywatelskich. Staramy się decentralizować budżet. Ponad 7 mln przekazaliśmy  

w ramach tzw. budżetów obywatelskich, w różnych konkursach dla gmin, dla powiatów, ale też dla grup 

nieformalnych, nie tylko organizacji pozarządowych – to też bardzo duża odpowiedzialność. Weszliśmy 

również w ten taki zasadniczy czas wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego i Lubuskie dobrze 

wygląda na mapie Polski. Chciałabym, żeby to było wyższe miejsce na podium. W ubiegłym roku 

zakończyliśmy drugim miejscem. Mam nadzieję, że to również uda nam się utrzymać, ponieważ 
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uruchamiamy już w tym roku i w przyszłym środki z Krajowej Rezerwy Wykonania, które mamy też  

w budżecie, ale warunek jest – dobre zakontraktowanie Regionalnego Programu. Proszę Państwa  

o pozytywną opinię, również w wystąpieniach klubowych, ponieważ to wykonanie napawa optymizmem 

i uważam, że region lubuski dzięki takiej realizacji nie tylko naszego budżetu, ale również regionalnych 

programów, dzięki temu region może rozwijać się dobrze. Dziękuję bardzo. 

 

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok stanowi załącznik  

nr 9 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani 

Marszałek. Szanowni Państwo, proszę w tej chwili o odczytanie uchwały Nr 277/2018 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 25 kwietnia 2018 roku  

w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego sprawozdaniu 

rocznym z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 roku. Pan Przewodniczący Mirosław 

Marcinkiewicz odczyta tą uchwałę. 

 

Odczytanie uchwały przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława 

Marcinkiewicza. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2017 rok proszę Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Pani Skarbnik, bardzo proszę. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. 

Sprawozdanie finansowe Województwa Lubuskiego składa się z bilansu z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego sporządzonego na dzień 31 grudnia 2017 roku, łącznego bilansu, łącznego 

rachunku zysków i strat, łącznego zestawienia zmian funduszu, 18 jednostek budżetowych  

i samorządowego zakładu budżetowego sporządzonego na dzień 31 grudnia 2017 roku. Sprawozdanie 

finansowe Województwa Lubuskiego jest ewidencyjnym, księgowym odzwierciedleniem wykonania 

budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok. Podlegało badaniu biegłego rewidenta. Wynik z tego 
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badania jest pozytywny. W związku z powyższym proszę Wysoki Sejmik o przyjęcie sprawozdania 

finansowego za 2017 rok oraz udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Skarbnik. O odczytanie sprawozdania niezależnego biegłego rewidenta z badania rocznego 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2017 rok, proszę Przewodniczącego 

Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Odczytanie sprawozdania niezależnego biegłego rewidenta przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie krótkiej informacji o stanie mienia Województwa Lubuskiego proszę Pana Romana 

Bąka – Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. 

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Informacja o stanie mienia Województwa 

Lubuskiego według stanu na dzień 31 grudnia 2017 roku: Województwo Lubuskie posiada łącznie  

38 jednostek organizacyjnych, w tym 11 opieki zdrowotnej, 7 edukacji i oświaty, 10 kultury i sportu i 10 

innych jednostek organizacyjnych. Wyróżnia się spośród nich 11 samodzielnych jednostek, 9 instytucji 

kultury, 17 jednostek budżetowych oraz 1 zakład budżetowy. Wartość mienia ogółem na dzień  

31 grudnia 2017 roku wynosiła 3 mld 838 mln 859 tys. 72,41 zł, z czego wartość budynków i budowli 

wynosiła 3 mld 488 mln 272 tys. 177,36 zł. Głównie jeśli idzie o wartość mienia to stanowią je drogi, 

mamy ich 1510 km i ogólna wartość dróg wynosi 3 mld 44 mln 265 tys. 670,58 zł. Jeśli idzie o zasób 

nieruchomości wolnych jakimi województwo dysponuje, to posiadamy 425 ha 4246 m². Ogólna wartość 

tych gruntów to jest 13 mln 634 tys. 241 zł. Oprócz majątku dysponujemy również aktywami 

finansowymi w postaci akcji i udziałów. Jeśli chodzi o akcje, to wartość akcji, które posiada 

województwo wynosi 6 mln 979 tys. zł, natomiast udziały w spółkach to jest 116 mln 645 tys. 500 zł. 

Główne zmiany jakie nastąpiły jeśli idzie o wartość mienia, to w ogóle wartość mienia województwa 

wzrosła w roku 2017 od roku 2016 o 129 mln 415 tys. 873,95 zł i wynikało to głównie z inwestycji  
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w drogi. I tutaj wzrost wartości mienia wynosi 87 mln 600 tys. 768,84 zł. Oprócz inwestycji drogowych 

również zakończono inwestycje na lotnisku o wartości 2,5 mln zł, Lubuskie Centrum Winiarstwa  

w Zaborze o wartości 3,5 mln zł oraz inne inwestycje, generalnie w naszych jednostkach, szpitalach, 

jednostkach zdrowia.  

 

Informacja o stanie mienia Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To było dostatecznie 

pełne sprawozdanie chyba, że Państwo mają potrzebę rozszerzenia tej wiedzy? Nie ma takiej potrzeby, 

a zatem przechodzimy do opinii komisji. O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej  

i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji Panią Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Sejmiku Lubuskiego na posiedzeniu 

16 maja zapoznała się ze sprawozdaniem wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za rok 2017 

oraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2017 rok i w wyniku głosowania przy 3 głosach za, 2 głosach 

wstrzymujących się i braku głosów przeciw, pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienione sprawozdanie. 

Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 17 maja br. 

zapoznała się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok oraz  

z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2017 rok i w wyniku głosowania przy 3 głosach za, braku głosów 

wstrzymujących się i 1 głosie przeciw, pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienione sprawozdanie. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Wiceprzewodniczącą 

Komisji Panią Małgorzatę Barbarę Gośniowską-Kolę. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na posiedzeniu w dniu 16 maja br. zapoznała się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2017 rok oraz opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze  

o sprawozdaniu z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok i pozytywnie zaopiniowała 

wyżej wymienione sprawozdanie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Województwa Lubuskiego pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie  

z budżetu za rok 2017. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie  opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący, Komisja 

Budżetu i Finansów Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 24 maja br. rozpatrzyła 

sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok, opinię Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu rocznym z wykonania budżetu Województwa 
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Lubuskiego za 2017 rok, sprawozdanie finansowe Województwa Lubuskiego za 2017 rok, 

sprawozdanie niezależnego biegłego rewidenta z badania rocznego sprawozdania finansowego 

Województwa Lubuskiego za 2017 rok, informację o stanie mienia Województwa Lubuskiego według 

stanu na dzień 31 grudzień 2017 rok. Komisja Budżetu i Finansów w wyniku głosowania przy 5 głosach 

za, braku głosów wstrzymujących się i braku głosów przeciw, pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie 

finansowe, sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok oraz 

informację o stanie mienia Województwa Lubuskiego na dzień 31 grudzień 2017 roku. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych w dniu 17 maja, po zapoznaniu się ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu oraz opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej, wydała pozytywną opinię  

dla sposobu wykonania budżetu w 2017 roku, przy 3 głosach pozytywnych – za oraz brakiem głosów 

wstrzymujących się i 1 głosem przeciw. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczącej sprawozdania 

finansowego, sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok oraz 

informacji o stanie mienia Województwa Lubuskiego proszę Pana Zbigniewa Kościka – 

Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Opinia pozytywna Panie Przewodniczący. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie udzielenia 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa 

Kościka. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Komisja Rewizyjna wnioskuje do Sejmiku 

Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. 

 

Wniosek komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O odczytanie uchwały Nr 401/2018 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze z dnia 30 maja 2018 r. w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego o udzielenie Zarządowi Województwa Lubuskiego absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu Województwa za rok 2017, proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Odczytanie uchwały przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława 

Marcinkiewicza. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Państwo, czy w tym punkcie są jakieś wystąpienia klubowe? Bardzo proszę, Pan Radny 

Tadeusz Ardelli. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Tadeusz Ardelli: Pani Marszałek, 

Członkowie Zarządu. Przez 20 lat nigdy nie miałem możliwości jakoś przedstawić i dopchać się do tego 

stanowiska i przedstawić stanowisko klubu, ale nareszcie dzisiaj dostąpiłem tego zaszczytu. Myślę,  

że nie zanudzę Państwa, aczkolwiek chciałem trochę przedstawić swoje uwagi i stanowiska do zarówno 

sprawozdania jak i, tak jak Pani Marszałek powiedziała, oceniamy również dzisiaj działalność Zarządu 

Województwa Lubuskiego. Jeżeli chodzi o sam budżet i sprawozdanie z jego wykonania to wiemy,  

że przepisy są tak skonstruowane, że zawsze będzie dobrze, bo zawsze będą nam się zgadzać liczby. 
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Wynika to z tego, że na każdej sesji możemy sobie zmieniać uchwały, jeżeli nam coś nie pasuje  

w dochodach czy wydatkach, zawsze uchwałą zmieniającą ten budżet zmienimy, zwiększymy dochody, 

zmniejszymy wydatki, bierzemy kredyt czy zwiększymy deficyt. Nie potrzeba wielkiej sztuki, żeby to nam 

w końcu na koniec roku wyszło, że tam prawie 100% się zgadza. I myślę, że wszyscy są tego świadomi. 

Tak samo z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej. Jak 30 lat siedzę w samorządzie, nigdy się nie 

spotkałem, żeby jeszcze była kiedyś negatywna jakaś, co najwyżej są jakieś uwagi, natomiast ta opinia 

zawsze jest pozytywna przez to, że mamy tą możliwość zmiany tych uchwał poprzez zmiany uchwał 

budżetowych w ciągu roku. Sami Państwo wiecie, że na każdej sesji zmienialiśmy, dzisiaj też będziemy 

zmieniać uchwałę budżetową. W związku z tym to jest jakby standard dzisiaj, wcale się nie dziwię 

Zarządowi, że tak robi. Ma taką możliwość, wykorzystuje to. To są takie uwagi ogólne co do samego 

budżetu i przedstawionego jego jakby wykonania w zakresie dochodów i wydatków. Jednakże, tak jak 

powiedziałem, jeżeli to w skali makro się zgadza, to można zauważyć pewne jakieś różnice  

w niektórych działach na plus i minus. I tak na przykład jeżeli chodzi o dochody, przy analizie 

dochodów, to dochody na finansowanie zdań unijnych, to zrealizowano je w 92%, rybołówstwo  

i rybactwo – realizacja w 65%, administracja publiczna – 78%, dochody od osób fizycznych i prawnych 

mamy prawie 108%. Nie wiem, Pani Marszałek mówi, że to jest ich, Zarządu zasługa, nie wiem  

w czym tu zasługa Zarządu, ponieważ to jest zasługa tych raczej przedsiębiorców, którzy prowadzą 

działalność, ewentualnie polityki Rządu i czynników zewnętrznych. Natomiast myślę, że tutaj jeżeli jest 

już jakiś wkład Zarządu, to jest bardzo minimalny, bo nie wiem na czym miałby polegać. Można 

zauważyć też zmniejszenie z realizacji programów RPO i EFS – realizacja jest na poziomie 82%. Tak 

samo możemy zauważyć w Wojewódzkim Urzędzie Pracy, w jednostce, oszczędności na pomocy 

technicznej – 86%. Natomiast możemy też zauważyć, że dochody zwiększyły się o 200%  

od planowanych przy pozycji wyłączenia gruntów z produkcji rolnej. Tutaj, nie wiem, albo coś było źle 

zaplanowane albo wyskoczyła jakaś duża…, dobrze, ja się cieszę z tego powodu, to jest plus. Nie tylko 

krytykujemy, ale też wykazujemy te pozycje pozytywne. Tak samo przy tych PIT-ach i CIT-ach. To jest 

dobrze, że nasze województwo osiąga takie dochody, zarówno z PIT-ów i CIT-ów, ale nie jest  

to zasługa Zarządu Województwa. Jeżeli chodzi o wydatki, to je również zrealizowano w 96%, czyli 

można powiedzieć, że nie jest źle. W tym wydatki unijne w 93%. I tak: rolnictwo, łowiectwo 93%, ale 

rybołówstwo i rybactwo jest tutaj niskie wykonanie – 63% tylko. Przetwórstwo przemysłowe 69%. Ale 

mogę powiedzieć, pochwalić, że jeżeli chodzi o wydatki w zakresie transportu i łączności,  

to je wykonano prawie wzorcowo – prawie 100% i to chwała, ponieważ nasze drogi są poprawiane  

i jeździ nam się dużo lepiej. Nie mamy wykorzystanych wszystkich środków w zakresie turystyki – tylko 

85%. Taka pozycja jest „rozliczenia różne” – tam jest wykonanie 59% też. Wydatki, tak jak 



38 

 

powiedziałem, na EFS i RPO 70%. Gospodarka komunalna i ochrona środowiska – 84%. Pochwalić też 

należy wydatki w zakresie kultury – tutaj jest zrealizowanych praktycznie w 100%, bo 98,5%.  

Na ochronę przyrody wydatkowaliśmy 1 mln 300 tys. Uważamy, że to jest mało, szczególnie kiedy cały 

czas mówimy, że jesteśmy Zieloną Krainą, mamy 6 parków krajobrazowych i taka kwota, która została 

przeznaczona i jakby wykonana na ochronę przyrody jest zdecydowanie za mała zwłaszcza, że tam 

przy rozliczaniu tego budżetu, przy wydatkach, jest wydatek na jakieś studium wykonalności dla jakiejś 

tam stodółki czy dla jakiegoś budyneczku, jakiejś stacji w Lipach, gdzie wydano 30 tys. Nie wiem jaka 

potrzeba była. Jeżeli chodzi o termomodernizację Drzonków: zwiększyliśmy wydatki do 80 tys., ale 

wydaliśmy tylko 34 więc tutaj szwankuje jakby kwestia wydatków. Jeżeli oceniamy te wydatki, to mamy 

taki zakład budżetowy, WOSiR Drzonków. Ten zakład ma deficyt w wysokości 1,1 mln. Nakłady 

inwestycyjne miały przynieść jakby samofinansowanie się tej jednostki, ale widać, że te milionowe 

inwestycje i zlecenia różnych imprez jakby nie przynoszą zakładanych efektów. Jeżeli chodzi o stopień 

zaawansowania programów wieloletnich, to wątpliwości nasze budzą dwie pozycje, tzn. leasing 

samochodowy – tam jest 290 mln zł. To są dosyć duże koszty, jak i też koszty utrzymania wszelkich 

pojazdów tych służbowych, którymi dysponuje Zarząd Województwa. Również jest taka ciekawa 

pozycja 63 przy programach wieloletnich – Program do opłat za korzystanie ze środowiska. Chciałem 

zauważyć, że zakładany koszt był 1 mln 81 tys. 830 zł, a wydatkowano 1 mln 81 tys. 829,26 zł, czyli 

różnica wynosi 0,74 grosze tylko. Wychodzi z tego, że ktoś ten program kupił za te pieniążki, które były 

przeznaczone w budżecie, jakby to ktoś wiedział ile to trzeba wydać. Budzi to takie wątpliwości. Jeżeli 

chodzi o te wydatki, to wątpliwości są jeszcze przy promocji Jednostek Samorządu Terytorialnego  

z kwotą wykonania 13 mln, z tego ponad 7 mln poszło na promocję lotniska w Babimoście, jak również 

w ramach tych kwot – prawdopodobnie albo obok, ale nie ważne – jest taka kwota 520 tys., 

przeznaczona na opracowanie programu intensyfikacji lotów. To jest wydatek, który został poniesiony, 

zlecenie to otrzymała firma węgierska i wykonała je w ciągu 2 miesięcy. Nie wiem czy można w ciągu 

dwóch miesięcy dobrze opracować program intensyfikacji lotów. Myślę, że chyba nie można i to chyba 

nie przyniosło efektów, albowiem zakładaliśmy uruchomienie dwóch nowych kierunków i nie mamy tych 

kierunków. Ceny uważamy z biletów, że są sztucznie zaniżane. Oczywiście zatrudniliśmy fachowca, 

który miał zajmować się intensyfikacją tych lotów, miał poprawić lepsze funkcjonowanie tego lotniska  

i oczywiście był pewien efekt taki okresowy. Wynikało to z tego, że była zamknięta „Ławica”. A dzisiaj 

znowu remontujemy koleje i efekt jakby zwiększenia ilości podróżujących samolotami wynikał głównie  

z tego. Zresztą, jeżeli dobrze pamiętam, to na dzień dzisiejszy, to ten spadek pasażerów jednak 

następuje, w porównaniu do tego okresu, kiedy była zamknięta „Ławica”. Więc widać, że te środki, które 

przeznaczamy na to lotnisko jakby nie przynoszą efektów, a jeszcze tu Pani Marszałek mówi, że Pan 
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Prezydent nie chce się dokładać. I to jest jeszcze dodatkowy problem, który związany jest z tym 

lotniskiem. Myślę, że już czas, żeby to lotnisko samofinansowało się. Oczywiście, my możemy pomagać 

w infrastrukturze jakiejś poprzez wykonywanie inwestycji na lotnisku, natomiast bieżące funkcjonowanie 

lotniska powinno być już samofinansujące się. Jakie możemy jeszcze mieć zastrzeżenia do pracy 

Zarządu? Jakbym tak popatrzył, tak codziennie, to dzień bez fleszy z Panią Marszałek to byłby dniem 

straconym, bo wszystkie umowy jakie Urząd Marszałkowski podpisuje muszą być z udziałem 

dziennikarzy i fleszy. Wszelkie jakieś briefingi, to myślę, że gdyby Pani Marszałek część chociaż tego 

czasu poświęciła na realizowanie zadań Marszałka, to byłoby jeszcze lepiej niż jest dzisiaj. Jeżeli chodzi 

jeszcze o tą promocję, to myślę, że przeznaczenie tych środków na wycieczkę do Monaco, to też nie był 

dobry pomysł i to były pieniądze, które w nijaki sposób można przyznać, że są związane z jakąś 

promocją, bo kto tam w tym Monaco musiał wiedzieć, że to jest Województwo Lubuskie, kiedy 

przyjechali kibice na ten mecz i się przemieścili do sali i z powrotem. Misje gospodarcze: jak tak 

popatrzyłem sobie na ten skład tych misji i kierunki, to takie zrobiło się towarzystwo wzajemnej adoracji. 

Wiele firm powtarza się. Ja wiem, śmiejecie się Państwo, że Kościk też tam był w tym Monaco.  

Ale mówił, że ze swoich pieniążków sobie sfinansował wyjazd. To jego sprawa, że był. Ja mówię  

o pieniądzach, który my – jako województwo – przeznaczyliśmy na ten lot do Monaco. I jeszcze 

przegrali do tego. Wracam do misji gospodarczych. Jak tak patrzę, to te firmy jakby powtarzają się 

często. Radni jeżdżą, co chwilę jest można powiedzieć, że jeden czy dwóch radnych, którzy prawie też 

są na każdej misji, ale żeby któremuś z radnych z opozycji zaproponować wyjazd, to się nie spotkałem 

z takim przypadkiem. Zawsze jedzie przedstawiciel Klubu Platformy i PSL-u, ale dobrze, niech 

zwiedzają, bo ja uważam, że to są wszystko wycieczki. Zresztą na jednej z komisji, jeden radny, który 

zęby zjadł na przemyśle i działalności stwierdził, że ta misja to była właśnie wycieczka. I to był radny  

z Klubu Platformy Obywatelskiej. Nie żaden z opozycji, bo my nie możemy oceniać tak dokładnie, 

ponieważ nas tam nigdy nie ma. Nas nikt nie bierze ze sobą, żebyśmy mogli to ocenić prawidłowo. 

Może bym inaczej dzisiaj mówił, gdybym chociaż raz pojechał albo któryś z moich kolegów, to wtedy 

moja wypowiedź mogłaby być inna. Nie ma tych efektów, ja nie widzę efektów tych misji. Jedyny efekt 

taki – być może one będą jeszcze – ale dzisiaj efekt jaki mogę zauważyć to jest taki, że nasi studenci 

będą mieć zapewnione staże jakieś i praktyki. Fajnie, dobrze, to się cieszę. Ale jakiś takich 

namacalnych innych dowodów z tych misji to ja jakby nie widzę. Możemy powiedzieć, że mamy ośrodek 

taki badawczo-rozwojowy. Mamy być innowacyjni, ale ten ośrodek w tym Kalsku to taka bieda jest.  

On powinien korzystać, wykorzystywać ten sprzęt, który tam jest. To powinno pracować na siebie. 

Dzisiaj to jakby nie pracuje. Trudno powiedzieć, żeby to pracowało na siebie. Tak samo jak to Centrum 

Winiarstwa. To był taki szał, co to nie zrobiliśmy. I co z tego dzisiaj? Dzisiaj to otwierane jest tam raz  
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na miesiąc albo jeszcze rzadziej i nie pracuje to w ogóle, a to powinno promować się. Po to to robiliśmy. 

Nie widzę, żeby tam była jakaś promocja realizowana przez to Centrum Winiarstwa. Mamy te Parki 

Krajobrazowe, Zielona Kraina, przeznaczamy na nie 0,27% budżetu. Myślę, że powinniśmy 

zdecydowanie więcej przeznaczać na te parki i na turystykę. Na turystykę wydajemy 0,08% budżetu. 

Brak jest tej infrastruktury, to wszyscy wiemy, zarówno w turystyce rowerowej czy wodnej, to dzisiaj nie 

ma. Nasi sąsiedzi dzisiaj pracują, działają, a my robimy założenia jakieś. Myślę, że to jest stracony czas 

gdzieś o co najmniej kilka lat. Na koniec o wydatkach powiem: te wydatki, tak jak już co roku 

powtarzamy, na obsługę urzędów i urzędników, to one są najwyższe w Polsce. Nawet porównamy sobie 

z Opolem, to są wydatki, które są zdecydowanie wyższe. Tak samo polityka zatrudnieniowa. Od dwóch 

lat te osoby, które gdzieś tam pracowały w urzędach rządowych, dzisiaj znajdują zatrudnienie wszyscy 

w urzędach marszałkowskich. Ja dzisiaj oceniam was. Wy będziecie oceniać mnie, jak ja ewentualnie 

kiedykolwiek się dorwę do tych rządów tutaj. Jak odbyły się prawybory na kandydata na prezydenta 

Zielonej Góry, to wszyscy kandydaci prawie z Urzędu Marszałkowskiego. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: To  

o czymś świadczy. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Tadeusz Ardelli: Świadczy o tym,  

że w urzędzie pracują sami członkowie partii PO. Ja nie chcę oceniać, że źle, bo są indywidualne 

osoby,  będą to mieszkańcy oceniać przy wyborach. Nie mnie jest dzisiaj ich oceniać, ale stwierdzam 

pewien fakt, który wystąpił. Chciałem przeprosić wszystkich, powiedzieć, że może się czepiałem 

czegokolwiek, ale takie jest prawo opozycji. Mamy prawo wytykać te wszystkie błędy. Być może Pani 

Marszałek powie, że w niektórych pozycjach nie miałem racji. Jestem gotowy na to, żeby otrzymać 

jakąś tam odpowiedź, ale co to się robi, to się robi dla dobra województwa. Na koniec chciałem 

powiedzieć, że członkowie Klubu Prawa i Sprawiedliwości będą głosować przeciwko udzieleniu 

absolutorium. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję i gratuluję,  

że po 20 latach udało się zabrać głos. Teraz Barbara Kucharska. Też pierwszy raz w sprawie 

absolutorium, ale nie 20 lat czekała. W imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego. Jako kolejna  

w imieniu Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej będzie Pani Maria Jaworska zabierała głos. Jeśli będą 

inne zgłoszenia, to bardzo proszę. 
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Członek Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Barbara Kucharska: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku. Ja może nie od 20-stu, ale od 12-stu lat po raz 

pierwszy, w imieniu Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego, oceniając sprawozdanie 

finansowe i sprawozdanie z wykonania budżetu wojewódzkiego za 2017 rok, nasz klub brał pod uwagę 

wynik badania sprawozdania finansowego wyrażony w opinii niezależnego biegłego rewidenta z RIO 

oraz opinię Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego. W wyniku analizy sprawozdania 

rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok pod kątem celowości wydatków, 

gospodarności i prawidłowości realizacji uchwał związanych z budżetem stwierdzamy, że budżet był 

zrealizowany prawidłowo. Tutaj może powtórzę, ale dochody były wykonane prawie w 100%. Zamknęły 

się one kwotą 441 mln. Wydatki natomiast na poziomie 477 mln, co stanowi 96,3%, czyli budżet 

zamknął się nadwyżką w kwocie ok. 17 mln. Dług nie przekroczył wskaźnika określonego ustawą  

o finansach publicznych. Ze sprawozdania Pani Marszałek wynika, że udało się utrzymać budżet 

proinwestycyjny. Największe nakłady finansowe przeznaczono na inwestycje drogowe, choć ciągle 

odczuwamy ich niedosyt. W mojej ocenie należałoby zwiększyć nakłady na drogi w północnej części 

województwa, o co walczę właśnie przez te 12 lat. Ale to nie dlatego, że jestem z tej północnej części, 

ale dlatego, że naprawdę mamy gęstą sieć dróg wojewódzkich i fatalny ich stan. Oczywiście, chwała  

za oddanie drugiego odcinka obwodnicy Drezdenka, ale to jest dopiero drugi. Pozostało jeszcze trochę, 

chyba trzeci, czwarty, piąty, nie wiem nawet ile. Póki co ta obwodnica nie rozwiązuje problemu centrum 

Drezdenka. Klub Radnych PSL pozytywnie jednak ocenia nakłady na ochronę zdrowia. I tutaj wbrew 

temu, co powiedział kolega radny uważamy, że szpitale wojewódzkie, zarówno Zielona Góra, tzn. w tej 

chwili już kliniczny Zielona Góra i szpital wojewódzki w Gorzowie w 2017 roku były równomiernie 

dofinansowane, bo około po 12 mln na każdy z nich. I tutaj muszę stwierdzić, że najbardziej chyba 

cieszy nas fakt, że nie sprawdziły się te złe prognozy poprzedniego Klubu PiS, kiedy przekształcaliśmy 

szpital w Gorzowie. Twierdzono, że spółka doprowadzi do upadku, a nawet likwidacji tego szpitala. 

Dzisiaj już wiemy, że szpital ten nie tylko wyszedł z długów, lecz osiąga zyski, a to, co najważniejsze,  

to ciągle się rozbudowuje, rozwija i poprawia standard świadczonych usług zdrowotnych. W 2017 roku 

po raz pierwszy uruchomiono Budżet Inicjatyw Obywatelskich dla młodzieży, który – mimo obaw 

niektórych radnych – sprawdził się i jest kontynuowany w 2018 roku, co nas bardzo cieszy. Zdajemy 

sobie sprawę, że realizacja niektórych założeń zawartych w budżecie na 2017 rok, była zadaniem 

niezwykle trudnym i wymagała dokonywania zmian, które nie odbyły się bez ostrej dyskusji. Wśród 

radnych PSL są też obszary niezadowolenia, ale mamy świadomość tego, że nie wszystko w ramach 

budżetu w jednym roku można wykonać. Podsumowując, Klub Radnych Polskiego Stronnictwa 

Ludowego pozytywnie ocenia pracę Pani Marszałek i całego Zarządu, a w związku z tym zagłosuje  
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w całości za przyjęciem sprawozdania finansowego i sprawozdania z wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego za 2017 rok oraz zagłosuje za udzieleniem absolutorium urzędującemu Zarządowi 

Województwa Lubuskiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Maria Jaworska w imieniu Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej. 

 

Członek Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Maria Jaworska: Szanowna Pani 

Marszałek, Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Na dzisiejszej sesji dokonujemy oceny wykonania 

budżetu za poprzedni rok 2017. Członkowie Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej zapoznali się  

z uchwałą Zarządu Województwa w sprawie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu, informacją  

o stanie mienia Województwa Lubuskiego, opinią Komisji Rewizyjnej Sejmiku dotyczącą sprawozdania 

finansowego, sprawozdaniem niezależnego Biegłego Rewidenta z badania rocznego sprawozdania 

finansowego, opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej. Wszystkie uzyskane informacje świadczą o tym, 

że zadanie wykonane zostało przez Zarząd i Panią Skarbnik prawidłowo. Budżet Województwa zamknął 

się deficytem w kwocie prawie 36,5 miliona złotych, przy planowanym deficycie w wysokości                 

53 milionów złotych. Została zachowana równowaga dochodów i wydatków zgodnie z Ustawą                

o Finansach Publicznych. W 2017 roku dochody zostały wykonane w wysokości ponad 440 milionów 

złotych. Plan dochodów po zmianach został zrealizowany w 99,6%. Szkoda, że dochody  

na dofinansowanie zadań unijnych zostały zrealizowane tylko w wysokości 91,71%, tj. na kwotę ponad      

85 milionów złotych. Dochody to głównie udział w podatkach PIT i CIT, dotacje z budżetu państwa, 

subwencja ogólna i środki wraz z dotacjami na finansowanie zadań unijnych, a to stanowi około 93% 

dochodów. Wydatki w roku 2017 w wysokości ponad 477 milionów były wyższe od dochodów stąd 

deficyt prawie 36,5 miliona złotych. Najwyższe wydatki poniesiono na realizację w dziale transport  

i łączność w wysokości ponad 41% ogółu wydatków, na łączną kwotę około 197 milionów złotych. Były 

to wydatki na przewozy kolejowe, około 73 milionów złotych i drogi publiczne około 123 milionów 

złotych. Ze względów ekologicznych, bezpieczeństwa, a przez to ułatwienie przemieszczania się 

mieszkańców województwa lubuskiego, wspieranie transportu kolejowego i ruchu drogowego jest 

właściwe. Dla porównania wydatki w tym dziale w 2016 roku wynosiły 117 milionów złotych,  

a w 2017 jest wzrost   o 68%. Wysokie wydatki poniesiono także w dziale ochrona zdrowia tj. 8,65% 

ogółu wydatków. Jest to prawie podwojona wielkość w stosunku do 2016 roku. Na ochronę zdrowia  

w 2016 wydano około 21,5 miliona złotych, a w 2017 ponad 41 milionów. Inwestycja w zdrowie 

Lubuszan jest właściwa. Nie tylko leczenie ale inwestycja w profilaktykę, sport to dobra droga działania 
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Pani Marszałek Województwa Lubuskiego i Zarządu. Inwestycja w sport to inwestycja w zdrowie 

głównie dzieci i młodzieży lubuskiej, inwestycja w przyszłe pokolenia. Wydatki na kulturę fizyczną, dział 

926 zostały zrealizowane na ponad 7 milionów złotych. Siedemnastu Jednostkom Samorządu 

Terytorialnego przyznano dofinansowanie programu pod nazwą: „Lubuskie siłownie pod chmurką”  

na 2017 rok. Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji w Drzonkowie, poza dotacją na pokrycie kosztów 

utrzymania obiektów i urządzeń sportowych uzyskał dotacje w wysokości około 2,5 miliona  

na inwestycje i modernizację obiektów sportowych. Tyle działo się dobrego w 2017 roku w zakresie 

wydatkowania, o szczegółach przed chwilą usłyszeliśmy od Pani Marszałek. Klub Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej będzie głosował za udzieleniem absolutorium Zarządowi za 2017 rok. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Kub Radnych Bezpartyjnych chce? Tak, bardzo proszę. Przewodniczący Klubu Pan Łukasz Mejza. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Drogi Zarządzie, Wysoki Sejmiku. Co roku oceniamy wykonanie budżetu 

podsumowując 12 miesięcy pracy Zarządu Województwa i koalicji rządzącej województwem lubuskim. 

Na wstępie chciałbym wyraźnie podkreślić, że jako przedstawiciele Klubu Bezpartyjni Samorządowcy 

krytycznie oceniamy instytucję absolutorium w takim kształcie, w jakim ona funkcjonuje, gdyż w naszym 

przekonaniu jest ona instytucją fasadową i nie spełnia roli jaką przewidział dla niej ustawodawca. 

Udzielenie absolutorium oznacza stwierdzenie prawidłowości działań finansowych organu 

wykonawczego, jakim jest Zarząd Województwa, w określonym przedziale czasu. A z formalnego 

punktu widzenia w tym względzie nie stwierdzono nieprawidłowości. Szanowni Państwo, jednak sesja 

absolutoryjna to również możliwość dokonania oceny funkcjonowania organu wykonawczego  

za miniony rok, wskazania osiągnięć, ale również skierowania krytycznych uwag w stosunku  

do podejmowanych działań. Wysoki Zarządzie, oceniamy dzisiaj budżet, który w naszym przekonaniu, 

już na etapie tworzenia, nie był w wystarczający sposób nasycony obywatelskością, co przejawiało się 

chociażby w nieuwzględnieniu niezwykle korzystnych dla mieszkańców propozycji budżetowych, które 

zgłosił nasz klub. Z naszego punktu widzenia w przypadku dyskusji nad udzieleniem absolutorium 

zdecydowanie najistotniejszym wydaje się odpowiedź na pytanie, czy uprzedni rok był rokiem rozwoju, 

czy rokiem zmarnowanych szans? Czy jako Lubuskie wypłynęliśmy na szerokie wody rozwoju, czy 

nadal dryfowaliśmy w bliżej niesprecyzowanym kierunku? W dalszym ciągu, in minus na naszą ocenę 

polityki Zarządu Województwa wpływa pozycja naszego regionu w rankingach innowacyjności oraz 

saldo migracji wewnętrznej i zewnętrznej szczególnie wśród młodych ludzi. Drogi Zarządzie, młode 
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pokolenie nie nabierze się na piarowe wydmuszki. Oczekuję konkretnych działań i mam nadzieję,  

że moi rówieśnicy doczekają czasów, w których region będzie faktycznie zarządzany w pełnym 

rozumieniu tego terminu, a nie tylko administrowany. W związku z powyższą argumentacją, 

uwzględniając zarówno pozytywną ocenę działań finansowych Zarządu Województwa, jak i krytyczną 

ocenę realizację polityki przez Zarząd Województwa pragnę poinformować, że Klub Radnych 

Bezpartyjni Samorządowcy pozostawia swoim radnym pełną swobodę w kwestii udzielenia 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Ponadto chcielibyśmy zakończyć tą kadencję, 

właściwie ostatnią sesję przed wakacjami, w dość pokojowych nastrojach. Dziękuję serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. I jako 

ostatni w imieniu klubów, Przewodniczący Klubu Platformy Obywatelskiej Mirosław Marcinkiewicz. 

Bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Wysoki 

Panie Przewodniczący, Wysoki Zarządzie, będę kontynuował może w tym duchu. Szanowni Państwo, 

padło już dzisiaj wiele cyfr, wiele słów na temat wykonania, właściwie jesteśmy aż przesączeni  

tą wiedzą, ja nie będę cytował tych wielkości, ale dwie rzeczy trzeba wyraźnie podkreślić. Po pierwsze, 

jeżeli dochody są zrealizowane w wysokości 99.6%, z drugiej strony wydatki 96,3% to jest dobrze. 

Kolego Ardelli nie bójmy się powiedzieć: dobrze, ten budżet zastał dobrze wykonany. Nie trzeba się 

wstydzić tego, czasem trzeba tak sobie uczciwie powiedzieć. I druga rzecz, którą trzeba podkreślić, 

przyrost, wzrost dochodów, bo z tego się bierze to co możemy później wydawać, wzrost PITU, tutaj było 

to podawane. Proszę Państwa, rok do roku w 2013 wzrost o 4,8, 2014 wzrost o 6,8, 2015 wzrost  

9,15, 2016 8,4, mówię ciągle o wzrostach rok do roku, rok 2017 9,6. Rośnie PIT, czyli my jako 

obywatele, pracujący obywatele, więcej płacimy podatków bo więcej zarabiamy. Brawo, cieszmy się  

z tego. Dostrzegajmy, przynajmniej ja dostrzegam, tam gdzie to możliwe te pozytywy. Podobnie  nie 

będę cytował, ale podobnie wygląda to w CIT. Sorry koledzy z PiS-u, ale ten Zarząd coś wykonał przez 

te lata. Dzięki temu rośnie CIT, on nie rośnie dlatego, że 3 lata temu PiS wygrał wybory, tylko dlatego, 

że w działalności gospodarczej, w polityce gospodarczej dużo, ale to dużo się dzieje. Dobra zmiana, 

dojna zmiana słyszałem, dobra, dojna umówmy się dobra, dojna zmiana, kolego w porządku. Pytanie 

dla kogo dobra, tam dla…, nie będę wymieniał nazwisk, bo teraz ustawa jakaś jest. Ci co mają się 

cieszyć to się cieszą. Zostawmy to, dobra, dojna zmiana. Zaraz to podsumuje, kilka dosłownie jeszcze 

uwag. Zacznę od kolegi Mejzy. Nie był to budżet nasycony obywatelskością – w tym momencie mnie 

takie ciarki przeszły. Co to znaczy, nie był nasycony obywatelskością?  
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Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Wystarczająco 

nasycony. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Już  

za chwilę usłyszałem, że to dlatego bo nie wpisano naszych projektów, czyli budżet obywatelski  

to będzie wtedy, kiedy byśmy przyjęli wszystkie propozycje klubu. Dobra, ale mam na ten temat inne 

zdanie. To nie jest przytyk, tylko drobna uwaga na sformułowanie, które tutaj padło. Po drugie, kolega  

z PiS-u, którego bardzo usilnie starałem się słuchać, ja nie wiem czy właściwie dobrze oceniał, czy źle 

oceniał. Nie wiem jak Państwo to usłyszeliście, bo tak się wił trochę jak piskorz.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Tadeusz Ardelli: Tam, gdzie było dobrze 

to dobrze, a tam gdzie było źle, to źle.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Czyli 

cytuję: „Żeby lotnisko samo się finansowało, żeby, żeby”, kolego poza tym, że powiemy „żeby”  

to co dalej? Czekam na świetne, sensacyjne jakieś pomysły, które spowodują żeby się już finansowało, 

bo póki co te działania, które są podejmowane przynoszą pewne efekty, co wyraźnie musimy sobie 

odnotować. Do samofinansowania niestety jest jeszcze daleko. Przykro mi również, że fajna inicjatywa, 

inicjatywa misji, czy wyjazdów gospodarczych jest ciągle tak dziwnie jakoś krytykowana właśnie przez 

kolegów z PiS-u. Proponuję byście porozmawiali z uczestnikami, przedsiębiorcami, którzy jadą, 

porozmawiali na ile jest to dla nich pomocne, ile zyskują na tym. Sam osobiście przyznaję się, tak byłem 

w Hanowerze. Ciężki wyjazd, wyjazd rano z hotelu o 7 i powrót o 21, ale ci spośród Lubuszan, którzy 

przyjechali tam do Hanoweru, nie koniecznie z naszą misją, okazuje się, że mówili tak: „powiedzcie, 

poproście Panią Marszałek, poproście Zarząd, w Hanowerze trzeba być co roku”. Róbmy duże stoisko, 

żebyśmy my też mogli tu przyjść, chwilę posiedzieć, spotkać się z kontrahentami. Sami nie wiecie ilu 

Lubuszan, poza misją wyraźnie to podkreślam, jeździ na takie wyjazdy i wyraźnie są uradowani,  

że widzą stoisko województwa lubuskiego. Tak, bo lubuskie ma być tam, gdzie to jest możliwe, tam, 

gdzie możemy na tym zyskać. Nie chcę się pastwić, powiem, czy nie powiem? Chciałem powiedzieć 

Pani Marszałek, że zaproponujmy wyjazd jakimś busem dla PiS-u i zostawmy ich tam. Ale sorry  

nie powiedziałem tego, ja tak tylko pomyślałem, nie będę tego mówił. Podsumuję, Szanowni Państwo, 

te szczególnie obiektywne przesłanki, które zostały tu wyraźnie wymienione, potwierdzone z resztą 

przez niezależne instytucje, myślę, że tutaj kolega Ardelli nic nie ma do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, dostrzegają to, że budżet jest wykonany dobrze. Doceniając cały rok pracy, bardzo 
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dziękuję Zarządowi, wszystkim członkom, pracownikom Urzędu Marszałkowskiego i zapewniam,  

że nasz klub, Klub Radnych Platformy Obywatelskiej, będzie głosować, z pełnym przekonaniem,  

za udzieleniem absolutorium Zarządowi Województwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Szanowni Państwo, otwieram dyskusję, gdyby ktoś z Państwa Radnych chciał jeszcze zabrać głos  

i odnieść się do tych wystąpień to bardzo dobrze. Pan Klaudiusz Balcerzak chciałby coś dopowiedzieć, 

ja Panu oddam głos, chciałbym uspokajać, że nie mamy w regulaminie trybu karania za złe wypowiedzi, 

natomiast zachęcam Państwa do tego, by nie antagonizować tej debaty. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, 

Szanowni Radni. Oceniamy budżet za 2017 rok i widzimy plusy i minusy. My chcemy, żeby  

w wykonaniu budżetu były same plusy. Króciutko się odniosę. Diagnoza rynku pracy, ja dzisiaj 

dyrektorowi powiedziałem, że diagnoza rynku pracy jest tragiczna. Króciutko przeczytam Państwu. Pan 

Przewodniczący wystąpił w Radiu Zachód, nawiązał, że zajmie się diagnozowaniem rynku i spotka 

się z Prezesem Jasińskim odnośnie rynku pracy, a Pan Jasiński 5 lat temu, przy dużym bezrobociu, 

które jeszcze było, bo teraz go nie ma, mówił, trzeba szkolić ludzi, wysyłać do Niemiec. Teraz krótko 

powiem jaka jest sytuacja faktyczna, mam na co dzień kontakt z przedsiębiorcami. Na początku tej 

kadencji Sejmiku na pierwszej sesji złożyłem wniosek, żeby pilnie zająć się diagnozowaniem rynku 

pracy, gdyż brak rąk do pracy jest zagrożeniem dla rozwoju tego województwa. Na to Marszałek Gawlik 

powiedział mi, to nie jest nasz problem Sejmiku, to jest problem urzędów powiatowych. Zobaczcie  

co się teraz dzieje i w jakim to kierunku powinno być. Aktualna sytuacja, nie wiadomo jaka liczba 

obcokrajowców pracuje w naszym kraju. Z ostatnich moich obserwacji wynika, że dla pracowników  

ze wschodu, Ukraińców, otworzy się rynek pracy w Czechach, które dają lepsze warunki i w Holandii. 

Pozytywnym zjawiskiem podczas spotkań z ludźmi, którzy pracują na zachodzie, że z powodu dużego 

napływu emigrantów pogarsza się sytuacja Polaków. I to może być powód, że Polacy będą wracać  

do kraju. Odwiedziłem kilku Polaków, którzy pracowali dosyć długo, dorobili się majątku, pokupowali 

sobie samochody, ale też środki transportu, przyjeżdżając zawiążą prawda działalność gospodarczą.  

I teraz tak króciutko pod adresem Pana Marszałka Tomczyszyna. Pan Marszałek na szpaltach gazet 

powiedział wszystko, tylko to miało sens socjalny a nie rozwojowy Panie Marszałku. Ja Panu powiem 

jak to zatrzymać, co trzeba robić. Zatrzymać młodych ludzi na obszarach wiejskich, tworzyć bodźce 

materialne, aby młodzi chcieli zająć się produkcją rolniczą. Jest prosta zasada rozwoju wsi. Wieś musi 

być rozwojowa, mam na myśli działalność rynkowo-przetwórczą oraz świadczenie usług niezależnie  
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od formy. Wieś musi być rynkowa. Budowa PKB przez sektor rolny w Polsce to niecałe 3%,  

we Włoszech to jest 18%. Panie Marszałku, róbmy wszystko w tym kierunku, żeby to tak było.  

Na przykład następcy, tu na tej sali, jest Pani Dereń i jest Pan Kołodziej, i jest Pan Grzegorz Grabarek. 

Zobaczcie, to są ludzie, którzy po sobie nie zostawią gospodarstwa, po sobie zostawią następców, 

ludzi, którzy zajmą się przetwórstwem. I jeszcze  na koniec króciutka ocena Komisji Rolnictwa z dnia 12 

czerwca w Gorzowskim Ośrodku Technologicznym, tak prowadził badania przetwarzania odpadów. 

Wyjątkowo byłem urzeczony tym ośrodkiem, edukacją. Posiada najnowsze laboratorium, posiada 

akredytację i certyfikaty. Pani Marszałek, to nie jest tak, że ja Pani zarzucę, ale Kalsk jest fatalnym 

ośrodkiem. Nie można mówić, że ma się wszystko i można wydawać certyfikaty jak się nie  

ma akredytacji. Chcę Państwu powiedzieć króciutko, jestem po rozmowie z taką dużą izraelską firmą, 

która centralę ma w Warszawie. Powiedziała, że już nigdy do tego ośrodka nie przyjedzie, nigdy. 

Takiego klienta tracić? To jest w interesie naszego województwa i w interesie, Drodzy Państwo, 

uniwersytetu. I jeszcze króciutko tylko nawiąże do Poczdamu. Panie Przewodniczący, byliśmy razem  

w Poczdamie, zabieraliśmy głos, nawiązaliśmy krótko do Funduszu Rozwoju, do spraw związanych  

z finansowaniem rolnictwa. Czemu nie ma jakieś informacji, przecież my żeśmy reprezentowali 

województwo, mówiliśmy nie tylko sprawy naszego województwa, ale całego naszego regionu. 

Dlaczego mamy być karani, że nam  ktoś zabierze, albo ograniczy Fundusz Rozwoju? Dlaczego? Przy 

naszym budżecie, ja powiedziałem, 100 mld euro, Niemcy mają PKB 332, a Unia Europejska 1,2. 

Dlatego będziemy i musimy walczyć aby Polska miała te dopłaty niezależnie od tego, czy my chcemy 

poszerzać Unię Europejską o Rumunię i Bułgarię, czy nie. Jesteśmy jednym zintegrowanym rynkiem 

Unii Europejskiej i dlatego wszystko powinniśmy robić, żeby budować zintegrowane rolnictwo  

i przetwórstwo. Najprościej wysłać tanio surowce, ale stworzyć produkt o wysokiej konkurencji i dostać 

za niego cenę, to powinno być celem. Panie Marcinkiewicz, przepraszam, ale nie wolno prowokować, 

nie wolno. Nie prowokuj, przedstawiaj obiektywnie sytuację i niech dyskusja będzie tym forum 

i za pomocą argumentów będziemy dochodzić prawdy. Dziękuję bardzo. Jeszcze króciutko. Pani 

Marszałek, chcę Pani  podziękować. Poruszyła Pani sprawę żłobków i przedszkoli. Taki trzydniowy 

Jasiu, prawnuk Klaudiusza Balcerzaka, dziękuje Pani za to, bo będzie przyszłym zielonogórzaninem. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Elżbieta Anna Polak. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, już z miejsca,  

ale odniosę się do niektórych krytycznych uwag. Dziękuję za wszystkie Państwa uwagi, jesteśmy tuż 

przed tworzeniem budżetu. Kadencja się kończy, chyba w październiku, jeszcze nie wiemy kiedy, ale 

budżet będziemy już od września przygotowywać. Mam tutaj na myśli wystąpienie Pana Radnego 

Ardelliego na temat parków krajobrazowych zielonej krainy. To nie tylko mój priorytet, to jest w strategii 

nasza misja. Budujemy zieloną krainę, nowoczesne technologie, ale póki co jest to zadanie zlecone  

i to niestety Rząd PiS-u tak mało nam daje środków finansowych na ten cel. A osobiście też uważam, 

że powinniśmy mieć większy budżet i my sporo środków dokładamy do utrzymania parków. Ale  

to są pieniądze rządowe, o których Pan mówił, także chcę to wyjaśnić. W przyszłorocznym budżecie 

będziemy również partycypować we wkładach własnych do przygotowywanych projektów przez parki 

krajobrazowe. Myślę, że ten budżet będzie większy. Natomiast jeśli chodzi o turystykę, na turystykę też 

przeznaczamy co roku większe środki finansowe i to nie koniecznie w tym dziale. Na przykład poprzez 

skierowanie sporych środków na budowę ścieżek rowerowych. Przygotowujemy duży projekt w Polsce 

Zachodniej i to też jest turystyka. W ten sposób chcemy wzmocnić nasze produkty turystyczne. Ścieżki 

rowerowe będą budowane w całej Polsce Zachodniej szlakiem Odry, nie  tylko w ramach ZIT-ów,    

gdzie już są bardzo duże środki finansowe przeznaczane. O tym mało mówimy, bo nasz budżet to jest 

skromne niecałe 500 mln, ale Zarząd jest również instytucją zarządzającą dla Regionalnego Programu 

Operacyjnego i sporo czasu poświęcamy właśnie zarządzanieu Regionalnym Programem. Ponad 2 mld, 

631 umów, my te umowy procedujemy, czytamy, obsługujemy komitety monitorujące, a efekty tego 

potencjału gospodarczego możecie Państwo zobaczyć na naszej stronie. Ja bym chciała chociaż kilka 

przytoczyć bardzo ważnych wskaźników, bo oczywiście Zarząd Województwa tworzy warunki  

do rozwoju gospodarczego, dlatego że jest przewidywalny, realizuje strategie, wyznaczone priorytety  

i inteligentne specjalizacje regionu. Nie będę tutaj robić wykładu na ten temat, bo zbyt często  

to powtarzam, ale chcę zwrócić uwagę, że tworzymy warunki do rozwoju. Beneficjenci, samorządy, 

przedsiębiorcy, organizacje pozarządowe wypełniają tą strategię swoimi działaniami. Mówię o tym  

z powodu ośrodka w Kalsku, bo to nie jest nasz ośrodek. Także my nie do końca mamy wpływ  

na to co się dzieje, ale na pewno te pieniądze nie są zmarnowane. Dajmy im szansę. Na ostatniej sesji 

wypowiadał się tutaj prezes spółki, która zarządza ośrodkiem doradztwa rolniczego w Kalsku.  

To Samorząd przeznaczył z środków unijnych 173 mln na budowę infrastrukturę parków naukowo-

technologicznych. Ta infrastruktura kosztowała ogółem ponad 240 mln i ona jest właśnie potrzebna      

po to, aby tworzyć innowacyjność regionu, już nie tylko konkurencyjność. Nie mieliśmy takiej 

infrastruktury, dlatego mówię do Radnego Mejzy, w tych rankingach nie byliśmy liderem, ale czas  

na zmiany. To już widać w tych najnowszych rankingach, że region lubuski jest na drugim miejscu              
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w Polsce pod względem wspierania innowacyjności, projektów innowacyjnych w firmach. A mamy         

w Polsce pod tym względem najwyższy wskaźnik, jesteśmy na pierwszym miejscu jeżeli chodzi o firmy 

innowacyjne, które realizują projekty innowacyjne w zakresie marketingu, w zakresie nowoczesnych 

rozwiązań innowacyjnych, logistycznych i organizacyjnych. Czyli widać już zmianę. Podwoiliśmy też 

liczbę patentów, bo jeżeli chodzi o rankingi innowacyjności to się właśnie bierze pod uwagę, ilość 

absolwentów kierunków ścisłych, nie mamy politechniki, mamy uniwersytet. Bierze się pod uwagę 

również liczbę patentów, infrastrukturę i nakłady na innowacyjność. A pod względem nakładów               

i wsparcia publicznego jesteśmy już w czołówce, na pierwszym miejscu. My musimy po prostu  odrobić 

te lekcje. Nie było tej bazy, w dalszym ciągu nie mamy instytutu naukowo-badawczego. Tworzymy w tej 

chwili, w oparciu o Centrum Badań Kosmicznych i realizujemy Park Technologii Kosmicznych. To też  

po to, aby to zmienić. Ale do tego potrzebni są wykształceni ludzie, musimy opierać się na uczelniach,  

a też wiemy jakie mamy kierunki na naszych uczelniach i jak to funkcjonuje. Skoro stworzyliśmy już 

infrastrukturę, parki naukowo-technologiczne, możemy teraz je wypełnić projektami i to widzę dobrze 

idzie. Ja teraz spotkałam się nie dawno, przy okazji pisania kierunków rozwoju uczelni wyższych, 

uczelnie są autonomiczne, my nie możemy im narzucać, to muszą od nich wypływać inicjatywy, ale 

bardzo dużo grantów realizują z programu Innowacyjny Rozwój i Inteligentny Rozwój. Czyli jest szansa, 

żeby ten obraz, również tutaj na zachodzie w lubuskim, zmienić. Chcę też powiedzieć a propos lotniska, 

rozwija się lotnisko. To naprawdę nie były duże nakłady, bo tylko 16 mln ogółem i to z pieniędzy 

unijnych, my tylko na wkład własny. My możemy w tej chwili odnotować wzrost z 8 tys. rocznie 

pasażerów 17,5 tys., także ponad 200% wzrostu. Nie to jest ważne, ale ważne jest to, że samolot jest 

pełny. Za każdy razem, zawsze podczas absolutorium, tłumaczę się za lotnisko, ale zaczynaliśmy 

Jetairem, to było 16 miejsc, pamiętam, że miałam osobiście klaustrofobię w tym małym samolocie. 

Później SprintAir 33 czy 34 miejsca, teraz 74 i samolot jest pełny. Trzeba z wyprzedzeniem kupować. 

Dopłacamy, ale nie tylko my. Każdy region wspiera rozwój swojego portu regionalnego. Nie znam 

regionu w Europie, nie tylko w Polsce, w Europie, bo też odwiedzamy lotniska regionalne, na przykład  

w departamencie le Lot w Tuluzie są trzy takie lotniska, gdzie samorząd partycypuje. Oczywiście  

są bogatsi od nas, ale my wiemy, że nie ma rozwoju gospodarczego bez takiego lotniska regionalnego. 

Jeśli chodzi o promocję przez sport, którą tutaj tak zahaczyliśmy tak przy okazji. Naprawdę są tutaj 

wysokie wskaźniki zwrotne, marketingu zwrotnego. Badania są prowadzone przy wydatkowaniu takich 

środków finansowych, to jest doskonała promocja regionu. Powtarzalność w mediach ogólnopolskich, 

pamiętam jak mieliśmy tutaj turniej siatkarski, chyba w ubiegłym roku też byliśmy oficjalnym partnerem, 

później przez miesiąc, całe wakacje, gdy nic się specjalnie nie dzieje, powtarzali te mecze. Lubuskie 

warte zachodu, zaczynało się taką planszą. Także myślę, że rozpoznawalność marki i regionu  
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to są bardzo dobrze wydane pieniądze. Jeżeli chodzi o działalność Centrum Winiarstwa, to aż wstyd 

powtarzać po raz kolejny, to jest bardzo mały ośrodek. Nasze Centrum Winiarstwa nie kosztowało nas 

dużo, 3 mln z pieniędzy unijnych plus wkład własny. Myślę, że już też prokurator skończył swoje 

postępowanie i wiemy, że były prezes Agencji Nieruchomości Rolnych wygrał wszystkie postępowania 

też w sądzie, bo takie było uzasadnienie, dotyczyło przekazania ziemi dla Samorządu. To nie Samorząd 

jest beneficjentem a w tej chwili Uniwersytet Zielonogórski jest właścicielem tej ziemi. Nie wiem 

dlaczego ciągle właśnie klub PiS-u drąży temat, a tam mamy grafik wypełniony do końca roku. Jest 

olbrzymie zapotrzebowanie na wydarzenia w Centrum Winiarstwa. Zapraszam naprawdę Państwa  

na posiedzenie klubowe czy też komisji, jest bardzo dużo tam wydarzeń. Nie chcę przedłużać,  

ale wystarczy wejść na stronę Lubuskiego Centrum Winiarstwa, żeby się przekonać, jak wiele osób 

chętnie odwiedza. Jeżeli jest spotkanie dziekanów, rektorów, prezesów jakiś firm, wszyscy chcą się 

spotkać w Lubuskim Centrum Winiarstwa. Kierunek przez Państwa wskazany na decentralizację, to jest 

miło słyszeć, ponieważ my właśnie taki budżet obywatelski budujemy konsekwentnie od kilku lat 

tworząc środki, 2 mln, dla organizacji pozarządowych. W ubiegłym roku na program Młodzi On-Life  

1 mln złotych, w tym roku dołożyliśmy do tego kąpieliska, plus dołożyliśmy Seniorzy On-Life. To właśnie 

po to, aby zdecentralizować nasze skromne, naprawdę skromne środki budżetu własnego, żeby  

to mieszkańcy mogli współdecydować o ich wydatkowaniu. Bo póki co mamy do zarządzania duże 

programy Polska – Niemcy, Lubuskie – Brandenburgia, Lubuskie – Saksonia, plus regionalny program, 

w którym mamy aż 40% środków unijnych, więc mamy duże naprawdę pieniądze na realizację 

konkretnych działań, które służą z wielkim pożytkiem mieszkańcom. Ja już mówiłam o tych wskaźnikach 

ekonomicznych, bo też chciałam krótko skomentować wystąpienie Pana Łukasza Mejzy, który mówi  

o tym, że zapominamy o młodzieży. Właśnie wspierając uczelnie nasze wyższe, to jest w kierunku 

młodzieży, żeby zatrzymać ich tutaj na naszych uczelniach. Ale my też realizujemy z premedytacją 

bardzo dużo działań w regionalnym programie, które służą właśnie uruchomieniu firm przez młodych 

ludzi. I promujemy młode firmy w specjalnych konkursach, na przykład „Debiut Roku”. Nie sposób jest  

w krótkim sprawozdaniu przedstawić wszystkich nowych inicjatyw, ale pragnę zapewnić, że również 

nasza diagnoza w tym zakresie, która została wykonana, właśnie służy temu, żeby zatrzymać młodych 

ludzi. Po to wypracowujemy nowe kierunki na naszych uczelniach, żeby wzmocnić nasze uczelnie tak, 

żeby odpowiadały potrzebom młodych ludzi, którzy wybierają takie kierunki, w których się dobrze 

zarabia i w których chcą później pracować. Także, proszę Państwa, wzrost PKB, spadek bezrobocia, 

wzrost firm w naszym regionie to jest również skromny udział nie tylko Zarządu, ale całego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Bardzo dziękuję za te uwagi i te krytyczne, i te pozytywne. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Teraz 

głos zabierze Pan Przewodniczący Marek Surmacz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Panie 

Przewodniczący, Szanowny Sejmiku. Ja tylko chciałem się odnieść do tego, o czym wspomniał  

w jednym fragmencie wystąpienia Pan Przewodniczący Ardelli. Przeliczyłem sobie pierwotnie dane  

z pierwszej uchwały budżetowej w stosunku do wykonania, to dochody wynoszą 76,3% a wydatki 

80,3%. Więc to, o czym wspominał Pan Przewodniczący Ardelli, że na bieżąco korygujemy cały czas 

budżet w efekcie prowadzi do finału, którym jest takie wykonanie, jak mówimy. Więc to o tym wspomniał 

Pan Przewodniczący Ardelli, mówiąc o tym, że do założonych tych wskaźników trochę ta rzeczywistość 

wygląda inaczej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.           

Są zgłoszenia jeszcze. Teraz ja bardzo krótko, nie polemicznie, wyjaśniająco, by ten temat może nie 

zamknąć, ale jeszcze raz powiedzieć o tym. Bo oczywiście mamy jakąś kompetencję w kwestii  rynku 

pracy, ale ona jest rozłożona, główne instrumenty ma Rząd. Ja podtrzymuję to i przypominam,  

że prowadzę jakiś dialog z Panią Poseł i Minister Rafalską, by z udziałem resortu to się odbyło,  

z udziałem Wojewody, bo to Wojewoda wydaje zezwolenia na pracę dla obcokrajowców. My w tym 

procesie nie uczestniczymy, ale tak, czy inaczej to była ta sugestia organizacji pracodawców,  

by ten temat stał się przedmiotem obrad Sejmiku. I mam nadzieję, że uda nam się stworzyć taką 

atmosferę, by o tym rozmawiać, bo problem jest, był i będzie. Ktoś musi pracować kiedy z różnych 

powodów młodzi Lubuszanie wyjeżdżają. Co do kwestii tych misji zagranicznych, wydaje mi się,  

że ta rzecz jest trochę przejaskrawiana. Ja świadomie nie uczestniczyłem w żadnych z misji przez  

4 lata, czy też niespełna 4 lata, jako Przewodniczący Sejmiku, ale nie uważam siebie za bohatera, kiedy 

w podkarpackim województwie przewodniczący sejmiku z PiS-u jeździ na takie misje. Wcale nie 

uważam się za lepszego, a on za gorszego, że on jeździ. Mnie się wydaje, że jest miejsce dla 

wszystkich. I dziękuję radnym PiS-u, którzy byli na wyjazdach do Brandenburgii, gdzie rozmawialiśmy  

o ważnych rzeczach i wszystkim innym radnym, którzy byli. A naszym obradom przysłuchiwali się nie 

tylko ważne gremia decyzyjne Niemiec, ale też Komisja Europejska. I wie Pan, ja nie mam wpływu kiedy 

organizatorem jest Landtag Brandenburgii, by to on upowszechniał tą wiedzę, którą  tam przekazaliśmy. 

Myślę, że mówiliśmy dobrze, wspólnym głosem i  w  obronie interesów polityki rolnej, i o przyszłej 

perspektywie unijnej. Pan tradycyjnie próbował najlepszą na świecie kiełbasę i myślę, że to jest zawsze 

bardzo barwny dodatek wszystkich wyjazdów, choć wie Pan o tym, że nie wszyscy na świecie  
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są zwolennikami kiełbasy. Na koniec chciałem powiedzieć, żebyśmy starali się być dobrymi 

ambasadorami Województwa Lubuskiego. W tych słowach krytyki o parkach technologicznych myślę, 

że niepotrzebnie nie dostrzegamy prawdziwych brylantów jakie mamy w Kisielinie. Jeśli Państwo nie 

znacie firmy, ale można sobie wygooglować – Digital Technology Poland. Firma, która z najlepszymi 

firmami niemieckimi, tu w Nowym Kisielinie wyprodukowała produkt, który na największych targach 

CeBIT w Hanowerze zdobył pierwszą nagrodę. I człowiek stąd, z Zielonej Góry od Obamy i od Angeli 

Merkel odbierał właśnie ten tytuł. Cudze chwalicie swego nie znacie, sami nie wiecie co posiadacie. 

Mówmy i dostrzegajmy choćby, tak jak Tadeusz Ardelli również pozytywne rzeczy w naszym 

województwie. Świat nie jest czarno - biały, a wszystkich Państwa Radnych zachęcam, aby i na parki 

technologiczne, które są w naszym województwie i na Centrum Winiarstwa patrzeć inaczej, pozytywnie. 

Zawoźmy tam najlepszych ludzi. Ja miałem okazję zawieźć tam osobiście Przewodniczącą Landtagu 

Brandenburgii, Przewodniczącą Landtagu Saksonii. Ludzie dużego formatu byli pod wielkim wrażeniem 

i na pewno jest to dobra promocja. Starajmy się, jeśli mamy taką możliwość i przyjedzie  

do województwa lubuskiego Prezes Kaczyński, Prezydent Duda, Premier Morawiecki zawieźć do 

Centrum Winiarstwa, pokazać to ważne miejsce i to będzie istotny wkład w dobrą promocję, bądź też 

gości ważnych zagranicznych tam zawoźmy. Nawiązując do istoty jaką jest absolutorium wykonania 

budżetu w roku 2017, ja dostrzegam bardzo dużo pozytywów w wykorzystaniu środków na te trzy 

zadania, czy też te trzy obszary, o których mówimy. A do tego pamiętajmy, że naszą powinnością 

radnych jest, by jak najlepiej promować nasze województwo, jak najlepiej mówić o tym, co jest 

przedmiotem i możliwością finansowania z budżetu. Teraz jeszcze mamy trzy zgłoszenia: Pani Radna 

Grażyna Dereń, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, Pan Przewodniczący Tomasz Wontor i przejdziemy 

do głosowania. Dziękuję bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Pozwolę sobie odnieść się najpierw w sprawie 

budżetu. Tak jak krawiec kraje jak mu materiału staje. Po prostu świetnie sobie poradzili i nie ma co 

biadolić. Nie potrafimy być ponad podziałami, dla mnie jest to strasznie przykre, bo ja mam już za sobą 

jakiś etap dojrzałego życia, że my Polacy normalnie na każdym kroku musimy sobie do gardeł skakać. 

To jest przykre i żenujące, to się wlecze za nami zresztą od wielu lat. Mam nadzieję, że będzie lepiej, 

przyszła dobra zmiana, jestem zawsze niepoprawną optymistką. Kwestia druga odnośnie misji. Byliśmy 

z Tadeuszem Pająkiem na misji w Rumunii. Zaistniała sytuacja podbramkowa, bo okazało się,               

że samolot w trakcie lotu pod koniec misji musiał zawrócić i tak jak stwierdził pilot, jak nam się uda  

to wylądujemy na oparach. Wylądowaliśmy. W sumie generalnie wszyscy przeżyli szok, ale co było  

w całym zamieszaniu najciekawsze, później dalej jak żeśmy się pochylali  nad tematem. Zostałam 
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upoważniona przez przedsiębiorców biorących udział w tejże misji, do prośby o przekazanie 

podziękowania dla Pani Marszałek i Zarządu Województwa, za co? Za właśnie organizowanie misji.  

Po co? Dlatego, że średnio przedsiębiorca sam na dany rynek nie wejdzie. A przez takie wyjazdy,  

co stwierdzili bo byli na kilku wyjazdach – to są najlepsi nasi reprezentanci Ziemi Lubuskiej, 

przedsiębiorcy – nawiązali kontakty, relacje i podpisane mają kontrakty. Zadowoleni są z tego tytułu,  

że misja stworzyła im warunki do rozpoznania rynku. Rynek trudny, bo biedny, ale z tego spotkania 

wynikną dalsze działania. To odnośnie tej kwestii. Temat trzeci – wieś. Zarząd i odnośnie  działań 

PROW-u i tak dalej. Ja się urodziłam w mieście, moi dziadkowie mnie przez kilka lat wychowywali. 

Trafiłam do tej rodziny czterdzieści kilka lat temu, nasza rodzina prowadzi gospodarstwo ponad 

siedemdziesiąt lat. Podobnie jest u Pana Grabarka, podobnie u Pana Kołodzieja. Mamy następców, 

wykształciłam dzieci z nadzieją, że odejdą od tego jak najdalej, bo to jest ciężka harówka. Kochają  

to co robią i mówili: „mamo nawet niech będzie mniej, ale u siebie będziemy, a nie gdzieś”. I co teraz 

mogę powiedzieć? Zapraszam 30 czerwca, organizowana jest otwarta zagroda. Nie mam przepychu, 

nie mam nie wiadomo czego, żeby się chwalić, ale mam przed domem płużki i kultywatory, którymi robił 

mój dziadek, zaczepione były do konia. My dzięki tym działaniom, które zostały otwarte z zachodu, 

mając możliwość sięgania po środki unijne, przez ostatnie dziesięć lat dokonaliśmy skoku 

cywilizacyjnego. Zawsze wieś odstawało od miasta i dalej będzie odstawać, tu nie da się wszystkiego 

wyrównać w takim szybkim tempie. Nasze dzieci na wsi dalej mają pod górkę, nie oszukujmy się, żeby 

je wykształcić trzeba ogromnego samozaparcia i dzieci, i rodziców. Ale skorzystanie z środków 

unijnych, z PROW-u i z innych dofinansowań, z programów także daje to, że wyrównujemy te szanse. 

Daje tą szanse dla tych ludzi, dla tych co są ze wsią związani i co chcą to robić, bo nie jesteśmy nikogo 

do niczego w stanie zmusić. Ci co nie wybierali siedzą na ławeczce pod sklepem i trzecie pokolenie  

z Urzędu Miasta i Gminy na zasiłku, bo im się należy. Wybór naszego życia należy do nas. Także  

ja serdecznie dziękuję Pani Marszałek, Zarządowi i wszystkim tu obecnym. Myślę, że jesteśmy wszyscy 

na tyle dojrzali, żebyśmy byli sprawiedliwi w sowich ocenach, przynajmniej próbujmy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo  

za te słowa. Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola i Pan Tomasz Wontor, a później przejdziemy już 

do głosowania. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Państwo Radni. Oczywiście, że w tych wszystkich naszych 

podsumowaniach tak zwyczajnie po prostu brzmi troska. I tutaj nie chciałabym, żeby jakieś emocje 
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negatywne górowały nad tą oceną budżetu. Ona wynika zwyczajnie z troski, a to że Państwo                

w większości jednak w Zarządzie prowadzicie politykę i te wszystkie swoje sukcesy widzicie jako 

zasługę Państwa partii to rozumiem. Ale nie rozumiem tego, że wszystkie Państwa porażki obciążają 

Rząd PiS-u. Nie rozumiem takiej sytuacji, że Pani Marszałek prowadzi politykę także zagraniczną  

na forum międzynarodowym, mówi o tym, że nie otrzymuje odpowiedzi na listy od Premiera 

Morawieckiego, które wysłała 20 maja. Bardzo przepraszam, Państwa pracownicy nie odpisują             

w terminie na interpelacje, a cóż dopiero porównywać zasady jak poczta funkcjonuje między Zarządem         

a Rządem. Powiem tak najogólniej, może to zabrzmi złośliwie, nie chciałabym, to zwyczajnie jest 

przebrzmiała melodia, że wszystkiemu jest winien Rząd PiS. Proszę Państwa, jeżeli Pani Marszałek 

zechciała nawiązać do tego, że mamy strategię dotyczącą szkolnictwa wyższego, bardzo przepraszam, 

spadek liczby studentów o 50% nie odbywał się w przeciągu ostatniego roku ani dwóch lat. To jest 

tendencja stała. Wobec tego polityka prowadzona w naszym województwie była zła. I oczywistą też jest 

sprawą, że skupiamy się na często powtarzanych tematach związanych z winiarstwem, ale przecież 

wszyscy wiemy jakie tego były cele. I to, że to Centrum Winiarstwa kosztowało 4 mln, że miesięczne 

utrzymanie centrum to jest 10 tys. złotych, to ja mam kolejny raz powtarzające się pytanie, co będzie 

kiedy się skończą fundusze unijne? W jaki sposób to centrum będzie się utrzymywało? I oczywiście,  

że niektórzy radni jeżdżą na misje gospodarczą i proszę Państwa, proszę mi wybaczyć, ale jeżeli 

będziemy chcieli sobie wybrać wyjazd za granicę, to może niekoniecznie z urzędu. Chętnie pojedziemy 

tam we własnym zakresie i z pewnością wiele osób tak robi. I nie jest to, według mnie, rodzaj turystyki, 

którą chciałabym uprawiać. Mam zupełnie inne cele i kierunki wyjazdowe. Chodzi o to, że te misje  

są organizowane w taki sposób, że te podziękowania i te lukrowania nijak się mają do rzeczywistości. 

Gdybyśmy jako radni uczestniczyli we wszystkich event-ach, briefingach prasowych i w tych filmach, 

które Pani Marszałek zleca to może uwierzylibyśmy w to wszystko. Ale zwyczajnie wracamy do domów, 

mamy swoją pracę, rodziny i wiemy jak to się odbywa. Jeżeli mówimy o misjach gospodarczych,  

to mamy na uwadze to, że one się nie przekładają, realizacja  ich w rozwoju województwa. Tutaj już 

padło w przedstawieniu spraw przez Przewodniczącego, że na Komisji Gospodarki rozmawialiśmy  

o tym wielokrotnie i tu nie o to chodzi, żeby wytykać sobie nazwiskami kto powiedział za lub przeciw. 

Chodzi o to, że właśnie na takich Komisjach Gospodarki wnioskowaliśmy wielokrotnie, żeby strategia 

prowadzenia organizacji tych misji była konsultowana chociażby z członkami Komisji Gospodarki.  

To członek tej komisji, ja zresztą też jestem członkiem tej komisji, mając kontakt  

z przedsiębiorstwami…, po prostu uważam, że one są źle realizowane, one są źle organizowane.  

I to nie wynika z tego, że chcę tutaj wskazać, że są błędy kolejny raz któregoś departamentu. Tak jak 

powiedziałam to wynika z troski, bo jesteśmy z różnych rejonów województwa i na tym województwie 
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nam zależy. Mówimy tutaj o konkursach dla młodzieży, mówimy o szkolnictwie wyższym, mówimy 

wreszcie o turystyce rowerowej, o ścieżkach rowerowych. Pani Marszałek oczywiście, że pamięć ludzka 

jest zawodna, ale są także wersje papierowe, są protokoły z posiedzeń Komisji Gospodarki, budżetu. 

Kiedy Pani Marszałek mówi, że kolejny raz podpisała list intencyjny to w pamięci wszystkich zostają 

nam tylko listy intencyjne, bo zespół, który miał być powołany zwyczajnie nie działał. Od dwóch lat 

Państwo o tym mówicie, przecież my też śledzimy i wiemy jak to się odbywa. Województwo 

Dolnośląskie, Opolskie, Zachodniopomorskie oczywiście w tej kwestii  pijaru, narzędzi rzeczywiście 

jesteśmy bardzo innowacyjni i w czołówce. Jeżeli jeszcze Pani Marszałek zechciała zwrócić uwagę  

na to, że Państwo z takim ubolewanie musicie i trudnością wprowadzać zmiany to chcę powiedzieć,  

że hasłem często słyszanym właśnie z Państwa ust jest to, że zmiany to stopień innowacyjności. Wobec 

tego proszę nad tym nie ubolewać. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest, pewnie to 

obwinianie Rządu zostało zapożyczone ze słynnej winy Tuska. Tak to już jest Pan Przewodniczący 

Tomasz Wontor. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Tomasz Wontor: Dziękuję 

bardzo. W tych wystąpieniach tak naprawdę nie słyszałem żadnych konkretów krytykujących wykonanie 

tego budżetu. Może poza jednym, że Radni PiS nie jeżdżą za granicę. Ale chcę powiedzieć, że ja też 

nigdzie nie byłem na żadnej misji. Nie wiem czy dotyczy budżetu, ale w każdym Państwa wystąpieniach 

było to mocno podkreślane. Ale mam pytanie do Pani Marszałek, do Pani Skarbnik, bo każdy kto się 

zajmuje budżetem i tak na poziome takim średnim się zna, wie, że budżet żyje cały rok, że to nie jest 

tak, że raz uchwalony budżet można wykonywać ślepo z klapkami na oczach przez cały rok,  

że pojawiają się nowe środki z Warszawy, o których nie wiedzieliśmy, bądź z innych źródeł,  

że po przetargach są inne kwoty, nie takie jak są zapisane w budżecie, wyższe, niższe. Ale mam też 

pytanie zasadnicze, czy wskaźniki, które podaje Rząd do projektu budżetu, nad którym pracujemy pod 

koniec roku na przyszły rok i który uchwalamy zazwyczaj w grudniu, czy te wskaźniki w ciągu roku 

otrzymywane z Warszawy nie zmieniają się przez cały rok i czy wykonanie tych wskaźników, które 

mamy do projektu budżetu są idealnie takie same jak rzeczywiste wykonanie na koniec roku?  

Co by oznaczało, że rzeczywiście w tym względzie nie trzeba zmieniać budżetu. Czy one się jednak 

zmieniają także po stronie rządowej. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zanim Pani Marszałek 

odpowie, to jeszcze Pan Marek Surmacz po raz ostatni. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Ja bym chciał się odnieść do w części już poruszanego problemu 

przez Radną Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę. Chodzi o wystąpienie Pani Radnej Dereń, jako 

bardziej doświadczony życiowo pozwolę sobie zwrócić uwagę na to, że nam zależy przede wszystkim 

na tym, żeby nie chwalić bezpodstawnie. Ja jestem zdziwiony, że Pani już wie, że będąc na misji  

w Rumunii praktycznie zna takie szczegóły jak o tym, że zawierane są umowy, kontrakty, że z tego jest 

jakaś produkcja. I właśnie o to nam chodzi, żeby te misje, czy odbyte misje były skonfrontowane z jakąś 

informacją o efektywności tego typu działań na rzecz gospodarki. Żebyśmy otrzymali jakąś informację 

jak to wygląda w produkcji, w zawieraniu kontraktów, umów, jak one są trwałe itd., bo przecież mało  

to nie kosztuje. Ja jestem za tym żeby promować działalność gospodarczą naszego województwa, żeby 

oczywiście skupiać wokół takich pozytywnych działań przedsiębiorców lokalnych. Ale chciałbym poznać 

trochę danych bezpośrednich, czy to jest efektywne, a nie pozostaje tylko efektownym. Dziękuję 

bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

To może Pani Marszałek na koniec, bo tu jeszcze są istotne zgłoszenia. Pani Radna Anna Synowiec  

po raz pierwszy, a potem Pan Wacław Maciuszonek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Nie wiem co powie Radny Pan Wacław 

Maciuszonek, ale ty będziesz mówił o misjach gospodarczych, to pamiętaj, że ja właśnie też chcę się 

odezwać na ten temat. Cieszę się, że te misje gospodarcze są tak promowane na dzisiejszej sesji. 

Wydawało mi się, że budżet jest najważniejszy, a omawiamy dzisiaj misje gospodarcze, które  

są finansowane ze środków Unii Europejskiej, o ile dobrze mówię Pani Marszałek? Czyli albo 

korzystamy z nich albo nie. Ja miałam tą przyjemność być na jednej z misji gospodarczych, stać mnie 

na  to, żeby wyjeżdżać w dogodnych dla mnie okolicznościach, porach dnia, zostawiłam małe dziecko. 

Uważam, że akurat ta misja nie była chybionym wyjazdem. Rozmawiałam, akurat byłam w Mediolanie 

były targi budowlane, rozmawiałam z przedsiębiorcami z Zielonej Góry. Oni nawiązali rzeczywiście 

współpracę, ale też spotkali się ze swoimi dostawcami z całej Europy. I to też jest bardzo ważne, to jest 

niewymierne. W tym przypadku rozmawiali o zmianie kontraktów, mieli okazję spotkać się bezpośrednio 

z przedstawicielami firm, z którymi współpracują, uzgodnić lepsze warunki współpracy. W związku z tym 
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trudno jakby wymierzyć skutek takiej misji gospodarczej, bo to nie możemy tylko patrzeć na zawieranie 

kontraktów. Ale osoby, które tutaj są a prowadzą działalność gospodarczą dobrze wiedzą, że kwestie 

kontraktów mogą być zmieniane i tak też było w tym przypadku, o którym ja mówię. Więc ja bym 

chciała, żebyśmy przeszli już do głosowania i zakończyli już ten temat misji gospodarczych, które nie  

są finansowane z budżetu województwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Wacław Maciuszonek, Przewodniczący Komisji Gospodarki i Pani Grażyna Dereń, potem Pani 

Marszałek i już naprawdę kończymy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Szanowni Radni, ponieważ nie  

po nazwisku, ale już wcześniej byłem wywoływany do tematu jeśli chodzi o misje gospodarcze. Ja bym 

chciał powiedzieć, że te misje można robić lepiej lub gorzej, tak jak i wszystko. Ale ja się nie spotkałem  

i takie jest moje zdanie, że te misje są niepotrzebne. Każda misja przynosi wiele, wiele efektów nie  

od razu. Niech z każdej misji jeden kontrakt będzie, a jestem przekonany, że tak będzie, to już te misje 

się spłacą. Już nie mówię o takich normalnych kontaktach, gdzie przedsiębiorcy między sobą zawierają 

kontakty i nie raz trzeba jechać daleko, żeby tutaj miedzy sobą kooperowali. Natomiast jak już 

wcisnąłem ten guzik dzisiaj, zresztą i chciałem to samo i rok temu, i dwa lata temu, ja powiem,  

że ja jestem zażenowany oceną opozycji tych budżetów i tego ubiegłorocznego. Przy najlepiej 

zrealizowanym budżecie można się czepić, a praktycznie żadnych konkretów. Chciałbym kiedyś być, 

mimo że nie będę kiedyś w opozycji i pokazać jak można rozpracować budżet. Tam pewnie błędów 

dużo jest, jak by się chciało. A to tak tylko aby pogadać, aby tak jak Radny Mejza czepia się, że RIO 

taką daje. Taką daje, jaką daje. A czego się tak czepiać, że tak często jest zmieniany? Przecież trzeba 

realizować, czym częściej się zmienia to znaczy, że się reaguje co się dzieje, dlatego tak trzeba.  

I mi to nie przeszkadza nawet jeżeli byśmy mieli komisje mieć w przerwie sesji, to mi to w ogóle nie 

przeszkadza, żeby takie zmiany były. I zresztą, tak jak tutaj Pani Marszałek zapowiedziała, być może  

i w wakacje się spotkamy, żeby przede wszystkim właśnie podjąć budżetowe historie, bo to jest 

normalne. Nie będziemy czekać do września skoro trzeba zmieniać, kiedy coś się dzieje, kiedy 

dostosowujemy do realiów, kiedy dostosowujemy do przetargów, do wszystkiego. Takie jest życie. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Grażyna Dereń. 
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Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Nie będę nic dodawać dlatego, że  Pani Ania 

Synowiec   i Pan Maciuszonek wyczerpali temat wystarczająco. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek krótkie resume.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak, takie bardzo merytoryczne,              

a propos zmian w budżecie. Państwo nie raz słyszycie uzasadnienie do uchwały, oczywiście budżet, 

gdy przygotowujemy, przyjmujemy uchwałę Zarządu w sprawie wskaźników i opieramy się  

na wskaźnikach rządowych, jak najbardziej. Później korekty są związane z faktycznie przyznawanymi 

decyzjami finansowymi, które nieraz odbiegają. I często to dotyczy subwencji oświatowej. Dokładamy 

bardzo dużo do oświaty z naszych środków. Musimy zmieniać i korygować budżet w trakcie roku, jeżeli 

chodzi o zadania zlecone, zadania rządowe i nawet zastanawiamy się czy możemy, czy łamiemy 

prawo, ale zadania nie byłyby realizowane. Bardzo często jest to wielki dylemat, bo zakładamy nasze 

środki, którymi moglibyśmy realizować inne zadania, chociażby zakupy sprzętu 

wysokospecjalistycznego, bo to my tu ponosimy odpowiedzialność, a finansujemy zadania rządowe, 

ponieważ, nie tylko jeżeli chodzi o parki, ale i  inne zadania, nie będę teraz tutaj wymieniać tej długiej 

listy, rząd nie zapewnia etatów nawet obsługi administracyjnej. A propos właśnie tej obsługi 

administracyjnej, wciąż ten temat wraca, w klubie opozycyjnym jest krytyka. Ja zawsze tłumaczę, nie 

możemy się porównywać do innych urzędów, gdzie na zewnątrz są instytucje zarządzające 

programami. Myślę, że jesteśmy najtańszym urzędem w Polsce, jeżeli wyłączymy departamenty 

funduszowe i wtedy porównamy się do opolskiego czy innych województw, czy małopolskiego, gdzie  

są agencje rozwoju regionalnego, które wdrażają, zarządzają fundusze, to będzie wyglądało to inaczej. 

Przecież to są prawie cztery departamenty, pozostałe tylko zajmują się budżetem i zadaniami własnymi. 

Natomiast Departament Instytucji Zarządzającej, Regionalnych Programów Operacyjnych, 

Europejskiego Funduszu Społecznego, Interreg to są wszystko departamenty obsługujące fundusze, 

gdzie w innych województwach są one na zewnątrz. Natomiast jeszcze jeżeli chodzi o wskaźniki 

efektywności, to oczywiście, nie rozwijając tematów misji, myślę, że takie spotkanie jest potrzebne, żeby 

te rezultaty przedstawić. Jak również ocenę samych przedsiębiorców, którzy wyraźnie przedstawią 

swoje korzyści z tych wyjazdów. I temat jeszcze związany z moim wystąpieniem na szczycie kolejowym,  

właśnie po to są takie szczyty kolejowe, żeby mówić o problemach i barierach, i w jaki sposób te bariery 

usunąć. To nie jest tylko list do Pana Premiera Morawieckiego. Ja już nie mam zaufania  

do zmieniających się ministrów gospodarki i żeglugi śródlądowej, bo nam nie odpisują na listy nasze  
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od roku. To nie jest od maja. My rozstrzygnęliśmy przetarg na budowę mostu w Milsku w ubiegłym roku, 

proszę Państwa, w pierwszym półroczu i nie możemy realizować tej inwestycji, ponieważ wciąż nie  

ma oceny właściwego ministra. Nie ma rozporządzenia, a chodzi o poziom żeglowności, czy ma być 

5,25 tak jak jest wykonany projekt czy 7. I bardzo bym chciała, żeby to było w końcu rozstrzygnięte. 

Dlatego już zaczynamy pisać do Pana Premiera z prośbą o osobiste zaangażowanie.  

My zaangażowaliśmy z Regionalnego Programu ponad 70 mln plus wkład własny i nie możemy tej 

inwestycji realizować. A Brandenburgia zaangażowała 50 mln euro w budowę mostu kolejowego  

w Kostrzynie i z tego samego powodu nie może przystąpić do realizacji inwestycji, na którą ma nie tylko 

budżet, ale  gotowy projekt. A przecież zależy nam wszystkim na rozwoju naszego województwa  

i wszyscy z troską mówimy o tym, co chcemy żeby było realizowane. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Niestety polski Rząd 

nie rozmawia z Niemcami w tej sprawie, a poprzednie uzgodnienia dotyczące rzeki trwały 24 lata. Więc 

zwracam uwagę by może uświadomić sobie skalę zagrożeń. Zresztą o nich będziemy mówili  

21 z udziałem Państwa Radnych. Wszystkich Państwa Radnych zapraszamy do Kostrzyna, bo o tym 

będziemy mówili,  usłyszymy jak wygląda realna sytuacja. Szanowni Państwo, poddaję pod głosowanie 

projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego  

za 2017 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok 

– druk 747/18. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

18 głosów za, 7 głosów przeciw, 4 wstrzymujące się.  

Stwierdzam, że Sejmik przyjął oba sprawozdania. 

Zanim podejmiemy uchwałę w sprawie  udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego, 

muszę odczytać treść uchwały.  

 

Uchwała Nr XLVI/724/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2017 rok oraz sprawozdania 

rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2017 rok stanowi załącznik nr 22  

do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zanim podejmiemy 

uchwałę w sprawie  udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego, muszę odczytać 

treść uchwały.  

 

Odczytanie projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego 

przez Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesława Fiedorowicza. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski  

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

18 głosów za, 7 głosów przeciw, 4 wstrzymujące się.  

Stwierdzam, że Sejmik udzielił absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Gratulujemy Pani 

Marszałek i Zarządowi Województwa Lubuskiego. 

Szanowni Państwo, mała korekta, zapraszam na posiłek, bo już upłynęło wiele godzin i dopiero  

po posiłku będą komisje, o których wcześniej mówiłem. Zapraszam Państwa na salę obrad Sejmiku 

Województwa Lubuskiego maksymalnie za około 45 min, czyli o 15:45. 

 

Uchwała Nr XLVI/725/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiamy obrady, bo widzę, że jest kworum na sali posiedzeń. 

 

Punkt 6. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planów finansowych za 2017 r. w poszczególnych 

jednostkach organizacyjnych Województwa Lubuskiego:  

 instytucji kultury,  

 jednostek ochrony zdrowia,  

 Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 
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Instytucje kultury 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego instytucji kultury za 2017 r. stanowi załącznik  

nr 24 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii Komisji  

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu.  

 

Jednostki ochrony zdrowia 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego jednostek ochrony zdrowia za 2017 r. stanowi 

załącznik nr 27 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest obecny Pan 

Wróblewski Tomasz – Dyrektor Departamentu Ochrony  Zdrowia. O przedstawienie opinii Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja informację przyjęła. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.                         

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Wojewódzkie Ośrodki Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego  

w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. za 2017 r. stanowi załącznik nr 30 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W sprawie 

Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego obecny jest Pan Sławomir Kotylak – Dyrektor 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. O przedstawienie opinii komisji proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Wacława Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji  Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są pytania  

do sprawozdań? Nie ma, a więc stwierdzam, że Sejmik przyjął do wiadomości sprawozdania. Dziękuję 

bardzo. 
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Punkt 7. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych  

za I kwartał 2018 roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Tomasz 

Wróblewski jest nadal na sali oraz Pan Maciej Trojan – Zastępca Dyrektora Biura Audytu, Kontroli 

i Nadzoru Właścicielskiego jest także obecny. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych zapoznali się z informacjami i przyjęli je do wiadomości oraz członkowie Komisji 

Budżetu i Finansów zapoznali się z informacjami i przyjęli je do wiadomości. Czy Państwo Radni mają 

jeszcze jakieś pytanie do tej informacji? Nie mamy, a zatem stwierdzam, że Sejmik informację przyjął 

do wiadomości. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za I kwartał 

2018 r. stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

 

Punkt 7a. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Analizy stanu realizacji Strategii Energetyki Województwa 

Lubuskiego wraz z prognozą rozwoju sektora energetycznego na terenie województwa 

lubuskiego do 2030 roku – druk nr 760/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Adam Jankowski – Dyrektor ds. Produkcji Energoekspert. Chce Pan zabrać głos już, tak? To bardzo 

proszę krótko, bo tutaj miałem zapisanego Dyrektora Kotylaka, ale  to Pan rozumiem ceduje na Pana 

Dyrektora Jankowskiego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Koordynator Projektu z firmy Energoekspert Adam Jankowski: Dziękuję za udzielenie głosu Panie 

Przewodniczący. Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Zarządzie Województwa, Szanowni 

Państwo. Mam przyjemność zaprezentować wyniki prac związanych z analizą stanu systemów 

energetycznych województwa. Ta analiza stanu jest niejako kontynuacją działań związanych  

ze Strategią Województwa Lubuskiego podjętą w roku 2013. Ta strategia została poddana weryfikacji. 

Prawie rok pracy nad zbieraniem danych, analizą tej strategii, która była w roku 2013 i prac studialnych 
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z udziałem Rady ds. Energetyki Województwa Lubuskiego przy Marszałku, związanych z weryfikacją 

danych w strategii. Strategia w swoim głównym celu zakłada, że rozwój energetyki jest tym motorem 

napędowym gospodarki i jest niezbędny w każdym organizmie i również w województwie lubuskim. 

Jeżeli chodzi o zapewnienie, o strukturę tego dokumentu, tego uchwalonego w roku 2013,  

to on zakładał cele strategiczne: bezpieczeństwo energetyczne, wzrost udziału czystej energii, szeroko 

rozumiana energia odnawialna, energia wytwarzana w kogeneracji, dalej efektywne gospodarowanie 

energią, czyli przede wszystkim oszczędzanie tej energii i rozwój niematerialnego sektora energetyki, 

czyli szeroko pojęty rozwój kadr dla energetyki. Prace nad tym dokumentem prowadzone były w formule 

analizy wykonanej przez nas i dalej kolejnych spotkań Rady Regionalnej ds. Energetyki. I tutaj zwrócić 

chciałem uwagę, że w toku tych prac i prac inwentaryzacyjnych nastąpił dość duży zwrot w sektorze 

elektroenergetycznym w działaniach i w definicjach, które były w strategii podane. Kilka cyfr 

dotyczących stanu istniejącego. Więc generalnie zapotrzebowanie na energię w województwie 

nieznacznie spadło, z przemieszczeniem pokrycia zapotrzebowania na ciepło głównie z węgla  

w kierunku rozwiązań systemu ciepłowniczego co widać w tabeli. Te mniejsze cyfry to jest budownictwo 

mieszkaniowe i w kierunku rozwoju zapotrzebowania na energię z sytemu gazowniczego. Czyli  

te systemy rozwijały się szczególnie w tych dwóch największych miastach dlatego, że te systemy  

są najbardziej efektywne chyba w tej chwili w kraju, systemy ciepłownicze dlatego, że korzystają z gazu 

krajowego. Jeżeli chodzi o pozostałe źródła pokrycia tego zapotrzebowania na energię to organizują  

je systemy ciepłownicze poza tymi dwoma dużymi miastami. Z tymi systemami już jest troszeczkę 

gorzej, bo one częściej pracują na węglu, nie mają szansy uzyskania, w tej chwili przynajmniej, statusu 

systemów efektywnych. Wzrost udziału odnawialnych źródeł w pokryciu zapotrzebowania na energię,  

a systemy w zakresie sieci dystrybucyjnych intensywnie się modernizowały, co pokazuje tutaj wskaźnik 

na dole wzrostu udziału sieci preizolowanych. Jeżeli chodzi o system gazowniczy to Województwo 

Lubuskie jest chyba najbardziej i najciekawiej wyposażone jeśli chodzi o cały nasz kraj. Dlatego kolory, 

które Państwo widzą na mapie województwa reprezentują różne rodzaje gazu, które w województwie 

występują. Czyli mamy i gaz wysokometanowy i zaazotowany, i mamy gaz ze strony niemieckiej 

podawany przez EWE, które w tej chwili, jak pokazuje wykres poniżej, prawie 15% tego 

zapotrzebowania pokrywa w województwie. Rozwijając sieć daje szanse na gazyfikacje tych terenów, 

które nie były zgazyfikowane w formule PGNiG-u. W pozostałym zakresie występuje gaz z regazyfikacji. 

Ale oczywiście w pełnej strukturze jest cała masa obszarów tych o niskiej gęstości energetycznej, które 

nie są zgazyfikowane. Natomiast system gazowniczy w tym czasie rozwijał się dość dynamicznie. Jeżeli 

chodzi o wytwarzanie energii to uruchomienie nowego bloku w Gorzowie spowodowało, że w bilansie 

tym produkcji energii z terenu województwa w tej chwili, biorąc pod uwagę zużycie, czyli te wielkości  
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w narożu prawym dolnym obu tabel, czyli produkcja w tej chwili z 2300 GW wzrosła do 2800. Natomiast 

zużycie energii z 3200 na 3600. Co to oznacza, że tej energii produkowane jest w województwie coraz 

więcej i nie tylko w odnawialnych źródłach energii, ale także w energetyce konwencjonalnej. Na całe 

szczęście pracujące w nowoczesnych układach kogeneracyjnych, na bazie paliwa lokalnego. Wzrost 

odnawialnych źródeł energii jest dość widoczny. I takie podsumowanie tych analiz i tego co znalazło się 

w tej analizie i w konsekwencji strategii. Więc jeżeli chodzi o rozwój województwa to jest  

on uwarunkowany dostępnością energii. Województwo lubuskie w tej chwili, zidentyfikowaliśmy  

tu szereg takich potencjalnych odbiorów, jak miedzy innymi kopalnie miedzi, które mogłyby być 

potężnym konsumentem energii. I tą energię należy zapewnić, szczególnie biorąc pod uwagę system 

elektroenergetyczny. Jeżeli chodzi o systemy ciepłownicze to już wcześniej wspomniałem, że te duże 

posiadają status efektywnych, a te mniejsze wymagają intensywnej modernizacji w kierunku systemów 

efektywnych, bo definicja systemu efektywnego pokazuje, że tylko takie systemy w perspektywie roku 

2030 będą się liczyć. Jeżeli chodzi o gaz to mamy do czynienia z zrównoważonym rozwojem. I teraz 

takie najważniejsze osiągnięcie wydaje mi się i istotny element tej pracy i tego dokumentu, który jest 

Państwu jest przedłożony. A mianowicie województwo lubuskie jak do tej pory zasilane jest z linii 220 

biegnącej w orientacji północ - południe przez województwo. I ten system połączeń województwa  

z systemem krajowym, czyli tak naprawdę doprowadzenie energii z systemu krajowego jest bardzo 

ubogie w województwie. I to było przedmiotem troski w poprzedniej strategii, gdzie za kierunek rozwoju 

województwa uznawano kompleks energetyczny Gubin – Brody i tak nadal tutaj to trzymamy. Ten 

kompleks miał być podstawowym elementem rozwoju, który będzie determinował powiązania  

na poziome wysokich napięć województwa z systemem krajowym tak, żeby ten układ wzmocnić.  

Ta inwestycja przesunęła się w czasie i w tej chwili, żeby zapewnić niejako wzmocnienie układu 

zasilania województwa lubuskiego, szczególnie w południowej jego części, bo północna w tej chwili, 

dzięki stacji Baczyna, rozwija się. Rejon Gorzowa i wpięcia w system elektroenergetyczny najwyższych 

napięć będą rozwijane i realizowane przez PSE. Żeby wzmocnić ten układ zasilania w części 

południowej, w ramach prac i spotkań z PSE i z  ENEA określono priorytety rozwoju tego systemu,  

a mianowicie budowę stacji Żagań, budowę stacji Zielona Góra. W konsekwencji Urząd Marszałkowski 

zwrócił się do PSE o uwzględnienie tej stacji Żagań w planach PSE. I ona została tam umieszczona  

i jest to niejako taki mały sukces tego procesu planowania energetycznego, że ta stacja Żagań ma być 

już w roku 2025 według aktualnego planu PSE realizowana. Co to oznacza? To oznacza, że rejon 

Zielonej Góry dzięki lepszym połączeniom z systemem krajowym ma szanse być uchroniony przed 

sytuacją taką, jaka miała miejsce blackoutu w roku poprzednim. Generalnie jeżeli chodzi o zapisy tego 

aktualizowanego dokumentu, który Państwu został przedłożony, takie tezy ogólne odnośnie jego 
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sformułowania, to takie przedstawione na tym tutaj slajdzie, a mianowicie utrzymujemy cel główny i cele 

strategiczne. Utrzymanie kompleksu energetycznego Gubin – Brody, ponieważ on cały czas może 

generować pozytywne energetyczne w systemach dla województwa konsekwencje, jeżeli przystąpimy 

do jego realizacji. Jeżeli chodzi o połączenia z systemem krajowym to w tej chwili mówimy, że głównie 

wzmocnienie układu zasilania południowej części województwa, w szczególności Zielonej Góry, rejonu 

Zielonej Góry, poprzez budowę stacji Żagań i stacji Zielona Góra. I to jest ten kierunek działań 

uniezależniony od budowy kompleksu energetycznego Gubin – Brody. Dalej rozwinięcie celu 

strategicznego – efektywne gospodarowanie energią poprzez rozwój elektromobilności i również 

przeciwdziałanie zjawisku smogu, tak istotnym w tej chwili w polityce, generalnie krajowej. Zresztą ten 

spadek zużycia energii, który głównie wynika z termomodernizacji, on jest efektem tych działań, które 

również w pewien sposób zmniejszają zużycie energii, zmniejszają emisję. I dalej dostosowanie  

do zmian uwarunkowań formalnych, aktualizacje, weryfikacje wskaźników monitoringu. Dalsze 

zdynamizowanie działań we współpracy z samorządami po to, żeby wykorzystać szansę jaką stwarza w 

tej chwili w latach 2015-2016 opracowanie przez samorządy planów gospodarki niskoemisyjnej. Całość 

dokumentu została w formie końcowej poddana strategicznej ocenie oddziaływania na środowisko  

i w ramach tej oceny uzyskała pozytywną opinię RDOŚ i Sanepidu, i w trakcie wyłożenia do publicznego 

wglądu nie wpłynęły istotne uwagi. Dziękuję. 

 

Informacja nt. analizy stanu realizacji Strategii Energetyki Województwa Lubuskiego wraz z prognozą 

rozwoju sektora energetycznego na terenie województwa lubuskiego do 2030 roku stanowi załącznik  

nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

proszę jeszcze o opinię Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Przewodniczącego Wacława 

Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji  Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Czy Państwo 

Radni mają  jakieś  pytania,  uwagi do tego dokumentu? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia 
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Analizy stanu realizacji Strategii Energetyki Województwa Lubuskiego wraz z prognozą rozwoju sektora 

energetycznego na terenie województwa lubuskiego do 2030 roku – druk nr 760/18 poddaje pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

24 głosy za, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/726/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

przyjęcia Analizy stanu realizacji Strategii Energetyki Województwa Lubuskiego wraz z prognozą 

rozwoju sektora energetycznego na terenie województwa lubuskiego do 2030 roku stanowi załącznik  

nr 37 do protokołu. 

 

Punkt 8. 

Sprawozdanie za 2017 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Sprawozdanie za 2017 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś pytania, uwagi do sprawozdania? Jeśli nie to stwierdzam, że Sejmik przyjął do wiadomości 

to sprawozdanie. 

 

Punkt 9. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014 -

2020” w 2017 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Jakub Piosik, widziałem, że był. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Panią Przewodniczącą Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014 -2020” 

w 2017 roku stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska:  

Komisja przyjęła sprawozdanie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo mają 

pytania, uwagi do sprawozdania? Jeśli nie ma to stwierdzam, że Sejmik sprawozdanie przyjął  

do wiadomości. 

 

Punkt 10. 

Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2017 i rekomendacje na 2018 rok dla województwa 

lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W zastępstwie jest 

reprezentant Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej. O przedstawienie opinii w tej sprawie proszę 

Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Panią Bożenę Krystynę Osińską.  
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Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2017 i rekomendacje na 2018 rok dla województwa 

lubuskiego stanowią załącznik nr 42 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska:  

Komisja pozytywnie zaopiniowała ocenę zasobów pomocy społecznej za rok 2017 i przyjęła 

rekomendacje na rok 2018. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy do informacji Państwo Radni mają jakieś pytania? Pani Radna Barbara Kucharska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja mam jedno pytanie. Niestety byłam 

chora i nie uczestniczyłam też w komisji, ale chciałabym zapytać, proszę otworzyć tą ocenę  

na stronie 28. Mam tam pytanie z zakresu wydawanych środków. Koszt prowadzonych jednostek  

w 2017, myślę, że to chodzi o domy pomocy społecznej, bo nie wiem o jakie jednostki. I proszę  

mi ewentualnie jeszcze przybliżyć co to znaczy skrót „OZPS”, bo nie znam takiego sprawozdania  

i że koszt utrzymania jednostek w 2017 wyniósł 11 mln a rok wcześniej 104 mln.  Więc skąd się wzięła 

taka różnica w utrzymaniu kosztu jednostek? Nie wiem o jakie jednostki tu chodzi, podejrzewam,  

że o domy pomocy dlatego, że jest związany tematycznie. To jest moje pierwsze pytanie. I drugie,  

że funkcjonują również inne domy pomocy społecznej, które nie są zawarte w rejestrach Wojewody 

Lubuskiego. Ja tu chciałam wyjaśnić, absolutnie nie mogą domy pomocy społecznej funkcjonować 

bez zarejestrowania u Wojewody. To mogą być prywatne ośrodki pomocy albo prowadzone przez 

jakieś stowarzyszenia, ale one nie mogą się nazywać domy pomocy społecznej. To mogą być domy 

opieki. I proszę Państwa, nie można tego mylić, dlatego, że domy pomocy społecznej są domami 

samorządowymi i taki zapis uderza w te domy. Bo samorząd ma domy prowadzone i rejestrowane   

u Wojewody, inaczej nie mogłyby w ogóle funkcjonować. Także tutaj z tym zdaniem absolutnie się nie 

zgadzam. I właśnie te koszty w prowadzeniu i utrzymaniu jednostek, skąd taka różnica kwotowa  

w przeciągu jednego roku? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Odpowie na to Pani 

Renata Mach – Zastępca Dyrektora ROPS. Bardzo proszę. 
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Zastępca Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Renata Mach: Dzień dobry, 

witam Państwa, witam Pana Przewodniczącego, Zarząd, Państwa Radnych. Więc tak, jeżeli chodzi  

o sprawozdanie OZPS, to jest ta Ocena Zasobów Pomocy Społecznej, gdzie gminy i powiaty w takim 

specjalnym systemie aplikacji sprawozdają się. I niestety właśnie te kwoty, w ogóle to sprawozdanie 

różni się bardzo od tego składanego do Wojewody. Dlatego teraz nad tym ministerstwo pracuje, żeby 

to po prostu ujednolicić, żeby gminy i powiaty dobrze rozumiały, bo to niestety interpretacja tego jest 

bardzo różna i stąd niestety takie nieścisłości powstają. My jakby spisujemy, bierzemy to co możemy 

od Wojewody, ale Wojewoda jakby nie przekazał nam tych informacji o koszcie utrzymania, tylko  

o tym ile miesięczny koszt. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Jeżeli chodzi o miesięczny koszt 

utrzymania mieszkańca, no mogłabym się zgodzić, bo na pewno wzrosło o 200 -300 zł na osobę. Ale 

z tym się zgadzam, średni miesięczny koszt. Co to za koszty utrzymania jednostek, kto je ponosi? 

Starosta, Wojewoda, Samorząd? 

 

 Zastępca Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Renata Mach: Takie dane 

wykazały nam Powiatowe Centra Pomocy Rodzinie, a niestety nie ma jakby rozróżnionych kosztów 

skąd te pieniądze.     

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: To znaczy, ja  przepraszam, nie chciałaby się 

tutaj wymądrzać, ale wiem z czego to wynika. Bo mamy tak zwane dwa systemy finansowania domów 

przez wojewodę dla mieszkańców na starych zasadach. I ten koszt zmniejsza się co roku, ale nie tak 

drastycznie. Bo to są osoby skierowane przed 2004 rokiem i one są jeszcze dotowane z budżetu 

państwa, ich koszt utrzymania. I to  są tylko cząstkowe finansowania, bo domy pomocy właśnie tak jak 

mają ten koszt miesięczny dajmy na to 3300, mnożymy to przez ilość mieszkańców, ilość mieszkańców 

jest niezmienna, stała i to jest koszt utrzymania tej jednostki. Tak? A skąd to się bierze, to nie wiem. 

Dziękuję bardzo. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Renata Mach: Dziękuję. A jeżeli 

chodzi o te inne domy pomocy społecznej, o których Pani Radna mówiła, to faktycznie na stronach 

LUW-u jest jakby takie też zdanie o tych innych domach pomocy, chyba w ramach takiego jakby 

ostrzeżenia mieszkańców, że mogą się tak nazywać, ale domami nie są. No to prawda. 
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Właśnie ja już miałam nawet dochodzenie 

prokuratorskie, że są jakieś tak zwane dzikie domy opieki. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Renata Mach: Bo funkcjonują,  jest 

parę takich. 

 

 Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Właśnie proszę nie używać domy pomocy 

społecznej, bo to są tylko samorządowe domy. Taka uwaga. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, to  sugeruję, 

abyśmy  z tego sprawozdania to usunęli, bo to jest oczywista wada, z którą się zresztą Pani zgadza. 

Zatem po wymianie tych zdań, rozumiem, że Sejmik do wiadomości informację i rekomendację na rok 

2017 przyjął. Dziękuję bardzo. 

 

Punkt 10a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa 

Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub 

roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze 

województwa lubuskiego – druk nr 761/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Pan Dyrektor Łukasz Porycki z Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe 

w tej sprawie? Nie ma. O przedstawieni opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 



72 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.         

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, to projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 761/18 poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosy za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął.  

 

Uchwała Nr XLVI/727/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych  

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Punkt 10b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski – druk 

nr 762/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe w tej 
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sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.         

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają coś przeciw udzieleniu pomocy Gorzowowi? Nikt. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski – druk nr 762/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/728/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 
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Punkt 10c.  

Podjęcie uchwały w sprawie połączenia Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień 

i Współuzależnienia w Zielonej Górze z Wojewódzkim Szpitalem Specjalistycznym dla 

Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnym Publicznym Zakładem Opieki Zdrowotnej  

w Ciborzu – druk nr 763/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Szanowni Państwo, w zasadzie chciałem 

rozpocząć od tego, aby zapytać jaki dzień dzisiaj jest, ale byście powiedzieli Urodziny Prezesa.  

Mi bardziej chodził, że jest 18 czerwca, czyli 8 dni do 26 czerwca, tj. Międzynarodowy Dzień Osób 

Uzależnionych. I w takim prezencie dla tych osób uzależnionych dzisiaj mamy głosować nad 

likwidacją tego ośrodka. To nie jest żadne połączenie, to jest likwidacja. Już przy okazji, Szanowni 

Państwo, dyskusji w punkcie zapytania, interpelacje powiedziałem, że bardzo mi się nie podoba ten 

pomysł wniesienia do porządku obrad, na wniosek Zarządu, tego punktu, bo to znaczy, że sprawa 

jest robiona na kolanie, aby szybko, aby do przodu, itd. Nie podoba mi się także, że próbuje się ukryć 

przed opinią publiczną prawdziwą intencję likwidacji tego ośrodka, to znaczy atrakcyjny budynek, 

kamienica przylepiona do szpitala wojewódzkiego. I pamiętacie Państwo, powiedziałem także, że nie 

bardzo rozumiem strategię Zarządu Województwa Lubuskiego, który permanentnie pewne priorytety 

dogina do wydziału lekarskiego. Przecież parę lat temu mówiono, że wszystko jest zapięte na ostatni 

guzik itd., a mógłbym z przekąsem powiedzieć, że być może kiedyś wydział lekarski zechce przejąć 

budynki na przykład Urzędu Marszałkowskiego, dlaczego nie. Szanowni Państwo, to jest bardzo zła 

decyzja, to jest krzywdząca decyzja dla mieszkańców Zielonej Góry, czy południowej części 

województwa lubuskiego, ale także dla pracowników tej instytucji. Dodatkowo we wszelkiego rodza ju 

dokumentach, które się tworzy po prostu się kłamie i opinię publiczną. Napiszcie Państwo szczerze, 

chodzi o przejęcie budynku koniec i kropka. Ale pisanie o tym, że nastąpi poprawa warunków pracy, 

poprawa dostępności do świadczeń itd. Kiedy z 600 m kamienicy ci ludzie mają przejść  

do pomieszczeń rzędu 70m² to nikt nie powie, że nastąpi poprawa. To tylko można po prostu 

populistycznie ściemniać nas w jakiś sposób, ale także opinię publiczną. W czasach,  w których 
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żyjemy, nie tylko pedagodzy, nauczyciele czynni, ale myślę, że wszyscy zgodzą się z taką tezą,  

że żyjemy w czasach, w których tych uzależnień jest coraz więcej i obserwujemy także coraz  

to pojawiające się nowe formy uzależnień. Mamy jakieś uzależnienia od gier komputerowych, 

dopalacze tak obecne w mediach. Pani Marszałek jest chyba w przededniu powołania pełnomocnika 

w urzędzie, bo ostatni pełnomocnik, co prawda tam on miał zakres kompetencji chyba tylko do kwestii 

uzależnienia od alkoholu, Pan Sławek Kulczycki zdaje się, znaczy się on odszedł i nie wiem czy 

funkcjonuje dzisiaj pełnomocnik w Urzędzie Marszałkowskim czy  nie. W każdym bądź razie jesteśmy 

jakby przed podjęciem takiej decyzji, czyli dostrzegamy wagę tego problemu.  Miasto Zielona Góra, 

ostatnio radni miejscy wyrazili zgodę na budowę i funkcjonowanie kasyna w Zielonej Górze, które 

także wyzwala często takie postawy związane z uzależnieniem. Ten ośrodek w ubiegłym roku 

obsłużył 1200 pacjentów i udzielił przeszło 8000 porad, zarówno w poradni, jak i , zdaje się to się 

nazywa Oddział dziennego pobytu, czy coś w tym rodzaju. Zatrudnia zaledwie 18 osób, jego budżet 

to około 1 mln zł i nie mamy w tym względzie żadnych problemów jakiś związanymi z deficytem , itd. 

Szkoda też, nie tylko pretensja jakaś, czy uwaga do Pani Marszałek, że nikt z Zarządu nie znalazł 

czasu, żeby spotkać się z tymi ludźmi, że tylko tam forpocztą jest Pan dyrektor biedny, który musi 

wysłuchiwać tych różnych uwag Państwa. Bo może byście mieli okazję, na pewno mielibyście okazję 

spotkać z bardzo kompetentną kadrą i porozmawiać o istotnych problemach tego ośrodka. Szanowni 

Państwo, my mamy także wątpliwość, czy uchwała, którą zapewne dzisiaj przegłosujecie, czy jest  

w zgodzie z prawem wyższego rzędu, konkretnie z Ustawą o wychowaniu w trzeźwości  

i przeciwdziałaniu alkoholizmowi z 26 października 1982 roku, oczywiście wielokrotnie nowelizowana 

oraz z odpowiednimi rozporządzeniami, które na swój sposób obligatoryjnie wyznaczały konieczność 

tworzenia wojewódzkich ośrodków terapii uzależnień. Szkoda także, że w dokumentach, które  

od Państwa otrzymaliśmy wszyscy, nie ma informacji, że negatywne stanowisko, wątpiące jakby  

w ten miraż, że nic się nie zmieni, podjęła Państwowa Agencja Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych. Ona podjęła takie negatywne stanowisko. Chcę także Państwu powiedzieć,  

że będziemy jedynym zdaje się województwem w kraju, w którym przestanie istnieć taki 

wyspecjalizowany Wojewódzki Ośrodek Terapii Uzależnień. Jego kompetencje będą porozrzucane,  

ja to rozumiem. I chcę Państwu powiedzieć, że w Toruniu istnieje nawet formuła oddzielnego szpitala 

o takiej właśnie nazwie. Dlatego chciałbym Państwu powiedzieć, że jako Klub Radnych Prawa  

i Sprawiedliwości, po pierwsze prosimy o refleksje, bo to wszystko za szybko się dzieje, przecież nie 

musimy tego dzisiaj robić tak szybko. Ten wydział lekarski naprawdę za chwilę będzie wszystkim stał 

kością w gardle. A po drugie, oczywiście, że Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości, prosząc 

Państwa o refleksję jednocześnie będzie głosował przeciwko tej uchwale. Dziękuję ślicznie.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek chce się na ten temat wypowiedzieć. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, my procedujemy nad 

tą uchwałą już od kilku miesięcy. Zbieraliśmy wszystkie informacje i zgodnie z ustawą projekt 

uchwały, który Zarząd podjął ponad miesiąc temu, około 2 miesięcy temu, ten projekt był skierowany 

do konsultacji do wszystkich instytucji, które opiniują. Zebraliśmy te opinie za wyjątkiem tej 

zacytowanej przez Pana negatywnej, albo brak odpowiedzi, albo pozytywne opinie związków 

zawodowych, które możemy Państwu przedstawić. Więc tak, po pierwsze, nie likwidujemy tej 

jednostki, uchwała jednoznacznie mówi o połączeniu jednostek. Ponieważ tworzymy Cen trum 

Psychiatrii, zgodnie ze zmianą w ustawie my możemy powołać w regionie takie trzy centra zdrowia 

psychicznego i chcemy to zrobić ponieważ będą one lepiej finansowane. A wiemy, że procedury 

medyczne w zakresie szpitali psychiatrycznych są bardzo źle opłacane i bardzo trudno jest 

bilansować te jednostki. My cały czas bardzo mocno z budżetu wspieramy działalność tych jednostek 

przede wszystkim w zakresie poprawy infrastruktury, poprawy dostępności, warunków hospitalizacji, 

bo inaczej sobie nie poradzą. I tak wynagrodzenia są tam bardzo niskie, dlatego wciąż borykamy się  

z brakiem specjalistów w tym zakresie. Czyli nie likwidujemy a łączymy. Żadna z tych jednostek 

samodzielnie nie może stworzyć Centrum Psychiatrii, dlatego wywołujemy uchwałę o połączeniu,  

bo wtedy mamy gwarancję 100%, że spełniamy wszystkie standardy wskazane w ustawie i powstanie 

to Centrum Psychiatrii, które będzie kompleksowo świadczyć te usługi w zakresie leczenia 

stacjonarnego i ambulatoryjnego. Nikt nie straci pracy, zarówno terapia jak i cały zakres działalności 

będzie nadal prowadzony. Szpital Psychiatryczny w Ciborzu dysponuje pomieszczeniami w Zielonej 

Górze i to właśnie te pomieszczenia będą wykorzystane do prowadzenia nadal tej działalności. 

Wiemy, że powstał Szpital Uniwersytecki, szpital kliniczny. Chcemy żeby w granicach 

administracyjnych rozwijał się szpital, a nie jeszcze inne działalności i ta ustawa daje nam taką 

możliwość. Nieprawdą jest też teza, że budynek będzie przekazany pod działalność kierunku 

lekarskiego, ponieważ ten budynek wróci do szpitala po prostu. Będzie wykorzystany przez szpital.  

Z tego co wiem w planach szpitala jest przeniesienie administracji do tego budynku, bo brakuje 

powierzchni do leczenia pacjentów. I w budynku głównym, w tym miejscu gdzie jest adm inistracja, 

będą po prostu sale chorych, bo brakuje tej powierzchni, brakuje również powierzchni na innych 

oddziałach. My będziemy budować Centrum Matki i Dziecka, ale też widzimy możliwość rozwoju  

w granicach administracyjnych szpitala. Tam jest też przestrzeń pomiędzy właśnie tym budynkiem 

WOTUW a laryngologią, gdzie też w koncepcji rozwoju szpitala zakłada się jego rozbudowę o taką 
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plombę. Nie chcę w tej chwili mówić o wielkich planach rozwojowych, te najbliższe to budowa 

Centrum Matki i Dziecka. Budynek administracyjny jest do wyburzenia, który mieści się w jakimś 

baraku, ale również jest konieczna termomodernizacja części tych obiektów, do których Centrum 

Matki Dziecka będzie dobudowywane i te plomby, które też mogą się pojawić. Właśnie podczas misji 

gospodarczych przekonałam się, że to będzie dobra decyzja o takiej lokalizacji, zarówno Centrum 

Matki i Dziecka, jak i w ogóle pozostawienie Szpitala Uniwersyteckiego w centrum miasta. Podobnie 

jest w Paryżu, zwiedzaliśmy tam nowe Centrum Matki i Dziecka, które jest dobudowane do starych 

budynków. W starych budynkach zrewitalizowanych znajduje się administracja, podobnie jak tutaj 

właśnie dziekanat jest w starej części, która miała być wyburzona i tak samo ten WOTUW, ten 

budynek po tym WOTUW-ie   jest niezbędny do rozwoju Szpitala Uniwersyteckiego. Szpital kliniczny 

oczywiście ma nowe funkcje, funkcje związane z badaniami, ale też z zajęciami praktycznymi 

studentów, z nauką. Jest potrzeba oczywiście dla kierunku lekarskiego też stworzenia takich 

warunków, ale na pewno w tym budynku, bo dotarły do mnie takie głosy, że ma być Centrum 

Kształcenia Symultanicznego. Właśnie w tej chwili rozmawiam z Rektorem, jest u mnie w gabinecie  

i jest inny pomysł na to Centrum Kształcenia Symultanicznego. Natomiast tutaj tylko i wyłącznie 

chodzi o powołanie Centrum Leczenia Psychiatrycznego, nie naruszając działalności tej jednostki ani 

o milimetr. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli można, 

przepraszam Pana Radnego Kościka, bo ja też chciałbym zabrać głos w tej sprawie. Zresztą  

na poprzedniej sesji zgłaszałem interpelację w tej sprawie. Jako sąsiad szpitala, który mieszka i żyje 

naprzeciwko tego szpitala, trudno bym nie zauważał niebywałych zmian pozytywnych, jakie zachodzą 

na jego terenie. I też widzę gołym okiem potrzeby, o których Pani Marszałek tutaj słusznie 

powiedziała. Aczkolwiek chciałem poczynić dwie uwagi. Pogląd o tym, że w szpitalu nie powinno być 

towarzyszących jednostek jest nie do końca słuszną tezą. Z racji swojego niemieckiego zacięcia 

wiem, że już w szpitalu w Guben, przy szpitalu funkcjonuje i przedszkole, i Diakonia, czyli nasz 

Caritas rozwija swoją działalność i inne działalności tzw. troski o człowieka towarzyszą temu. Wydaje 

mi się, że umniejszanie zawsze powinno podlegać jakiemuś namysłowi. Do mnie też zwrócili się 

pracownicy i ci, którzy korzystają. Problem uzależnień, jest problemem, który narasta i jesteśmy 

bezradni niestety. I wspólnym głosem, chociaż obawiają się mówić publicznie o tym, byli dzisiaj tutaj  

i chcieli zabrać głos, ale obawiają się. Jak się ludzie nas boją, przypominam, że my też boimy się tej 

władzy z Warszawy, byśmy nie stosowali podobnych tutaj metod. Mnie się wydaje Pani Marszałek,  

że jednak nie do końca przeprowadzono rozmowy z tymi, którzy są bezpośrednio zainteresowani,  
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ci którzy korzystają i ci którzy w tym ośrodku pracują. I chyba najgorszą rzeczą jest  to, że oni nie 

wiedzą jaki jest ich los i raczej podzielają pogląd bardziej wyrażony tutaj, być może przejaskrawiony 

przez Pana Kościka, że to jest formalna likwidacja w największym mieście tego województwa. Ja też, 

choć jestem tym zainteresowany, to tak to odbieram, że to będzie likwidacja tego miejsca w tym 

mieście. I też nie do końca mnie przekonują argumenty o tym pośpiechu, że to t rzeba tak szybko 

zrobić. Bo jeżeli Uniwersytet nie ma tego miejsca a słyszymy, że z każdym rokiem o kilka tysięcy 

zmniejsza się liczba studentów to za chwilę będziemy mieli problem co zrobić z obiektami 

Uniwersytetu Zielonogórskiego. I myślę Pani Marszałek, że w tej decyzji jest ta właśnie obawa. I mam 

tu pewnego rodzaju pretensje do Pana Dyrektora Wróblewskiego, że tej dyskusji z bezpośrednio 

zainteresowanymi, z pacjentami, z rodzinami tych pacjentów korzystających chyba nie 

przeprowadzono, by powiedzieć o tym, że w innym miejscu będą mieli pewność, że te świadczenia,  

te usługi, które dotychczas były prowadzone, będą nie tylko robione nadal, ale jeszcze na wyższym 

poziomie. Oni tej gwarancji nie mają. I stąd też Pani Marszałek nasze obawy, które w żadnej m ierze 

nie negują rozwoju ani Szpitala Uniwersyteckiego, ani też kierunku medycznego. Całym sercem 

jestem za tym, ale wydaje się, że tę problematykę można tak rozumieć jako przedwczesne  

i skutkujące, czy też powodujące jakieś obawy przekształcenie. Dziękuję. Pan Radny Zbigniew 

Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek dziękując za odpowiedź. 

Szanowni państwo, nie ma takiej fizycznej możliwości, żebyśmy 8 tys. porad indywidualnych, które 

udzielono w tym wojewódzkim ośrodku oraz przeszło 1100 pacjentów zagospodarowali na ulicy 

Wazów i na ulicy Chopina. Ja przypomnę, że jeszcze parę lat temu w szpitalu istniał oddział detoksu, 

został on zlikwidowany i nie ma dzisiaj. Została tak naprawdę wyspecjalizowana jedyna jednostka . 

Skończy się to tym, że pewnym odłogiem zostawimy interesy i potrzeby zdrowotne w tym zakresie 

mieszkańców południa województwa. A może będą oni przymuszeni do tego, żeby korzystać  

np. w Ciborzu wyjeżdżając z Zielonej Góry. Więc myślę, że ta diagnoza tak nie do końca  była 

rzetelnie zrobiona. Dodatkowo, Pani Marszałek administracja, budynki administracji szpitala istnieją 

od 20 czy 30 lat, ja tam nie słyszałem, żeby jakiś katharsis, czy trzęsienie ziemi, czy coś było, że oni 

się  już muszą przenosić. Jeszcze raz zwracam się z prośbą po prostu o refleksję w tym zakresie  

i może o odłożenie i lepsze zbilansowanie, rozważenie tej propozycji. Administracja też się nie 

przeniesie tam ani za tydzień, ani za miesiąc więc może to nie jest potrzebne dzisiaj, nie jest 

potrzebna decyzja łączenia – zdaniem Państwa, ja mówię o likwidacji. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. Czy 

są jeszcze jakieś zgłoszenia? Pani Radna Anna Synowiec a potem Pani Marszałek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja powiem krótko. Jestem radną, która jest 

członkinią Komisji Zdrowia. My akurat omawialiśmy bardzo szczegółowo projekt tej uchwały  

i uzasadnienie tej uchwały, które jest na kilku stronach, i które jest naprawdę omawia wszystkie 

szczegóły połączenia i zagrożenia, bądź ewentualnie kwestie nawet odpowiedzialności  

za zobowiązania,  los właśnie pracowników i to mnie przekonuje, że ja zagłosuję dzisiaj za przyjęciem 

tej uchwały. I moja taka dygresja, że odkąd jestem radną w Sejmiku Lubuskim, ja jeszcze nie 

usłyszałam nigdy od Radnego Kościka, żeby popierał jakiekolwiek przekształcenie, jakiekolwiek zmiany 

związane ze służbą zdrowia. I mam nadzieję, że i tym razem Radny się myli, tak jak było to na przykład 

z LORO w Świebodzinie, które ma teraz bardzo dobre wyniki ekonomiczne. Ja myślę, że stan zdrowia 

naszych mieszkańców nie jest zagrożony, że Zarząd dobrze dba oto, żeby właśnie przekształcać 

jednostki.         I dlatego jestem za podjęciem akurat tej uchwały. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tu wystąpię jako 

adwokat Radnego Kościka, bo Klub PiS-u, w tym i Radny Kościk,  głosowali za przekształceniem 

szpitala w szpital kliniczny. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ale była krytyka jeśli chodzi o Świebodzin. Panie 

Przewodniczący, ja dziękuję za ten komentarz, ale prosiłabym, aby Pan Przewodniczący nie 

komentował wypowiedzi radnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Ja nie komentuję, tylko 

pamiętam zachowania. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ale ja bym miała taką propozycję, żeby wszyscy 

radni byli uczciwi, czy nam właśnie odpowiada, że często Pan Przewodniczący wtrąca dygresje.  

Bo ja wiem, że Państwu to nie odpowiada, więc bądźmy uczciwi i powiedzmy to wprost. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo. 

Tu chodziło tylko o przytoczenie faktów, bo w końcu przewodniczę temu Sejmikowi. Pani Marszałek 

Polak. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, może w szczegółach 

poproszę Pana Dyrektora Wróblewskiego, ponieważ osobiście rozmawiał i spotykał się wielokrotnie  

z dyrekcją jednej i drugiej jednostki. I jeżeli chodzi o warunki, które mamy, które po połączeniu będą  

w metrach kwadratowych, żeby również powiedzieć, bo to również poradnie na Zamenhofa.  

Ja osobiście też będę się starała, żeby jak najlepsze warunki lokalowe zapewnić pod szyldem nowej 

jednostki. Bo szyld nowej jednostki Centrum Leczenia Psychiatrycznego na oznaczać, nie tylko  

z nazwy, ale naprawdę coś więcej. Bo wtedy my chcemy poprawiać te warunki i tak jak właśnie Pani 

Radna Synowiec zauważyła i po owocach naszej pracy chyba widać, że cały czas do tego zmierzamy. 

Ja nie chcę pogorszyć dostępu do leczenia dla osób uzależnionych, a wręcz przeciwnie. Chcę  

im zapewnić, przy takim braku lekarzy specjalistów, którzy sobie są pożyczani z jednostki do jednostki, 

żeby im zapewnić na jak najwyższym poziomie specjalistyczną opiekę i taką komplementarną. Bo będą 

mogli mieć leczenie stacjonarne. My mamy trzy takie szpitale, jeden w Obrzycach, leczymy 

uzależnienia, w Ciborzu leczymy uzależnienia i WOTUW leczy uzależnienia, więc to są trzy jednostki. 

Jak widać te nasze działania zmierzające do poprawy dostępności i warunków dobrze wpływają i nie 

tylko na wyniki finansowe, ale również na standardy jakie są w naszych jednostkach. Ja nie zapomnę 

tego nigdy, naprawdę mnie to strasznie dużo zdrowia kosztuję i moich pracowników, ten opór zawsze. 

Zaczęło się od Torzymia, potężne strajki związków zawodowych, przeciąganie w czasie. To niczemu nie 

służyło tylko rosły odsetki na kontach. To samo w Obrzycach, gdzie zostałam zgłoszona do prokuratora, 

że działam na szkodę szpitala. I szkoda właśnie, że się wtedy zatrzymaliśmy, bo byłby szpital oddłużony 

tak samo jak w Gorzowie. Ale to wniosek pracowników i taka trochę nasza uległość radnych, bo się 

wsłuchiwaliśmy w głosy doprowadziła do tego, że Obrzyce mają największe zadłużenie i co chwilę brak 

płynności finansowej. A jednak trzeba takie decyzje podejmować, bo one bardzo dobrze wpływają nie 

tylko na finanse. Pracownicy otrzymali też uchwałę z takim wnikliwym uzasadnieniem, nikt nie straci 

pracy a zakres działalności będzie jeszcze szerszy, bo to będzie Centrum Leczenia Psychiatrycznego. 

Natomiast co do metrów kwadratowych i tych rozmów jakie się toczyły, opinie również związków 

zawodowych też jeszcze proszę przypomnieć. Pan Dyrektor ma przy sobie te opinie, bo jest tylko jedna 

negatywna. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę Pan Dyrektor 

Tomasz Wróblewski. 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Dziękuję bardzo. Pani Marszałek, 

Panie Przewodniczący. Jeśli chodzi o przykład, który Pan Kościk podał WOTUW w Toruniu to jest jeden 
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z nielicznych, ponieważ w większości województw, te wojewódzkie ośrodki terapii uzależnień  

i współuzależnienia funkcjonują właśnie w strukturach większych szpitali. Takich szpitali typu szpital  

w Ciborzu. Jeśli chodzi o metraż, owszem kamienica przy szpitalu ma 600 metrów, ale gdy policzymy 

piwnicę, poddasze. Natomiast jeśli chodzi o te pomieszczenia, w których odbywa się działalność 

lecznicza to jest 296 metrów dokładnie. Natomiast na Zamenhofa szpital w Ciborzu dysponuje stoma 

metrami i na ulicy Chopina 151 metrów. Więc owszem jest mniejsza powierzchnia, ale jedynie  

o 40 metrów. Tak jak Pani Marszałek wspomniała, uchwałę procedujemy już od dobrych kilku miesięcy. 

Zgodnie z ustawą o związkach zawodowych skierowaliśmy do trzech ogólnopolskich związków 

zawodowych. Otrzymaliśmy tylko jedną odpowiedź od forum związków zawodowych i ta opinia jest 

pozytywna. Skierowaliśmy także do rad społecznych naszą uchwałę, obie rady również pozytywną 

opinię wystawiły, a także do związków organizacji zawodowych działających przy jednostkach,  

w WOTUW-ie nie ma takich związków zawodowych, ale są przy szpitalu w Ciborzu i dwa spośród 

czterech związków zaopiniowały uchwałę pozytywnie. Natomiast miałem na myśli ustawę  

o organizacjach pozarządowych i tutaj też przeprowadzone zostały konsultacje i nie wpłynęła żadna 

negatywna opinia dotycząca przedmiotowej uchwały. Dziekuję 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, jeszcze Pan Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk:  No wie Pan, ja nie będę o statystyce rozmawiał, 

ale szybciutko sobie wygooglowałem WOTUW-y. Wychodzi na to, że w Krakowie działa jako jednostka 

niezależna, podobnie w Wielkopolsce. Nie wiem na jakiej podstawie Pan twierdzi, że nasze 

przewidywane rozwiązania są dominujące w skali kraju. 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Bo robiliśmy takie rozeznania przed 

podjęciem prac. 

 

Opinia Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych (pozytywna) stanowi załącznik nr 53  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Szanowni Państwo, 

po tej debacie, po tych wyjaśnieniach dziękuję bardzo, mamy tutaj względną jasność. Przystępujemy 

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie połączenia Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień 
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i Współuzależnienia w Zielonej Górze z Wojewódzkim Szpitalem Specjalistycznym dla Nerwowo 

i Psychicznie Chorych Samodzielnym Publicznym Zakładem Opieki Zdrowotnej w Ciborzu – druk  

nr 763/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?” . 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

16 głosów za, 8 głosów przeciwnych, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/729/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

połączenia Wojewódzkiego Ośrodka Terapii Uzależnień i Współuzależnienia w Zielonej Górze z Wojewódzkim 

Szpitalem Specjalistycznym dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnym Publicznym Zakładem Opieki 

Zdrowotnej w Ciborzu stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Punkt 10d. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo  

i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu – druk nr 765/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są  wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Wiceprzewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała uchwałę pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo.  

Czy są jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie ma, projekt uchwały w sprawie zmiany statutu Samodzielnego 

Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu – druk nr 765/18 poddaję 
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pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/730/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

zmiany statutu Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych  

w Międzyrzeczu stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie 

festiwalu filmowego pn. „47. Lubuskie Lato Filmowe – Łagów 2018” – druk nr 741/18. 

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Joanna Malon – Dyrektor Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Mie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała projekt uchwały 

pozytywnie. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy tutaj ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „47. Lubuskie Lato 

Filmowe – Łagów 2018” – druk nr 741/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Była tutaj prośba, by komisja została zaproszona, podjąłem takie próby , by Państwo mieli takie 

zaproszenie, ale jeśli otrzymacie to proszę z nich skorzystać. Bo już mieliśmy jeden taki rok, gdzie  

ja o to walczyłem i nikt z radnych nie pojechał. 

 

Uchwała Nr XLVI/731/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „47. Lubuskie 

Lato Filmowe – Łagów 2018” stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa lubuskiego,  

z wyłączeniem miasta Zielona Góra oraz miasta Gorzów Wlkp., ograniczeń w zakresie 

eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – druk nr 742/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Pan Artur Malec – Dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie?  

Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji  

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są jakieś uwagi Państwa Radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze 

województwa lubuskiego, z wyłączeniem miasta Zielona Góra oraz miasta Gorzów Wlkp., ograniczeń  

w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – druk nr 742/18 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. Dziękuję bardzo.  

25 głosów oddano. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała Nr XLVI/732/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

wprowadzenia na obszarze województwa lubuskiego, z wyłączeniem miasta Zielona Góra oraz miasta 

Gorzów Wlkp., ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw stanowi 

załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze miasta Zielona Góra ograniczeń  

w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – druk nr 743/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Artur Malec jest 

obecny na sali. Wystąpienia klubowe są? Nie ma. Zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska przez Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi? 

Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze miasta Zielona Góra ograniczeń 

w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – druk nr 743/18 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/733/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

wprowadzenia na obszarze miasta Zielona Góra ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji, w których 

następuje spalanie paliw stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Punkt 14.  

Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze miasta Gorzów Wielkopolski 

ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – druk  

nr 744/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Artur Malec – Dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Zbigniewa 

Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś Państwa 

Radnych pytania, uwagi? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze miasta 

Gorzów Wielkopolski ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw – 

druk nr 744/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. Bardzo dziękuję Państwu. 

 

Uchwała Nr XLVI/734/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

wprowadzenia na obszarze miasta Gorzów Wielkopolski ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji,  

w których następuje spalanie paliw stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk nr 745/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tam jest autopoprawka, 

w uzasadnieniu do tej uchwały. Czy Pani chciała coś jeszcze dodać, Pani Skarbnik? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Skarbnik Województwa lubuskiego Józefa Chalecka: Autopoprawka dotyczy uzasadnienia w dziale 851 

– Ochrona Zdrowia, przy kwocie 27,283 proszę o skreślenie wyrazów: „po uzyskani pozytywnej opinii Komisji 

Budżetu i Finansów Sejmiku Województwa Lubuskiego”. Proszę o wykreślenie tych wyrazów. Czyli to jest  

w uzasadnieniu, uchwała jest dobra. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Komisja też  

to opiniowała. Dobrze, dziękuję bardzo. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka.  
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały w wersji drugiej. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 745/18, wersja 2 poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/735/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 73  

do protokołu. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 746/18, wersja 2.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Skarbnik Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały, wersja druga. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 746/18, 

wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 6 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/736/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 

stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem Rady 

Ministrów projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa 

Lubuskiego – druk nr 764/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę o zabranie 

głosu Panią Annę Synowiec – Przewodniczącą doraźnej Komisji Statutowej. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Anna Synowiec: Ja bardzo krótko, z uwagi na to, że  

w systemie radni otrzymali zarówno projekt uchwały, jak i projekt zmian proponowanych do Statutu. 

To jest właśnie efekt pracy Komisji Statutowej. Ja z tego miejsca chciałam podziękować członkom 

komisji, szczególnie Pani Annie Chinalskiej, jak i Panu Tadeuszowi Ardelli za owocną pracę. Również 

Biuro Sejmiku bardzo nas wspierało, jak również Pan Mecenas Kaliciak, jak i Pani Mecenas Pracel. 

Także proszę o poddanie pod głosowanie tej chwały. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: A ja pragnę 

podziękować Komisji Statutowej za tak trudną, szybką i skuteczną pracę, dzięki czemu nową kadencję 
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rozpoczniemy z nowym Statutem spełniającym wymogi prawa. Czy Państwo macie jakieś pytania do tej 

uchwały? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem 

Rady Ministrów projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa 

Lubuskiego – druk nr 764/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę       

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski     

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/737/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem Rady Ministrów projektu uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Punkt 16b. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie podjęcia działań minimalizujących 

skutki suszy w województwie lubuskim w uprawach rolnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Zbigniew Jan Kołodziej – Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, który  

ma jeszcze jakąś autopoprawkę, którą chciał zgłosić. Bardzo proszę. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję Panie 

Przewodniczący. Akurat przed chwilą obradowaliśmy jako komisja w sprawie stanowiska, które każdy  

z Państwa Radnych otrzymał. Ale w międzyczasie  jeszcze nasunęła się sugestia, abyśmy dołożyli    

punkt 6 dotyczący §1, który by brzmiał, jeśli chodzi o uznanie za zasadne odseparowanie produkcji 

zwierzęcej od produkcji roślinnej przy ustalaniu wysokości strat w gospodarstwie rolnym. Tu chodzi o to, 

że obecnie jest tak, jeżeli  ktoś ma inwentarz to też liczony jest dochód i praktycznie mając bardzo duże 

starty w gospodarce, jeśli chodzi o produkcję roślinną, przy produkcji zwierzęcej jest to anulowane i tego 

wsparcia może nie otrzymać. Ten zapis powoduje to, nie wiem czy w ogóle przejdzie w ministerstwie, 
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bo to ministerstwo dalszą kontynuację tego naszego stanowiska by realizował, ale już jakiś czas temu 

była o tym mowa, aby to odseparować. Osobno produkcja zwierzęca, osobno produkcja roślinna  

i chciałbym ten podpunkt nr 6 dodać do tego stanowiska i proszę o przyjęcie. Dziękuję. 

 

Opinia komisji (pozytywna) stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Wiemy, że część województwa jest bardzo istotnie dotknięta tą suszą, podobną w poprzedniej kadencji. 

Też podejmowaliśmy uchwałę, czy w stosunku do poprzedniego Rządu, prawie identyczną.  

Czy są do tego jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie ma, projekt stanowiska Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie podjęcia działań minimalizujących skutki suszy w województwie lubuskim  

w uprawach rolnych, wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik stanowisko przyjął. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie podjęcia działań 

minimalizujących skutki suszy w województwie lubuskim w uprawach rolnych stanowi załącznik nr 81  

do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Rafałowi Andrzejowi Dołędze „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 749/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy do projektu ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Nie. Zatem projekt 

uchwały w sprawie nadania Rafałowi Andrzejowi Dołędze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 749/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  
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za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

17 głosów za, 1 głos przeciwny, 5 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/738/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Rafałowi Andrzejowi Dołędze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Sylwinowi Andrzejowi Jaroszowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 750/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Nie 

ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Sylwinowi Andrzejowi Jaroszowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 750/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

16 głosów za, 1 głos przeciwny, 6 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/739/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Sylwinowi Andrzejowi Jaroszowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

 



93 

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Milanowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 751/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są jakieś uwagi, pytania Państwa Radnych. Nie ma. Projekt uchwały  

w sprawie nadania Kazimierzowi Milanowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 751/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski  

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

16 głosów za, 1 głos przeciwny, 7 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/740/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Kazimierzowi Milanowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zofii Pocztarek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 752/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Jeśli nie ma, projekt uchwały w sprawie 

nadania Zofii Pocztarek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 752/18 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

16 głosów za, 1 głos przeciwny, 7 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/741/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Zofii Pocztarek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Alfredowi Rakiejowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 753/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń:  Chciałam, zabrać głos w tej sprawie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Ponieważ jest to osoba z mojego regionu, 

mieszka w Rzepinie od 45 roku, jest w zaawansowanym wieku, założycielem chóru i zajmuje się 

muzyką społecznie od 30 lat nieodpłatnie. Zacny i prawy człowiek, w gruncie rzeczy sędziwy wiek  

i uważam, że po prostu byłoby pięknie jakby po prostu dostał to oznaczenie w dowód uznania jego 

pracy, bo bezinteresownie i bez pieniędzy, co się rzadko dzisiaj zdarza. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Cieszę się, że takie osoby są dostrzegane, bo one tworzą wizerunek naszego województwa. Zatem jeśli 

nie ma innych uwag, to projekt uchwały w sprawie nadania Alfredowi Rakiejowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 753/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 
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przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/742/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Alfredowi Rakiejowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Marianowi Rzeźniewskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 754/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w  związku z tą  sprawą? Czy Państwo Radni mają jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały 

w sprawie nadania Marianowi Rzeźniewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 754/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk 

„?”. Legenda lubuskiego sportu. O są nawet i przeciwni, matko ty moja, niesamowite.  

24 osoby brały udział w głosowaniu. 

15 głosów za, 1 głos przeciwny, 8 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/743/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Marianowi Rzeźniewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 93 do protokołu. 
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Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Bogusławowi Sułkowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 755/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi do uchwały? Mie ma. Projekt 

uchwały w sprawie nadania Bogusławowi Sułkowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 755/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

18 głosów za, 3 głosy przeciwne, 4 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/744/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Bogusławowi Sułkowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Szablewskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 756/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy są pytania, uwagi? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie 

nadania Stanisławowi Szablewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 756/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

18 głosów za, 1 głos przeciwny, 6 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/745/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Stanisławowi Szablewskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Markowi Romanowi Zacharze „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 757/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania bądź jakieś 

uwagi? Nie ma. Projekt  uchwały w sprawie nadania Markowi Romanowi Zacharze „Odznaki Honorowej 

za Zasługi  dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 757/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się,  proszę  podnieść  

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

17 głosów za, 1 głos przeciwny, 6 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/746/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Markowi Romanowi Zacharze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jackowi Zagoździe „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 758/18. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są  pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, to projekt  uchwały  

w sprawie nadania Jackowi Zagoździe „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

– druk nr 758/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

17 głosów za, 1 głos przeciwny, 6 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVI/747/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Jackowi Zagoździe „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janowi Bronisławowi Zelkowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 759/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Projekt uchwały w sprawie nadania 

Janowi Bronisławowi Zelkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 759/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

16 głosów za, 2 głosy przeciwne, 7 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Uchwała Nr XLVI/748/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca 2018 roku w sprawie 

nadania Janowi Bronisławowi Zelkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Punkt 28. 

Przyjęcie protokołu z XLV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ten protokół był  

do wglądu na serwerze oraz podczas dzisiejszej sesji. Do tej chwili nikt nie wniósł żadnych 

zastrzeżeń. A zatem poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujących. 

Stwierdzam, że protokół z XLV sesji został przyjęty. 

 

Punkt 29. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zacznijmy od tych 

miłych. Będziemy odrabiali zaległości pewne w związku z urodzinami 18 Barbary Kucharskiej, które 

upłynęły 4 kwietnia i dopiero dzisiaj po takiej zwłoce wręczamy. Ale to nie koniec, ponieważ Szanowni 

Państwo, Wacław Jan Maciuszonek 9 czerwca obchodził swoje urodziny. Wacku chcieliśmy Tobie 

złożyć życzenia. Wiem, że mam pewną zaległość, ale ją odrobię. Proszę Państwa, Zbigniew 

Kołodziej, który 12 czerwca świętował. Zbyszku tobie też składamy najlepsze życzenia, dobrego 

zdrowia. Proszę Państwa, chciałem przypomnieć, że na 2 miesiące przed upływem kadencji macie 

Państwo obowiązek złożenia oświadczenia majątkowego, bez względu na to, czy ktoś będzie  

w następnej kadencji. Zakładam, że wszyscy będziemy Radnymi w przyszłej kadencji. A może się 

zdarzyć tak, że ktoś nie będzie to mimo to na 2 miesiące przed upływem kadencji trzeba złożyć 

oświadczenie majątkowe. Bieżąca kadencja upływa 16 listopada 2018, zatem do 16 września trzeba 

złożyć oświadczenie. I tutaj tradycyjnie wiecie o tym, że Pani Aneta pomoże i wyegzekwuje. Respekt 

przed Panią Anetką zachowujemy do końca tej kadencji. Ja bardzo dziękuję za wytypowanie wyniku 
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jutrzejszego meczu z Senegalem, sam sponsoruję nagrodę. Był jeden optymista, który dał 4-0 dla 

Polski. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: A jak ilość osób będzie większa, Panie 

Przewodniczący, które wytypowały dobry wynik? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To będzie 

zmartwienie Przewodniczącego wobec tego, co zrobić, skoro tak sobie wziąłem. W sprawach różnych 

Państwu Radnym zaraz oddam głos, tylko chcę przypomnieć jeszcze, że 23 czerwca o godzinie 

15:00 w Bibliotece Wojewódzkiej Norwida mamy swoją sesję uroczystą i rozumiem, że raczej  

tu samochody powinniśmy zostawić i przejść tam pieszo. Choć oczywiście przypominam  w sobotę 

parkingi są bezpłatne. W Zielonej Górze wszędzie są w sobotę bezpłatne parkingi i bardzo proszę  

o to by wszyscy, a przynajmniej duża część była obecna, bo mamy tam też ważnych gości 

zewnętrznych, a poza tym mamy ważne wyróżnienia, które będziemy wręczać, o których Państwo 

wiecie. I chcę poinformować, że ja zakładam, że sesja merytoryczna będzie 17 września,  

po wakacjach, ale tu Pani Marszałek ma taką ewentualność, że jeśli będą jakieś pieniądze, które 

mamy wykorzystać, to się zbierzemy szybko w czasie wakacji. Czyli z założenia jest 17 września tego 

roku, jeśli będziemy mieli do rozdysponowania pieniądze to wtedy się zbierzemy, za co przepraszam, 

ale rozumiem, że wszystkim zależy na tym by pieniądze jak najracjonalniej wykorzystać, które ktoś 

nam daje. I Pan Przewodniczący Surmacz chciał zabrać głos w sprawach różnych. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Panie 

Przewodniczący, jako że Pan podniósł przewodniczącego podkarpackiego sejmiku województwa, 

jako wojażującego po świecie dokonałem sprawdzenia, skontaktowałem się z Panem Cyprysiem 

Jerzym – Przewodniczącym Sejmiku i okazuje się, że w ubiegłym 2017 roku tylko był raz  

na wyjeździe zagranicznym, bliskim zresztą stamtąd bo na Węgrzech. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Powiedziałem o tym, 

bo nie uważam, że jest gorszy ode mnie, dlatego, że ja nie jeżdżę. Po prostu chodzi o to, że chyba 

zrobiliśmy błąd, bo jeśli będziemy mieli na to wpływ, to wydaje mi się, że radnych opozycji trzeba 

szczególnie zapraszać. Dlatego rezygnowałem z tych miejsc i nie jeździłem na żadne misje by radni 

opozycji mogli jeździć. I wtedy być może ta dyskusja była mniejsza. Bo jeśli metodą skuteczności 

misji to może być, ale ja oczywiście nie chcę być tutaj uzłośliwiony, po prostu rozumiem, że akurat 
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Pani Radna Gośniowska-Kola, która jest działaczem gospodarczym jest zainteresowana tymi 

misjami. Pani ma coś do tego. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo dziękuję Panie 

Przewodniczący, za to że mogę zabrać głos. Oczywiście, że jestem zainteresowana i jako 

przedsiębiorca i jako Radna, i nie ze względów turystycznych. Przede wszystkim ze względu na 

efektywność i sposób organizacji tych misji. To po pierwsze. Po drugie, słyszeliśmy tutaj dzisiaj już 

wiele takich…, prawie łzy, przepraszam za złośliwość jednak, że tak Państwo ubolewacie nad tyloma 

sprawami, nad tym że ludzie starsi, że nie jest tak wcale źle. Wobec tego ja pozwolę sobie jednak 

powiedzieć o czymś takim, a mianowicie dzisiaj mieliśmy bardzo krótkie, z oczywistych względów, 

posiedzenie Komisji ds. Młodzieży. I wobec tego właśnie chciałam pokrótce tylko się z Państwem 

podzielić taką refleksją, dlatego że podczas tych obrad został nam przekazany wykaz złożonych ofert 

związanych z konkursem na realizację zadania publicznego „Lubuskie niepodległościowe inicjatywy 

młodzieżowe”. I oczywiście wnioski moje są pobieżne, ale takie oczywiste. Ponieważ w  roku ubiegłym 

z wielką kampanią reklamową informowaliście Państwo, że dla młodzieży jest milion, kasa do wzięcia, 

wstańcie z kanap, słowa Papieża Franciszka itd., czyli pijar na najwyższym poziomie. Wobec tego  

w tym roku, w tak szczególnym roku, podstawowa sprawa, w poprzednim konkursie wzięło udział 

ponad 600 ofert, w tym roku 90. Pytanie podstawowe, z czego to wynika? Na szybko, zwróciłam 

uwagę na czas kiedy oferta została przekazana. Ogłoszenie było 26 kwietnia, termin złożenia 

wniosków 5 maja.  Osiem dni. Po prostu realizacja pijarowo rewelacja. 90 wniosków. I dzisiaj Pani 

Przewodnicząca prosiła, o to, żebyśmy się zapoznali z tymi wnioskami, które otrzymały 

dofinansowanie. Jest ich 90, tych 90 spełnia kryteria. Pozostałe, albo nie spełniały z powodów 

merytorycznych, formalnych i nie zostały uwzględnione, albo nie miały odpowiedniej punktacji. 

Prosiłam o zaprotokółowanie dlatego, że dzisiaj uważam, że podstawowa zasada została złamana  

co do rzetelności. A mianowicie Państwo będziecie opiniowali i prosili Zarząd, taka opinia została 

wystosowana, żeby wnioski, które nie spełniały punktacji także weszły w skład tego pierwszego 

naboru i otrzymały dofinansowanie po 10 tys. złotych. Na stronie, gdzie jest konkurs, gdzie jest karta 

ocen, są takie podstawowe punkty jak rzetelność. Wobec tego uważam, że to jest nierzetelne  

i niewłaściwe. Oczywiście głosowaliśmy, mówiliśmy o tym, że będzie drugi nabór wniosków,  

ale zwyczajnie jest to złamana zasada, dlatego że w trakcie tego konkursu nie zmienia się kryteriów. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: A ja chciałam zająć głos dlatego,  

że rzeczywiście, Szanowni Państwo, jesteście w wielu komisjach. Wielokrotnie zdarzało nam się,  
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że przedstawiano nam w komisjach właśnie projekty związane z rozdysponowaniem środków 

konkursowych i wielokrotnie nam się zdarzało rekomendować Zarządowi zmiany. Była też taka 

sytuacja związana z przeznaczeniem środków, które były w całości jeszcze, o ile pamiętam Marek 

Surmacz był w tedy w komisji, i analizowaliśmy wnioski. I teraz prostuję. Nie 90, tylko 126 wniosków 

zostało złożonych, a nie 90. 90 spełniło formalne wymogi. Druga rzecz, Szanowni Państwo , musicie 

widzieć, że te wnioski, które wymagany próg miały 60 punktów nie wyczerpały całych środków.  

Do rozdysponowania mamy około jeszcze 88 tys. I zaproponowałam, jako Przewodnicząca komisji, 

żeby ten próg obniżyć, żeby również te stowarzyszenia, które miały punktacje poniżej 60, ale powyżej 

50%, czyli dwa dokładnie wnioski, były ewentualnie rozpatrzone przez Zarząd Województwa.  

I ewentualnie żeby właśnie Zarząd Województwa, wobec nie wykorzystania tych środków…, nikomu 

nie zabieramy, wszystkie stowarzyszenia, które uzyskały 60 punktów dostaną tyle, ile chciały.  

W związku z tym uważam, że warto było się pochylić nad propozycjami, tymi którym zabrakło  

6 punktów, czy 9. Tak naprawdę nie doszło do naruszenia żadnych przepisów, żadnego regulaminu 

dlatego, że komisja może rekomendować i to Zarząd zadecyduje. A Zarząd ma możliwość decyzji 

dlatego, że w międzyczasie skonsultowałam to z Panem mecenasem i poprosiłam o wydanie opinii  

na piśmie, z uwagi na to, że właśnie były takie zastrzeżenia podczas komisji. Natomiast mam prośbę 

do wszystkich Radnych, że jeżeli Państwo będą analizować te tabele, które dostajemy to proszę 

wobec tego żadnych uwag nie zgłaszać, bo jak się okazuje my nic nie możemy. Czyli my nie możemy 

prosić Zarząd, żeby rekomendował, tak żeby rekomendował, akurat. Ja nikomu i nikt z radnych, który 

dzisiaj zagłosował za tym, żeby rekomendować te dwie propozycje, nikomu nie chcieliśmy zabrać, 

tylko chcieliśmy dać. A są na to pieniądze i nikt nie powiedział, że będzie drugie rozdanie 

konkursowe, bo ono może być, ale nie musi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Jeżeli mogę ad vocem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dobrze to jeszcze Pani 

Radna Gośniowska-Kola. Potem jeszcze Pani Marszałek zabierze głos, bardzo proszę. Dziękuję bardzo 

Pani Przewodniczącej za wyjaśnienie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Oczywiście,  

że przyznanych zostało 90 wniosków, ale i oczywistą sprawą jest, że to Zarząd podejmuje i pieniążki 
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będą przeznaczone, a my tylko opiniujemy. I to wszyscy wiemy, a najbardziej to my z opozycji o tym,  

że to Zarząd o wszystkim decyduje, o budżecie. Rzecz jest oczywista. Chodzi o to, że nawet jak te 

wnioski będą  dwa przyjęte to tak, czy inaczej pieniążki zostają. I są też, z racji krótkiego terminu,  

na to wskazywałam, szanse na to, że przy drugim naborze informacje o takim konkursie dotrą do innych 

potencjalnych beneficjentów. I oto chodzi, że nie skupiam się tutaj na kasie, która jest za każdym razem 

tutaj tak podkreśla, tylko o tym, że konkurs był przeprowadzony w takich warunkach, że przypuszczam, 

że nie do wszystkich ta informacja doszła, a kryteria są oczywiste. Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja tylko chciałam powiedzieć, że jeżeli nawet 

będzie rozpisany konkurs to niestety, ale prawdopodobnie może to być wrzesień. Więc dajmy szanse 

po prostu tym osobą, które przygotowały ten projekt, tak dwa projekty, żeby otrzymały te środki. I tylko  

o to chciałam, żeby rekomendować do Zarządu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Pani Marszałek jeszcze coś chciała dodać? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak krótko jeszcze dla wyjaśnienia. 

Szanowni Radni, teraz mamy nabór, który w ciągu jednego dnia wyczerpuje całą alokacje. Także myślę, 

że ten termin nie był decydujący, ale decydujące były kryteria, które ograniczyły nabór do organizacji 

pozarządowych. W ubiegłym roku mieliśmy tak duży wysyp wniosków, ponieważ również grupy 

nieformalne mogły aplikować i to pobudziło właśnie do aktywności. Niemniej jednak widzieliśmy ile  

to było problemów z rozliczeniem i z całym procedowaniem. Także w tym teraz naborze, w tym roku już 

korzystaliśmy z tych doświadczeń i te grupy nieformalne musiały dogadać się z organizacją 

pozarządową, ze stowarzyszeniem bądź fundacją i to fundacja aplikowała. To jest raz, po pierwsze. 

Więc mniej podmiotów mogło aplikować, dużo mniej. A po drugie, bardzo ograniczyliśmy tą swobodę 

dotyczącą  samego projektu, bo tylko tradycja, kultywowanie tradycji, dziedzictwa, wartości patriotyczne 

związane ze 100-leciem odzyskania niepodległości, czyli bardzo wąska materia. A w ubiegłym roku 

praktycznie cała aktywność młodych ludzi i też plus te grupy nieformalne, dlatego był taki wysyp, taki 

wysyp wniosków. I teraz wracając jeszcze do obniżenia oceny, nawet przy projektach unijnych jest  

to możliwe, bo mieliśmy takie działania, żeby przyznać w ogóle dofinansowanie to obniżaliśmy kryteria. 

Pamiętam w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska, bo projekty nie spełniały, chodziło  

o wodociągi i kanalizacje, gdzie były takie uwarunkowania. I tak samo tutaj, jeżeli wyrównany jest 

poziom tych projektów to w wyjątkowej sytuacji Zarząd może przyznać dla tych kilku, ale wnioski takie 
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są potrzebne jak najbardziej, dlatego są opiniowane na komisjach. Bo Państwo też patrzycie z punku 

widzenia i swoich terenów, swojego też spojrzenia, swojej aktywności społecznej, zawodowej w tym 

obszarze i to jest bardzo potrzebna dla nas podpowiedź. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jak Zarząd, który 

odpowiada za te środki, który ma prawo decyzji, tutaj trochę miał Radny, Pan Przewodniczący Mejza, 

który mówił o podziale środków na drogi i Wojewoda rozstrzygnął w konkursie. Chociaż 

samorządowcy mówią, że miał ocenione wnioski na schetynówki, które nie dostały środków  

i powinien po prostu uznać tamtą decyzję, a jednak przydzielił innym projektom. Trzeba uszanować 

decyzje Wojewody i trzeba uszanować decyzje Zarządu Województwa. Proszę Pani Radna.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Pani Marszałek dzisiaj mówiła o dodatkowych 

środkach z RPO na rehabilitację i mówiła o szpitalach, a patrząc na kolejki jakie są, to myślę, że też 

będą mogły z tych środków skorzystać zakłady rehabilitacyjne dzienne. Mogą tak. Właśnie mówił Pan 

Dyrektor, bo jest bardzo, proszę Państwa, nierówny dostęp w tej opiece rehabilitacyjnej  

w poszczególnych powiatach. I w powiecie krośnieńskim, akurat w Krośnie trzeba 540 dni czekać  

na rehabilitację. W Gubinie są dwa ośrodki i trzeba czekać w jednym 440 chyba, w drugim ponad 

300, czyli czeka się prawie ponad 1,5 roku, nawet do dwóch lat.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale niepełnosprawni 

nie czekają ani minuty. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tego tak już dokładnie nie powiem, jak się 

czeka 2 lata, po operacjach także. Więc do czego zmierzam? Czy można by było Panie 

Przewodniczący, w związku z takim  nierównym dostępem, bo w innych powiatach jest dużo lepiej,  

że czekają powiedzmy ludzie na rehabilitację 50 dni, 100 dni góra. A w naszym powiecie jest bardzo 

zła sytuacja dla osób ze schorzeniami. Co możemy zrobić? Czy możemy zaprosić Pana Dyrektora 

NFZ Brombera tutaj do nas? Bo może by wynikły jeszcze inne sprawy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zwrócę się do Pana 

Dyrektora Brombera przedstawiając tą informację. 
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Właśnie z tą i nie tylko, bo może jeszcze 

Państwo dyrektorzy ze szpitali podległych województwu też mieliby jakieś sprawy. W związku z tym,  

co Pani Marszałek też dzisiaj mówiła, czyli tym nowym sposobem finansowania placówek służby 

zdrowia,  ryczałtowym, bo to też jest problemem jak słyszałam. Ta jedna sprawa i jeszcze druga 

sprawa. Ponieważ słyszało się bardzo głośno, była informacja Pana Premiera Morawieckiego  

o 22 mostach jakie mają powstać i między innymi u nas, że ma powstać most w Brodach. Ja liczyłam, 

bo w Krośnie to miały już trzy mosty powstać jakieś, więc nie dowiedziałam się o żadnym moście, tylko 

na mapce sytuacyjnej, jaka była przedstawiona do tej informacji, był most właśnie w Brodach.  

W Pomorsku, tak w Pomorsku dokładnie. To blisko. I chciałabym się też dowiedzieć, bo po Milsku, 

kolejnym mostem, jaki miał być robiony, jest w planach województwa, to jest nasz most w Połęcku,  

w powiecie krośnieńskim. Więc dlaczego most w Pomorsku, jak kolejna przeprawa promowa 

likwidowana ma być w województwie, to ma być właśnie most w Połęcku, po Milsku. Właśnie jeżeli 

kopalnia itd. Więc czy Państwo nie rozmawia z województwem przy przydzielaniu mostów? Ja tego nie 

rozumiem. Już nie mówię, że o moście w Krośnie w ogóle nie słychać i o naszej obwodnicy. Bardzo 

dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Raz jeszcze zwrócę 

uwagę, że mosty w Połęcku i Pomorsku zaczynają się od słów PO i maja dlatego pecha. Zbigniew 

Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję bardzo. Ja w sprawie 

informacyjnej. Skontaktował się ze mną przedstawiciel zakładów gospodarki odpadami w Marszowie, 

planowali pierwotnie dzisiaj odbyć konferencję – „Odpowiedzialny model biznesu w gospodarce 

odpadami”, ale wspomniałem, że mamy sesje Sejmiku i żaden radny nie będzie uczestniczył, zmienili 

termin tego spotkania na 25. Chciałbym prosić, żeby jednak jacyś przedstawiciele Sejmiku się udali  

na to spotkanie, żeby nie było tak, bo wiem, że przedtem Klaudiusz Balcerzak deklarował, że będzie  

a ostatnio informacja w tamtym tygodniu do mnie dotarła, że nikt się z radnych nie odezwał. I tak 

wygląda, że konferencja będzie i może tak dojść do tego, że żaden z radnych nie będzie. Byłoby 

szkoda, zwłaszcza radni z tego terenu. Dziękuję i proszę o obecność na konferencji, która odbędzie się 

25 czerwca, czyli za tydzień w Żaganiu. Każdy otrzymał zaproszenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Widzę te dwa 

zgłoszenia. Radny Kościk i Radny Kruczkowski. Chciałbym przypomnieć, bo też mam krótką pamięć.    
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22 jest kolacja z okazji Święta Województwa Lubuskiego i Państwo Radni się zgłaszali. Chciałbym  

by ci, którzy się zgłosili, niezawodnie przybyli. Rozumiem, że jeszcze jest cały czas lista otwarta. 

Chciałem jednocześnie zapytać kiedy Święto Karpia w Osiecznicy? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Serdecznie zapraszam na Święto Karpia  

w Osiecznicy 11 sierpnia od godziny 14:00, boisko przy szkole w Osiecznicy. 2 tony karpia żywego  

i przerobionego. 11 sierpnia także grillowany, smażony, zupy po węgiersku i po polsku i po osiecznicku. 

Dziękuję bardzo za przypomnienie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kościk  

i Pan Radny Kruczkowski. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Wszystko nas dzieli ale jedna rzecz łączy, czyli 

Mistrzostwa Świata w piłce nożnej. Chciałem zapytać Panią Marszałek, dlaczego nie mamy strefy kibica 

w tym roku w Drzonkowie? Taka fajna inicjatywa była. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Mamy strefę kibica, wystąpiliśmy  

o rozszerzenie naszego wniosku w sprawie Święta Województwa i będzie strefa kibica również, 

organizujemy w urzędzie 28. Zapraszam wszystkich do wspólnego kibicowania tutaj w sali prasowej. 

Warunkiem jest oczywiście strój biało-czerwony.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na Podgórnej mam 

konkurencyjną, to jest jedyna strefa kibica w szklarni. Ale liczba miejsc jest tam ograniczona, ale w cale 

nie taka mała. Czy Radny Kruczkowski chciałby jeszcze zabrać głos? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Mam prośbę, czy jak rozmawiamy, czy jak 

głosujemy w kwestii Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa to niech przedstawiciel kapituły 

chociaż dwa zdania powiedział dla przybliżenia. Nie uzasadnienie, tylko kto to i skąd jest, bo to nam 

zawsze ułatwia. Jak ktoś nie ma tej informacji na bieżąco, jak byłoby to przypomnienie, chwila moment  

i nie będzie problemu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rozważymy, ale nie 

koniecznie musimy ten wniosek przyjąć. Pan Radny Ciemnoczołowski. 




